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2. KRONIKA  A  KRONIKÁŘI     

 

Kronikářem obce je sedmým rokem pan Stanislav Výtisk (1957), jenž bydlí  v Polance od 

svého narození. Ve funkci kronikáře pokračoval v práci svých předchůdců a to Mgr. Františka 

Humla a hlavně Mgr. Jaroslava Krále.   

Polanská kronika ve vázané podobě má pět částí. První díl „Pamětní kniha obce“ byl tehdy 

psán ručně učitelem Antonínem Figalou a jeho originál je uložen v archivu města Ostravy. 

Druhý díl „Kronika Polanky“ zaznamenala učitelka Jiřina Dobešová. Ta ještě dopsala ročník 

1975, ale o rok později ztratila Polanka samostatnost, stala se součástí Ostravy a obecní 

kroniku tak nikdo nevedl.  

Třetí díl proto dlouho scházel, ale pan Jaroslav Král podle dochovaných podkladů později 

vystopoval a zdokumentoval dění let 1976 - 1990. Zasloužil se také o záznamy v dalších dvou 

desetiletích, a to až do roku 2010.  

Kronika vedená od 1. ledna 1991, je prakticky čtvrtým dílem obecní kroniky obce Polanky.   

Od roku 1991 do roku 2010 je kronika ve dvou dílech svázaná a je k nahlédnutí jak 

v ostravském archivu, tak i na Radnici městského obvodu Polanka nad Odrou. Další kroniky 

od roku 2011 jsou psány na počítači a jsou k nahlédnutí na naší radnici. Až do roku 2019 jsou 

jednotlivé roky kroniky v elektronické podobě na webových stránkách obecního úřadu. Jen 

několik málo polanských spolků a organizací v naší obci si vedou kroniky své, často však 

s velkými mezerami a s výpovědní hodnotou většinou pouze pro účastníky či pamětníky 

historických událostí. 

První díl obecní kroniky má název „Pamětní kniha obce Polanky“ a začal se psát od                

1. ledna 1925 učitelem Antonínem Figalou. Čítá 396 stran, je psána ručně a nyní je uložena v 
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Archivu města Ostravy v Přívoze. Tato pamětní kniha zachycuje dějiny Polanky od nejstarších 

dob (podle vzpomínek pamětníků), podrobněji je popsáno údobí 1914 až 1925. V letech 1926 

až 1937 psal kroniku Jan David, tajemník obce, zápisy jsou poměrně stručné. V roce 1947 byl 

ustanoven obecním kronikářem Josef Kavala, učitel, který zapsal zpětně všechny válečné 

události od roku 1938. Po válce jsou již zápisy podrobnější. První díl obecní kroniky končí 

rokem 1957.   

Druhý díl „Kronika Polanky“ zachycuje léta 1958 až 1975 včetně. Vázaná kniha má 438 stran. 

Je rovněž psána rukou a popsáno je 394 stran. Poslední zápis je k 31.12.1974. Rok 1975 je 

zapsán samostatně na psacím stroji v jednom svázaném výtisku a má 16 stran. Rok 1958 zapsal 

Josef Kavala. Od roku 1960 je kronikářem opět Antonín Figala, který nejdříve dopsal 

scházející rok 1959, a pak psal kroniku do konce roku 1968. Na konci svého zápisu uvádí různé 

pověsti, zajímavosti, místní názvy apod. Od roku 1969 do roku 1975 byla kronikářkou Jiřina 

Dobešová, učitelka. Druhý díl kroniky se rovněž nachází v Archivu města Ostravy.   

Třetí díl kroniky od roku 1976 do roku 1990 dlouho scházel, protože kronika v té době nebyla 

vůbec vedena. Od 1.4. 1976 Polanka nad Odrou jako obec zanikla. Byla vyčleněna z okresu 

Nový Jičín a stala se místní částí města Ostravy s názvem Ostrava – Polanka. Samostatné 

kroniky v tomto období obce nevedly. Scházející období patnácti let zpětně dopsal podle svých 

záznamů, nasbíraných podkladů a dostupných materiálů nový kronikář obce Mgr. Jaroslav 

Král, který byl Úřadem městského obvodu v Polance nad Odrou pověřen touto funkcí v roce 

1994. 

Kronika, vedená od 1. ledna 1991, je prakticky čtvrtým dílem obecní kroniky obce Polanky. 

Tuto novodobou kroniku Polanky nad Odrou začal psát zpětně od 1. ledna 1991 Mgr. Jaroslav 

Král, který byl do této funkce jmenován. Obecní kroniku psal více než dvacet let a to až do 

roku 2011, kdy dne 30.6. 2011 byl jmenován kronikářem Mgr. František Huml, který však 8. 

července 2014 nečekaně zemřel. Usnesením Rady městského obvodu v Polance nad Odrou byl 

dne 13.1. 2015 pověřen vedením kroniky s účinností od 1.7. 2014 Stanislav Výtisk.  
  

3. POPIS OBVODU 

 

Ten se během posledních let nijak zvlášť nezměnil, a tak si z historie připomeňme jen několik 

významných údajů.  

Původ Polanky spadá do 14. století a první zmínka o obci je až z roku 1424. Majiteli byli tehdy 

páni z Kravař. Majitelé polanského území se tak postupně střídali (dědictvím, sňatky nebo 

prodejem). Od 17. století byly dvě obce, a to Horní a Dolní Polanka. Horní Polanka byla mimo 

jiné v rukou Jana Kryštofa Vaneckého z Jemničky. Za jeho života byla přestavěna renesanční 

tvrz na barokní zámek. Mönnichové založili v 18. století u Polanky osady Janová, Václavovice 

a Fonovice. Mönnichova dcera Anna Marie Tekla se provdala za Jana hraběte Larische a její 

dcera Marie se provdala za Gebharda Leberechta Blüchera. Blücherové byli posledními 

vlastníky panství včetně místního zámku. V roce 1850 se obě obce spojily v jednu politickou 

obec Polanka. 

Písnička „A já su synek z Polanky“ není z této Polanky, ale z Valašské Polanky. Naše obec 

patří do Slezska (Morava je za Odrou). Mluvilo se tu slezským nářečím, které se v každé obci 

lišilo. Neužívalo se spisovného přídavného jména „polanecký“, ale „polanský“. Proto máme 

polanský kostel, polanskou školu, vydáváme „Polanský zpravodaj“. To hájil i Petr Bezruč.  

(Takzvaná Polanecká spojka byla stavba započatá před 1. světovou válkou a dokončena až  

v sedmdesátých letech, a protože není na katastru Polanky, takto by ji polanští občané 

nenazvali). 

V České republice bylo více Polanek, proto se po roce 1920 označovala jako Polanka nad 

Odrou. Po 2. světové válce patřila do okresu Bílovec, od roku 1960 do okresu Nový Jičín a od 

1. dubna 1976 byla začleněna do města Ostravy, kde je nyní jedním ze 23 městských obvodů. 
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Polanka je původně zemědělská obec, jedna z největších ve Slezsku. Název vznikl podle 

původního charakteru (polana – lesní mýtina). Původní dřevěné stavby se nedochovaly, zůstalo 

jen několik kamenných památek.  

Co je však historicky cenné, to je oblast kolem řeky Odry. Soustava 57 rybníků s výměrou 694 

hektarů, od Bartošovic přes Studénku po Polanku, doložených už od 15. století (na katastru 

Polanky jich je kolem patnácti). Rybníky napájí síť, z nichž nejstarší je Mlýnka (Oderská 

strouha) dlouhá více než 23 kilometrů. Zmínky o ní jsou již z 2. poloviny 15. století a je tedy 

starší než známá Zlatá stoka na Třeboňsku! Tato oblast kolem Odry je dnes součástí Chráněné 

krajinné oblasti Poodří s ekosystémem lužních lesů. Je zde Blücherův les s národní přírodní 

rezervací Polanská niva, žije zde spousta chráněných živočichů i rostlin, na rybnících i mnoho 

vodního ptactva. Procházky nebo vyjížďky do CHKO Poodří začínají právě u nás v Polance. 

Jsou zde k vidění nádherné meandry řeky Odry, čtyři čerpací stanice jodobromových vod pro 

nedaleká Sanatoria Klimkovice a mnoho jiného. Raritou je blízkost tak vzácného přírodního 

bohatství od velkoměsta a dobrá dopravní dostupnost. 

Rozvoj Polanky souvisel s rozvojem průmyslu v blízké Ostravě a s objevením uhlí. Čím dál 

větší část obyvatel docházela (později dojížděla) do práce v dolech a hutích a tak na parcelách 

bývalých panských pozemků začala výstavba rodinných domků se zahradami. Ve třicátých 

letech minulého století tak vznikla v dolní části Polanky kolem Dělnického domu kolonie 

Fojtovská, v horní části Polanky vznikla Zámecká za bývalým zámkem. V padesátých letech 

pak vznikala na kopci za Husovým sborem Osada míru, přezdívaná též „Kraví hora“ (vznikalo 

tam tehdy JZD a byly tam postaveny kravíny). V roce 1911, společně s cihelnou na 

pískovápenné bílé cihly, byla otevřena lokální dráha Svinov-Polanka-Klimkovice, která byla 

zpočátku s parním provozem a od roku 1926 byla elektrifikována. Toto tramvajové spojení 

mezi těmito obcemi bylo od 1. ledna 1978 úplně zrušeno a nahrazeno městskou autobusovou 

dopravou. 

Co do rozlohy (17,24 km2) je Polanka druhým největším obvodem v Ostravě. Obvod Polanky 

měří cca 23,3 km. Naše obec má společnou hranici s Klimkovicemi, Jistebníkem a Košatkou a 

dále s ostravskými obvody Porubou, Svinovem, Proskovicemi, Starou Bělou a Výškovicemi, se 

kterou má nejkratší hranici, a to pouze několik metrů přes koryto řeky Odry. Polanka se 

rozkládá podél silnice (ul. 1. května) od Klimkovic až ke Staré Bělé v celkové délce asi 5 km. 

K Polance patří osady Janová a Přemyšov a též několik domků na hranici s Jistebníkem tzv. 

Hraničky.  

Z tohoto je zřejmé, že Polanka je součástí území, které je předurčeno k oddychu a rekreaci 

občanů Ostravy. Proto každoročně trvá zájem o parcely na výstavbu rodinných domů, kterých 

v obci neustále přibývá. 

Plocha Polanky je rozdělena do 7 227 jednotlivých parcel. Celková výměra se skládá ze 

zemědělské půdy (pole, zahrady, louky, pastviny), lesní půdy, vodních ploch (rybníky, řeky, 

potoky, močály), zastavěné plochy (budovy, průmyslové objekty) a do ostatní plochy (hřiště, 

hřbitov, manipulační plochy, neplodná půda, veřejná zeleň, silnice, komunikace apod.). Na 

zastavěné ploše se nachází 1561 domů s popisnými čísly. Poslední letošní přidělené popisné 

číslo bylo 1580. Hustota osídlení v Polance činí cca 295 obyvatel na 1 km2, což výrazně 

převyšuje republikový průměr (133 obyvatel na 1 km2).  

 

Obyvatelstvo žije převážně v rodinných domcích se zahradami, proto má Polanka vesnický 

charakter a poměrně hodně zeleně. Vzhledem k rozsáhlosti obvodu byly už v šedesátých letech 

ulice pojmenovány. Pojmenovaných ulic je v Polance celkem 78 a v tomto roce žádné nové 

pojmenované ulice nepřibyly.     
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Dobré dopravní spojení, autobus nebo vlak, činí Polanku dostupnou v základních potřebách, 

nově vybudované cyklostezky a nové turistické chodníky nabízejí klidné trasy vedoucí 

většinou kolem řeky Odry. Dálnice D 1 vede přes polanské území v délce 2,5 km a nejbližší 

sjezdy z dálnice jsou v Klimkovicích nebo ve Svinově. 

 

V obou osadách na Janové a na Přemyšově již po několik let stále probíhá výstavba nových 

rodinných domů a počet obyvatel v těchto lokalitách se každoročně zvyšuje a blíží se k číslu 

800. Tradiční akce, které byly v minulosti organizované místními občany, se již letos tak 

v hojném počtu nekonaly. Pokud to vládní nařízení povolovala, tak jedinými akcemi v tomto 

roce byly jen rodinné oslavy konané v místním společenském domě.  

Jediným místem, kde si občané mohli popovídat u piva nebo u skleničky něčeho jiného, byla 

místní hospoda. Tam se scházely skupinky místních občanů a referovali, co by se ještě mohlo 

v těchto osadách zlepšit. I během tohoto roku se do těchto lokalit hodně investovalo. Byl 

kompletně opraven vodovodní řad na Přemyšově a po ukončení veškerých výkopů a přípojek 

byla provedena rozsáhlá celoplošná oprava povrchů komunikací, a to především ulice 

Příměstská a U Olší. Dále bylo realizováno rozšíření kontejnerových stání na tříděný odpad na 

osadě Janová. Byla vybudována vodovodní přípojka včetně rekultivace trávníku na dětském 

hřišti na Janové a byly provedeny drobné dosadby izolační zeleně kolem dálnice vedoucí přes 

obě osady. 

 

Nejnavštěvovanějšími budovami v Polance jsou stále radnice, oba kostely, Dělnický dům, 

pošta, škola, kino, obchody Hruška a Atlas, sportovní hala a zdravotnické středisko. Poštovní 

služby zabezpečuje Pošta Partner v budově nákupního střediska Hruška na ulici 1. května. 

Jejím provozovatelem se stala Charita Hrabyně, která zaměstnává osoby s handicapem. 

Poštovní zásilky doručují čtyři poštovní doručovatelky z hlavní pošty v Porubě. Denní tisk je 

doručován samostatnou poštovní distribuční firmou. 

 

4. OBYVATELSTVO  

 

K trvalému pobytu v Polance bylo k 31. prosinci 2020 přihlášeno 5 095 občanů. Je to proti 

předešlému roku nárůst jen o 6 občanů. Z dalších údajů vyjměme: z celkového stavu počtu 

obyvatel je 734 dětí do 15 let věku. V roce 2020 se narodilo 49 dětí a zemřelo 63 obyvatel. 

Z celkového počtu obyvatel je v Polance přihlášeno 2 568 žen a 2 527 mužů, z tohoto počtu je 

k trvalému pobytu zapsáno v Polance i 63 cizinců. Do tohoto statistického výčtu našich občanů 

lze doplnit, že u nás v Polance bylo na konci tohoto roku 24 občanů, kteří měli devadesát a více 

let. Kdo je ale nejstarším občanem Polanky nelze z důvodu ochrany osobních údajů uvést. 

Z dostupných matričních záznamů a vzpomínek pamětníků se dosud nikdo v obci nedožil sta 

let. 

V roce 2020 bylo uzavřeno 8 sňatků. K tradičním akcím radnice patří vítání nových občánků a 

setkání s jubilanty. V roce 2020 se uskutečnilo pouze jedno „vítání dětí“, kterého se zúčastnilo 

9 dětí. Vzhledem k pandemii covidu-19 se další obřady již nedělaly. Setkání jubilantů (70, 75 a 

80 let) se vzhledem k této pandemii rovněž v tomto roce nekonalo. Starosta městského obvodu 

společně se zaměstnanci úřady rozvezli dárkové balíčky osobně všem jubilantům. 

V Ostravě žilo podle statistiky k 31. prosinci 2020 celkem 294 446 trvale přihlášených osob. 

Nejlidnatějším z 23 městských obvodů statutárního města Ostravy je stále Ostrava-Jih se 102 

358 obyvateli, nejméně občanů je přihlášeno v městském obvodě Nová Ves, kde žilo 733 trvale 

hlášených obyvatel. Polanka je v pomyslném žebříčku počtu obyvatel mezi 23 obvody na 

osmém místě. Sousední Klimkovice měly 4 536 obyvatel.   

O občanské záležitosti, a nejen o ně, se na Úřadu městského obvodu v Polance staraly 

matrikářky Petra Mamulová a Veronika Woznicová.  
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V České republice bylo na konci roku 2020 evidováno 10 701 777 obyvatel. Průměrná hrubá 

měsíční mzda v ČR byla na konci roku 38 525 korun, což bylo o 2 384 korun více než na konci 

minulého roku.  

Průměrný věk v Česku se za poslední čtvrtstoletí zvýšil o pět let a sedm měsíců. Zatímco v roce 

1990 bylo průměrnému obyvateli republiky 36 let, v tomto roce to bylo už 42,6 let. 

Zatímco v minulých letech se i kvůli zlepšování kvality a dostupnosti zdravotní péče u Čechů 

prodlužovala tzv. naděje na dožití, vloni se tato věková hranice vlivem covidu-19 snížila až 

o rok. Z dostupných údajů můžeme zjistit, že zemřelým ženám v České republice bylo v tomto 

roce průměrně 81,4 let a muži se v průměru dožívali 75,3 let. 

Dále ze statistik vyplývá, že Češi průměrně vypili v tomto roce „jen“ 135 litrů piva na jednu 

osobu, což údajně bylo nejméně za posledních šedesát let. Pivovary u nás vyprodukovaly 20,1 

miliónů hektolitrů piva, což bylo o 1,5 miliónu hektolitrů méně než v předchozím roce. Za 

poklesem stály koronavirové restrikce a omezení provozu restaurací. 

Průměrný měsíční starobní důchod v Česku byl na konci roku 15 336 korun. Přibližně jeden 

milion důchodců ale na tuto částku nedosáhlo. Oproti loňskému roku si důchodci polepšili 

průměrně o 841 korun. 

Z dalších celorepublikových statistik vyplývá, že v tomto roce přibylo v Česku 140 tisíc aut. 

Registrovaných vozidel tak bylo 6,13 milionů. Jejich průměrné stáří bylo 15,27 roku.  

Další zajímavá statistika ukazuje, že Češi za uplynulý rok spotřebovali na osobu 83 kg masa, 

87 kg zeleniny nebo brambor skoro 70 kilogramů. 

Další data ukázala, že nejvíce dětí se narodilo v červenci, tedy počaty byly v říjnu. Tradiční 

český pohádkový hrdina Honza rozhodně nevymírá. Jednalo se o druhé nejpopulárnější jméno 

novorozených chlapců. Na 1. místě dětských jmen se umístil Jakub a u děvčat Eliška. 

 

5. POLITICKÝ A  VEŘEJNÝ ŽIVOT 

    

V tomto roce 2020 působily v Polance už jen tři tradiční politické strany a to: Křesťanská a 

demokratická unie – Československé strany lidové (KDU - ČSL), Občanská demokratická 

strana (ODS) a Komunistická strana Čech a Moravy (KSČM).  

 

České straně sociálně demokratické (ČSSD) v Polance, s ohledem na špatné výsledky v 

komunálních volbách v roce 2018 v Ostravě, schválil okresní výbor ČSSD zrušení licence 

místní organizace. Členové místní organizace v Polance měli možnost přejít nejpozději do 

konce roku 2019 do sousední místní organizace ČSSD ve Svinově. Tuto možnost využili pouze 

jen dva členové. Při zrušení místní organizace měla ČSSD v Polance 8 členů a předsedu 

vykonával Jaromír Zych. 

     

Činnost místní organizace Křesťanské a demokratická unie – Československé strany lidové 

(KDU - ČSL) v Polance byla v tomto poznamenána skoro celoroční epidemiologickou situací, 

a to pandemií covid-19. Byly zrušeny všechny akce, na kterých se členové místní skupiny 

podíleli svou pomocí. V měsíci únoru se členové místní organizace rozloučili v kostele sv. 

Anny s předsedou místní skupiny KDU - ČSL bratrem Aloisem Neisarem, který zemřel po 

těžké nemoci ve věku 69 let. Na členské schůzi v březnu byla novým předsedou zvolena sestra 

Marie Krejčí, která byla i členkou zastupitelstva městského obvodu v Polance a rovněž i 

členkou Okresního výboru KDU - ČSL v Ostravě. 

V letních měsících přibyli do místní organizace dva noví členové a tak skupina čítala devět 

členů. V měsíci říjnu zemřela ve věku 91 let dlouholetá členka KDU - ČSL paní Rozália 

Nováková. Setkání s ní bylo pro členy vždy plné optimismu a dobré nálady. V závěru roku tak 

všichni členové doufali, že nadcházející rok bude s pomocí Boží o něco lepší a radostnější. 
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Místní sdružení Občanské demokratické strany (ODS) Polanka nad Odrou bylo založeno 28. 

6. 1991 a na konci roku 2020 mělo 14 členů. Místní rada byla šestičlenná, předsedou byl Ing. 

Václav Planka, místopředsedkyní Darina Slováková DiS., pokladníkem Břetislav Planka a 

členy místní rady byli Ing. Jarmila Rappersberger, Ing. Vít Procházka a Ing. Radek Janoušek. 

V době před pandemií se místní sdružení scházelo v pronajatých prostorách některých 

restaurací v Polance. Po vládních opatřeních, které se týkaly shromažďování osob, se veškeré 

potřebné úkony v této nelehké době odehrávaly pouze v on-line rovině. V zastupitelstvu 

městského obvodu má ODS jednoho zastupitele, a to Darinu Slovákovou. 

 

Komunistická strana Čech a Moravy (KSČM) měla v tomto roce v Polance 10 členů. Ti ale 

už nevyvíjeli žádnou činnost a členské schůze rovněž neprobíhaly. Předseda místní buňky 

nebyl ustanoven a o jednatelské věci se tak staral Miroslav Suder.  

 

Desátým rokem vykonával funkci starosty Polanky pan Pavel Bochnia a celé 15-ti členné 

zastupitelstvo bylo stejné jako v minulých létech. Byli to: místostarostka paní Martina 

Šoustalová a radními byli Jiří Adamec, Jarmila Planková a Ing. Vít Suder. V zastupitelstvu dále 

byli: Martin Sýkora, Radovan Řehulka, Ing. Iveta Hellerová, Pavel Prauzek, Mgr. Jiří Šlachta, 

Ing. Petr Tomášek, Kamil Havrlant, Marie Krejčí, Darina Slováková DiS. a Čestmír Koller.      

 

Ve dnech 2. a 3. října proběhly volby do krajských zastupitelství v celé ČR. V Polance byla 

účast 41,29 %, což bylo 1 664 oprávněných voličů. Hejtmanem Moravskoslezského kraje byl 

zvolen Ivo Vondrák z hnutí ANO. 

 

Úřad městského obvodu Polanka nad Odrou sídlil od roku 2018 v nově zrekonstruované 

budově „Staré školy“ na ulici 1. května 330/160, ve které zde byly i nové prostory pro základní 

uměleckou školu, knihovnu a městskou policii. Obecní úřad měl 20 zaměstnanců, z toho 12 

úředníků. Dle organizační struktury se dělil na tři odbory a to odbor financí, vnitřních věcí a 

majetku, dále na odbor stavební a životního prostředí a na odbor hospodářské správy a 

veřejných zakázek. Údržba měla čtyři zaměstnance. Chod Sportovní haly a Dělnického domu 

zabezpečovalo 5 zaměstnanců. Tajemnicí úřadu vykonávala Ing. Zdeňka Kloužková.   

 

Rok 2020 byl z hlediska personálního na úřadě městského obvodu v Polance plný změn. Na 

místo matriky, evidence obyvatel a podatelny nastoupily od ledna místo paní Fraisové a paní 

Mamulové paní Kateřina Ozank a paní Lucie Vaňková. Vzhledem k tomu, že dlouhodobě bylo 

nutné navýšit počet zaměstnanců na finančním úseku, přišla na toto místo k Bc. Leoně 

Kalužové paní Petra Mamulová, která se už 4. ledna vrátila po kratičkém působení na úřadě 

v Porubě k nám do Polanky. Po krátké době se ovšem rozhodla paní Lucie Vaňková odejít na 

úřad do Poruby a od dubna roku 2020 nastoupila na podatelnu paní Veronika Woznicová. Paní 

Kateřina Ozank se rozhodla přestěhovat mimo Ostravu, a proto ukončila pracovní poměr na 

úřadě.  

Místo na stavebním úřadě po paní Jiřině Janšové, zůstalo po celý rok neobsazené, neboť se 

nepodařilo vybrat vhodného člověka na tuto pozici. 

 

Pro zajímavost: Na obecním úřadu bylo v roce 2020 řešeno celkem 26 oznámení o přestupku. 

Jednalo se o 6 přestupků proti občanskému soužití, proti veřejnému pořádku 7x, dále to byly 

přestupky proti majetku v počtu 8x a 4 přestupky byly proti pořádku ve stání správě a proti 

pořádku v územní samosprávě. V tomto roce byl také řešen jeden přestupek dle zákona na 

ochranu zvířat proti týrání. Z toho se 4 přestupků dopustili mladiství, kteří byli umístěni ve 

Výchovném ústavu na Janové. 
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6. ROZHODNUTÍ RADY  A  ZASTUPITELSTVA 

 

* Rada projednala v období od ledna do června 2020 mimo jiné:   

• rozhodla na základě zprávy o hodnocení nabídek o výběru dodavatele a o uzavření smlouvy 

na realizaci stavby „Stavební úpravy obytného objektu č.p. 545 v Polance (zdravotní 

středisko)“ se společností CONE – STAVITELSTVÍ a.s. za cenu 12 973 929,- Kč bez DPH. 

• rozhodla o pronájmu nebytových prostor (části střechy) na objektu č.p. 592 (hasičská 

zbrojnice) za účelem umístění technického zařízení pro radiový odečet měřidel 

• rada městského obvodu se zabývala situací, která byla pro většinu z nás zcela nová a z velké 

míry ovlivnila život nejen v naší obci, a to vyhlášení nouzového stavu Vládou ČR v souvislosti 

s pandemii Covid 19. Rada reagovala na vyhlášený nouzový stav a na jednotlivá opatření takto: 

• rozhodla o uzavření mateřské školy s účinnosti od 18.3. 2020, 

• rozhodla o uzavření darovací smlouvy ve věci přijetí daru 500 ks textilních roušek od 

společnosti Elmich Group s.r.o,  

• rozhodla o uzavření darovací smlouvy ve věci přijetí 50 ks respirátorů, se společností 

Armilana s.r.o.  

 

• Rada rozhodla o rozdělení neinvestičních účelových finančních prostředků spolkům a 

organizacím, které provozují svou činnost na území městského obvodu Polanka ve výši 

155 000,- Kč a to následovně: 

  Klubu rodičů a přátel ZŠ ve výši      10 000,- Kč 

  Zahrádkářům ve výši       10 000,- Kč 

  Červenému kříži ve výši         5 000,- Kč   

  Chovatelům ve výši        20 000,- Kč 

  Dělnické tělovýchovné jednotě  ve výši       5 000,- Kč 

  Kynologickému spolku ve výši      10 000,- Kč 

  Dobrovolným hasičům ve výši      20 000,- Kč 

  Kolektivu mladých hasičů ve výši      10 000,- Kč 

  Junáku ve výši        20 000,- Kč 

  Mobilnímu hospici Ondrášek ve výši     10 000,- Kč 

  Dětské rehabilitaci ve výši         5 000,- Kč 

  Jednotě Orel ve výši         5 000,- Kč 

  Polanským písničkářům ve výši        5 000,- Kč 

  Spolku Péče srdcem, z.s. ve výši        5 000,- Kč 

  Knihovně v Polance ve výši       15 000,- Kč 

 

* Zastupitelstvo projednalo 4.3. 2020 mimo jiné: 

• rozhodlo v souladu se schválenými platnými zásadami poskytnout finanční dotace pro rok   

   2020 sportovním organizacím Polanky v celkové výši 480 000,- Kč, a to následovně: 

   Volejbalový klub       73 950,- Kč 

   Fotbalový klub     109 776,- Kč 

   Tělocvičná jednota Sokol      91 737,- Kč 

   Sportovní klub Házená    174 537,- Kč 

   Sportovní klub Házená Polanka CUP    30 000,- Kč 

 

• rozhodlo o poskytnutí dotace spolku Retrostar z.s. ve výši 75 000,- Kč za účelem zajištění  

  promítání filmů v budově místního kina 

• rozhodlo o poskytnutí dotace Římskokatolické farnosti v Polance ve výši 100 000,- Kč za   

  účelem obnovy fasády kostela sv. Anny 
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• rozhodlo o poskytnutí dotace z rozpočtu městského obvodu v Polance spolku Fotbalový klub 

SK Polanka nad Odrou na projekt „Rekonstrukce sportovního areálu“ ve výši 15% z celkové 

ceny projektu, maximálně však 4 135 185,- Kč. 

 

* Zastupitelstvo dne 03.06. 2020 schválilo: 

• účetní závěrku a závěrečný účet za rok 2019. Z této účetní závěrky vyplývá, že městský 

obvod hospodařil s příjmy 60 740 655,- Kč a výdaje byly 54 391 322,- Kč. Výsledkem byl 

přebytek hospodaření, který činil 6 349 333,- Kč.  

• Stav finančních prostředků byl k 31.12. 2019 25 960 859,- Kč. Část těchto finančních 

prostředků, naspořených z minulých let, byl zapojen do schváleného rozpočtu městského 

obvodu Polanka na rok 2020, a to především na investiční akce (pečovatelské byty, zdravotní 

středisko, sportovní areál, chodník u Klimkovic, rozšíření vsypové loučky, plynová kotelna 

v jídelně základní školy), opravy a údržba majetku (komunikace, chodníky, byty, veřejná 

zeleň), projekty, podporu žádostí občanů o kotlíkové dotace aj. 

 

• Zbývající volné zdroje ve výši 8 460 859,- Kč rozhodlo zastupitelstvo zapojit do letošního 

rozpočtu následovně: 

Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň   1 200 tis. Kč 

Bytové hospodářství     5 000 tis. Kč 

Rezerva         800 tis. Kč 

Účelová rezerva na pokrytí výpadku příjmů 

ze statutárního města Ostravy   1 460 tis. Kč 

 

* Rada projednala v období od června do září 2020 mimo jiné:   

• rozhodla o uzavření Dodatku č. 1 z důvodu vzniku méněprací a víceprací v rámci stavby 

„Stavební úpravy bývalého obecního úřadu a jeho přestavba na bytový dům s pečovatelskými 

byty v Polance“ se společností MORYS s.r.o., kdy se tímto dodatkem upravila cena stavby na 

částku 21 948 609,- Kč bez DPH, 

• rozhodla o uzavření Dodatku č. 1 z důvodu vzniku víceprací a méněprací v rámci stavby 

„Polní cesty (jedna na ulici Na Hranici a druhá od ul. K Vydralinám až po ul. Hraničky)“ se 

společností COLAS CZ a.s., kdy tímto dodatkem se upravuje cena díla na částku 4 944 691,- 

Kč bez DPH, 

• rozhodla na základě hodnotícího kritéria nejnižší nabídková cena o uzavření smlouvy ve věci 

veřejné zakázky malého rozsahu na realizaci stavby „Rekonstrukce kotelny v jídelně ZŠ“ za 

cenu 783 345,- Kč, 

• rozhodla o uzavření smlouvy se společností Ostravské komunikace a.s. na opravu místní 

komunikace Jana Krejčího za cenu 521.268, - Kč bez DPH, 

• rozhodla o uzavření Dodatku č. 1 z důvodu vzniku víceprací v rámci stavby „Stavební úpravy 

obytného objektu č.p. 545 (zdravotní středisko) se společnosti CONE – STAVITELSTVÍ a.s., 

kdy se dodatkem upravuje cena díla na částku 13 276 325,- Kč bez DPH, 

• rada městského obvodu doporučila Radě města Ostravy výkup pozemků v rámci rozšíření 

místní komunikace ul. Příměstská a výstavby nového chodníku, 

• rozhodla v souvislosti se stavebními úpravami objektu č.p. 545 (zdravotní středisko) snížit  

během přestavby nájemné uživatelům tohoto objektu, 

• souhlasila s návrhem instalace sirény na střechu hasičské zbrojnice,  

• souhlasila s novým ceníkem za pronájem prostor Dělnického domu od 1.10. 2020. 

 

* Zastupitelstvo městského obvodu se sešlo na svém 9. jednání dne 03.06. 2020. Na tomto 

jednání zastupitelstvo městského obvodu: 

• schválilo závěrečný účet městského obvodu Polanka nad Odrou za rok 2019, 
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• schválilo převod výsledku hospodaření ve výši 14 617 551,- Kč. 

 

* Rada projednala v období od září do října 2020 mimo jiné: 

• rozhodla o uzavření smlouvy ve věci veřejné zakázky malého rozsahu na realizaci stavby 

s názvem „Polanka, oprava povrchu polní cesty (od ulice Hraničky k železničnímu přejezdu) se 

společností STRABAG a.s., za cenu 462 956,- Kč bez DPH, 

• rozhodla o uzavření smlouvy ve věci veřejné zakázky malého rozsahu s názvem „Rozšíření 

pomníků na vsypové loučce místního hřbitova“ s Drahomírem Hrubým, za cenu 275 283,- Kč 

bez DPH, 

• rozhodla o uzavření Dodatku č. 2 z důvodu vzniku víceprací a méněprací v rámci stavby 

„Polní cesty (jedna na ulici Na Hranici a druhá od ul. K Vydralinám až po ul. Hraničky)“ se 

zhotovitelem společností COLAS CZ a.s., kdy dodatkem se upravuje cena díla na částku 4 983 

539,- Kč bez DPH, 

• rozhodla o uzavření smlouvy ve věci veřejné zakázky malého rozsahu na akci s názvem 

„Polanka – křižovatka ulic 1. května a Heleny Salichové, se společností SHB a.s. za cenu 477 

600,- Kč bez DPH, 

• schválila Zásady a podmínky pro pronájem bytů ve vlastnictví městského obvodu v Polance,  

• nesouhlasila s předáním zastávkových přístřešků, které jsou v majetku a správě městského 

obvodu městu Ostrava, 

• schválila plán zimní údržby na období 1.11. 2020 až 31.3. 2021, 

• rozhodla o uzavření Dodatku č. 3 ke smlouvě o dílo z důvodu vzniku méněprací a víceprací 

v rámci přestavby bývalé radnice na bytový dům s pečovatelskými byty v Polance se 

zhotovitelem, společností MORYS s.r.o. Dodatkem č. 3 se upravuje cena stavby na částku 

22 062 383,- Kč bez DPH.  

• rozhodla o uzavření dodatku č. 3 ke smlouvě o dílo z důvodu vzniku víceprací a méněprací 

při realizaci úpravy obytného objektu č. p. 545 (zdravotní středisko) v Polance se zhotovitelem 

společností CONE-STAVITESTVI a.s. Cena díla se upravuje na částku 14 080 695,- Kč bez 

DPH,  

 

* Zastupitelstvo městského obvodu v září 2020 projednalo mimo jiné:   

• schválilo program pro poskytování finančních dotací pro spolky a organizace pro rok 2021 

z rozpočtu městského obvodu ve výši 803 000 korun. 

 

* Rada projednala v období od listopadu do prosince 2020 mimo jiné: 

• rozhodla o poskytnutí finanční dotace z rozpočtu městského obvodu na rok 2021 místní 

knihovně, a to za účelem doplnění knižního fondu ve výši 5 000,- Kč a na podporu 

volnočasových aktivit místních dětí ve výši 10 000,- Kč, 

• rozhodla o pronájmu osmi pečovatelských bytů v objektu bývalé Radnice na ul. 1. května 

svěřených městskému obvodu Polanka s účinností od 01.01. 2021 na dobu 2 let s ujednáním 

obnovování nájmu nejvíce o dva roky, za nájemné ve výši 64,70Kč/m2, 

• rozhodla v souvislosti s epidemiologickou situaci o uzavření mateřské školy s účinnosti od 

11.12. 2020 do 4.1. 2021, 

• rozhodla na základě hodnotícího kritéria – nejnižší nabídková cena o výběru nejvhodnější 

nabídky a uzavření smlouvy ve věci veřejné zakázky malého rozsahu s názvem „Místní 

komunikace a chodník na ulici Za Podjezdem, II. etapa, se společností STRABAG a.s., za cenu 

5 650 691,- Kč bez DPH, 

• rozhodla o uzavření dodatku č. 4 v rámci realizace stavby „Stavební úpravy obytného objektu 

č.p. 545 v Polance nad Odrou“ se zhotovitelem společností CONE-STAVITELSTVÍ a.s., 

kterým se v souvislosti s vícepracemi a méněpracemi upravuje cena díla na částku 14 155 884,- 

Kč bez DPH, 
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• schválilo mimořádnou odměnu a nový platový výměr řediteli ZŠ a MŠ v Polance, 

• rozhodla o ukončení nájemního vztahu dohodou obou smluvních stran ze smlouvy o nájmu ze 

dne 23.12. 2017 na pronájem místností ve sportovní hale na ul. Heleny Salichové, která byla 

uzavřena s nájemcem hokejový klub Polanka.  

 

* Zastupitelstvo městského obvodu v prosinci 2020 mimo jiné:   

• schválilo předložený návrh rozpočtu městského obvodu na rok 2021 ve výši 65 960 000,- Kč.  

 

Poznámka: Podrobná a úplná znění usnesení rady a zastupitelstva a zápisů z jednání byly 

k dispozici na místní radnici. 

 

7. VÝROBNÍ PODNIKY, PODNIKATELÉ  A  ŽIVNOSTNÍCI 

 

Řada podnikatelů a živnostníků v Polance se nijak zvlášť nezměnila a zůstává stejná jako 

v předešlých létech. Zde jsou ti, kteří jsou nejznámější: BV technika - dovoz a servis 

zemědělských strojů, KUMI elektronic, hračky - prodej a velkosklad RAPPA, v.d.stav - 

stavební a zednické práce, svařovací technika Vlček, štěrkopísek, uhelné sklady, čalounictví 

Dostál a čalounictví Kotásek, opravna šicích strojů Lazar, autokarosérie Kotala, pneuservis 

v objektu firmy Rappa, elektroinstalační práce AMSET group Pavel Krátký, opravy elektro 

Kubenka, lesnické a zahradnické práce Kotala, zahradnické práce Nový, výkopové a zemní 

práce Franek a pan Dedek, montáže plastového potrubí – Plastmont pan Wrona, střechy a 

stavební práce Lokaj, půjčovna lešení Radim Sýkora, půjčovna dodávkových vozidel Besta na 

Janové, daňové a účetní služby paní Kotásková, servis a opravy výpočetní techniky Ivo Sýkora.   

Dále Style podlahy - podlahové studio pana Pečinky, zámečnictví Břetislav Planka, krby Kunc, 

plyn - topení - voda Sikora, Neuvirt a Soudek. Dále firma KAŠ – výroba nábytku, stolařství 

Mikula, Nový, Stryk, Slatinský a Gelnar, kovovýroba a výroba + opravy hydraulických válců 

Jiří Theimer, pila Hanslík. Autodopravci: Sýkora, Nykl, Ulman, Šafer, mezinárodní 

kamionovou dopravu provozuje pan Foltýn, výroba reklamních předmětů Illová, malířské a 

natěračské práce Ivo Bílý, zednické a obkladačské práce Planka, zednické práce Geleta, 

klempířské služby poskytují Petr Planka a Miroslav Palko, satelitní a anténní technika Besta, 

servis plynových kotlů Juřina, zámečnická výroba z nerezové oceli Dalibor Planka, 

elektromontáže Havrlant, výroba a šití oděvů Marie Sýkorová. Cukroví a koláče se pečou u 

paní Chládkové na ul. Marvanova a další cukrářská výrobna pouťového zboží je na ulici 

Jaroslava Seiferta u paní Pudichové. Majitelkou je paní Pavlorková. 

Pro ženy: nehtová modeláž Vlková, masážní salon Nová, kosmetika, pedikůra a solárium Šárka 

Theimerová, kosmetika Alena, kadeřnictví Hanka, vlasové studio NELI, kadeřnictví Tina. Na 

Janové je kadeřnictví Miturová a kosmetika Staňková. 

                                            

8. ZEMĚDĚLSTVÍ 

 

Struktura zemědělství v Polance nad Odrou nezaznamenala oproti předchozímu roku žádné 

významnější změny. Dál je hlavní zemědělskou firmou Družstvo vlastníků, spolu s ním 

působí na menších výměrách v katastru Polanky několik soukromých zemědělců. Průběh 

počasí nebyl v průběhu roku ideální, neboť docházelo ke střídání delších suchých a výrazně 

deštivých období. To se nepříznivě podepsalo jak na výši výnosů jednotlivých plodin, tak i na 

kvalitě komodit. Dlouhé podzimní deště se podepsaly i na založení porostů ozimů pro 

následující rok 2021. V Polance pokračovaly i problémy s přemnožením hrabošů. Ústřední 

kontrolní a zkušební ústav zemědělský po dlouhém otálení nařídil jejich plošnou likvidaci 

pomocí přípravku STUTOX.     
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Výsledky a cenové relace v Družstvu vlastníků v Polance:  

 

Výnosy plodin v roce 2020 ve srovnání s předchozími roky 

 

      2020  2019  2018 

  Pšenice ozimá  66,59 q 76,20 q 58,43 q 

  Ječmen ozimý  62,30 q 72,00 q 61,24 q 

  Ječmen jarní   56,36 q 59,80 q 51,05 q 

  Oves    42,89 q 33,20 q 51,87 q 

  Řepka   34,23 q 31,20 q 35,93 q 

  Kukuřice na zrno  90,79 q 96,57 q          102,30 q 

 

Realizační ceny u klasických obilovin mírně klesly, nicméně se pohybovaly v rozpětí minulých 

let. Významnější propad zaznamenal jen ozimý ječmen (z 430 Kč na 330 Kč za q) a stejně tak 

výraznější pokles zaznamenala i cukrovka (z 60 Kč na 50 Kč za q).                     

 

Tržní produkce mléka……4 662 571 prodaných litrů, historicky nejvíce,  

                                       průměrná cena 8,53 Kč/litr 

Tržní produkce jatečních vepřů …     622 095 kg, průměrná cena za 1 kg živého prasete  

                                                 31,63 Kč, mimo to prodáno 680 kusů chovných selat.  

 

Cena mléka zůstala na dobré úrovni, dobrá cena prasat se zhruba od poloviny roku výrazně 

propadla a na konec roku klesla hluboko pod 30 Kč za 1 kg živé váhy.  
Letos vypršelo rovněž volební období družstevním orgánům. V rámci členské schůze proběhly 

volby a stávající představenstvo bylo potvrzeno ve svých funkcích. Předsedou představenstva 

zůstal ing. Jan Rädisch a místopředsedou ing. Vít Suder.  

V průběhu roku se objevily první problémy s šířením světové pandemie v souvislosti s virem 

covid-19. Do chodu zemědělských činností však výrazněji nezasáhly. 

 

9. SLUŽBY, OBCHODY,  PRODEJNY  A  RESTAURACE 

 

Poštovní služby se v Polance se od roku 2017 nijak nezměnily. Tyto služby poskytuje 

v objektu nákupního střediska Hruška Pošta Partner, kterou provozuje Charita Hrabyně a která 

tu zaměstnává čtyři osoby s handicapem. Vedoucí pošty je paní Anna Horsáková z Polanky. Od 

jara tohoto roku je na místní poště zřízena tzv. služba „Balíkovna“. Je to nově budovaná síť 

partnerských výdejních míst České pošty. Slouží pro rychlé, pohodlné, a hlavně levnější 

vydávání balíků v řádu několika minut, a to vše díky využití silného logistické zázemí 

s napojením na páteřní síť České pošty. Ne na každé poště je tato služba zřízena. Součásti 

Pošty Partner je i malá prodejna výrobků z chráněných dílen pacientů z Hrabyně a z dalších 

dílen z České republiky. Dále se zde prodávají upomínkové dárky a vybrané druhy spotřebního 

zboží. Otevírací doba pošty je pro občany dostačující. Poštovní zásilky doručují 4 poštovní 

doručovatelky z Hlavní pošty v Porubě. Denní tisk je doručován samostatnou poštovní 

distribuční firmou. Na území Polanky se nachází 6 poštovních schránek. Hned vedle pošty 

využívá prostory této budovy i chráněná dílna, která zaměstnává tělesně postižené osoby 

z okolí Polanky a Ostravy. Provozovatelem je opět Charita Hrabyně a cca 8 osob zde montuje 

různé kartonářské výrobky, hračky nebo součástky pro automobilový průmysl.  

Sběrný dvůr se již několik let nachází na ulici K Vydralinám. Zde naši občané mohou odevzdat 

jak komunální nebo nebezpečné odpady, dále i BIO odpad, elektro a stavební odpad. Dvůr je 

celoročně otevřen tři dny v týdnu, a to ve středu, pátek a v sobotu. Tato otevírací doba je pro 
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naše občany dostačující a je tak hojně využívána. Černé skládky odpadu tak v Polance už téměř 

vymizely. Jen občas se v příkopu podél cesty objeví pytle s odpadky od neodpovědných občanů.  

Rovněž síť obchodů a prodejen v Polance se v posledních létech stabilizovala. Hlavním 

centrem nákupů jsou dvě prodejny Hruška. Jedna je na ul. 1. května a druhá na ul. Hraničky. 

V objektu prodejny Hruška, u obecního úřadu, je i prodejna stavební chemie. Rok provozu má 

za sebou rekonstruovaná budova bývalého pohostinství U Dluhošů. Novému majiteli 

vietnamské národnosti se podařilo najít své stálé zákazníky, neboť v bývalém sále vybudoval 

jak prodejnu potravin s veškerým sortimentem, tak i různé spotřební zboží za zajímavé ceny. 

Před obchodem bylo během teplého počasí hojně navštěvováno i malé posezení s prodejem 

zmrzliny. Celá prodejna měla název „U Milana“ s každodenní otevírací dobou od 7 do 19 

hodin. Spoustu stálých zákazníků má také prodejna Atlas na ul. 1. května, kde je květinářství a 

prodejna pro zahrádkáře, dále drogerie, prodejna zákusků a zmrzliny, prodej krmiva pro 

domácí zvířata a mnoho druhů papírenského a spotřebního zboží pro domácí kutily. V pekárně 

paní Prauskové zůstala zaměstnaná už jen paní majitelka, která vyráběla už pouze houskové 

knedlíky a ty expedovala do prodejen v okolí Polanky. V naší obci už hodně dlouho není 

samostatná prodejna masa a uzenin. Zde je však třeba připomenout, že vzhledem k tomu, že 

naši občané většinou pracují v Ostravě nebo v jejím blízkém okolí, tak nakupují především 

v levnějších obchodních řetězcích, kterých je v dosahu městské hromadné dopravy opravdu 

hodně. Jenom v několik kilometrů vzdálené Porubě, kde se pohodlně a někdy bez přestupu 

svezou občané přímou linkou městské dopravy, to jsou TESCO, Kaufland, Lidl, Albert a 

Globus. O něco horší s běžnými nákupy to mají občané z osady Janová a Přemyšov, kde 

obchod se základními potravinami stále chybí.  

Tradiční restaurace se v Polance za posledních několik let rovněž výrazně nezměnily. V tomto 

roce však byly pohostinské služby asi nejvíce postiženy vlnou koronaviru, kdy mohly být 

otevřené jen několik týdnů v roce. Takto postižené zůstaly na konci roku tyto provozovny 

pohostinství: Dělnický dům (ul. Hraničky), restaurace U Dluhošů (ul. 1. května), U Friedlů (ul. 

Janovská), Pizzerie Mendi (vedle sportovní haly), Restaurace na Janové, hospůdka pana 

Cibulky (ul. 1. května), Hospůdka na hřišti (u základní školy) a restaurace Fantazie (ul. Za 

Humny). Ta se však pro veřejnost uzavřela a měla otevřeno jen pro konání různých rodinných 

oslav a setkání.  

 

Jedinou možnou restaurací v Polance, kde se vařilo a kde byla možnost si dát teplé jídlo po celý 

den, byla hospůdka U Machů (Dolní Polanka). Ta se v tomto nelehkém období nejvíce 

přizpůsobila vládním nařízením a v kuchyni se vařila teplá jídla pro zákazníky při poledním 

stravování. Výdej stravy mohl být jen přes výdejní okýnko a konzumace stravy musela být 

mimo objekt této restaurace. Samozřejmě, že s platnými vládními nařízeními se nemohly v této 

oblíbené restauraci konat různé rodinné oslavy nebo posezení.     

   

Vedle zchátralého zámku ve čtvrti Zámecká, v bývalé restauraci a baru U Bena, byl od roku 

2018 zřízen domov pro osoby s autismem. Celý objekt patřil firmě Prohedus s.r.o., jejíž 

jednatelem byl Ing. Petr Prášek z Polanky. Následně byly byty (původně ubytovací pokoje) 

nabídnuté k pronájmu čtyřem rodinám, které zde umístily své děti s poruchou autistického 

spektra, tedy s autismem. Byli to mladí lidé ve věku 25–32 let, kteří byli schopni pod jistým 

vedením, usměrněním a pomocí zde samostatně bydlet. Se vším potřebným jim pomáhal 

asistent sociální péče. Od minulého roku se v životě těchto mladých autistů příliš mnoho 

nezměnilo. V rámci spolupráce s firmou RAPPA vykonávali na dohodu drobné práce, jako 

např. balení balónků, lampiónů apod. Pokud to pandemická situace dovolila, tak chodili do 

kina, na vycházky a stravovali se v restauraci U Machů. Nejdůležitější fakt byl ten, že si na své 

byty (bydlení) už zvykli a považovali je za svoji domácnost. 
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V Polance je v provozu i jedna vinotéka, a to U Francka, kterou provozovali manželé 

Horsákovi v nákupním středisku Hruška. Své zákazníky měla také prodejna nábytku Holčík 

(ul. Za Humny). Noclehy pro zhruba 24 osob v Polance nabízel Penzion na Janové, prodejna 

Atlas a v Lázeňském domě firma z Olomouce.  

 

 

Ceny vybraných potravin a zboží k 1. prosinci v nákupním středisku Hruška  

v Polance nad Odrou: 

     rok 2017 rok 2018 rok 2019 rok 2020 

Polotučné mléko 1,5 % 16,90 Kč 15,90 Kč 16,90 Kč 16,90 Kč 

Čerstvé máslo 250 g 47,90 Kč 55,90 Kč 45,90 Kč 39,90 Kč 

Vejce 1 ks 5,90 Kč 3,20 Kč 2,80 Kč 3,40 Kč 

Hovězí zadní bez kosti 234,00 Kč 199,90 Kč 220,- Kč 199,90 Kč 

Vepřová plec bez kosti 95,90 Kč 99,90 Kč 139,- Kč 99,90 Kč 

Šunkový salám 118,- Kč 119,- Kč 149,- Kč 124,- Kč 

Kuře bez drůbků chlazené 64,90 Kč 69,- Kč 72,- Kč 72,- Kč 

Chléb kmínový 27,90 Kč 29,90 Kč 30,90 Kč 32,90 Kč 

Rohlík  2,20 Kč 2,30 Kč 2,30 Kč 2,50 Kč 

Brambory konzumní 8,90 Kč 13,60 Kč 13,90 Kč 13,90 Kč 

Káva standart 100 g 18,90 Kč 17,90 Kč 22,50 Kč 19,90 Kč 

Pivo láhvové Radegast 10°  12,90 Kč 10,90 Kč 12,90 Kč 13,50 Kč 

Benzín natural v Klimkovicích 31,50 Kč 32,90 Kč 32,20 Kč 28,50 Kč 

Pivo čepov. v Dělnickém domě:     

Radegast 10° 25,- Kč 26,- Kč 26,- Kč 27,- Kč 

Radegast 12° 28,- Kč 29,- Kč 29,- Kč 30,- Kč 

                                                           

10. DOPRAVA  

 

Dopravní spojení s důležitými místy České republiky, a především s centrem Ostravy zůstalo v 

Polance stejné jako v předešlých létech. Na Dolní Polance je zastávka Českých drah na hlavní 

železniční trati Bohumín – Praha. Rychlíkové spoje zde pochopitelně nestaví, ale spojení 

osobními vlaky do okolních obcí je dostačující a je hlavně využíváno v době odjezdu do 

zaměstnání a příjezdu z něj, dále do různých školských zařízení, na výlety do okolí nebo i 

přímo na letiště do Mošnova. V České republice stále vzrůstá podíl osobní a nákladní dopravy, 

přibývají vlakové soupravy, které jezdí přes Polanku takřka nepřetržitě, a tak u železničního 

přejezdu se mnohdy tvořily oboustranně dlouhé kolony aut. Některé vlaky přes Polanku jezdí 

nejvyšší možnou povolenou rychlostí, a to 160 km/hod.    

 

Nejhlavnější dopravní tepnou v Polance je stále autobusová linka č. 46, která vede z točny 

v Polance přes naši obec do Svinova a dále přes Porubu až do Krásného Pole. Využívá ji 

nejvíce našich občanů, pokud zrovna nepoužívají vlastní automobilovou dopravu. Ze 

Svinovských mostů, které jsou nejvýznamnějším dopravním uzlem v okolí, jsou vedeny do 

Polanky i autobusové linky č. 53 a 64 přes Janovou do Klimkovic a do lázní na Hýlově. Našimi 

občany je hodně využívána i linka č. 76 od Svinovských mostů přes Janovou, Horní Polanku, 

Hraničky a zpět přes Janovou do Svinova. Tato linka umožňuje občanům a dětem z Janové 

pohodlněji cestovat do školy, na poštu, k lékařům a k nákupům do Polanky. 

Dalším spojem do Polanky je linka č. 59 vedoucí z autobusové točny u Klimkovic přes Polanku 

a Starou Bělou do Vítkovic, která má však hodinové jízdní intervaly. V pracovních dnech jela 

tato linka celkem 11x a o víkendech a svátcích 9x.   
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Další spojení meziměstským autobusem soukromého dopravce využívají ti cestující, kteří 

cestují z Polanky od železniční zastávky ČD směrem na Starou Ves, Trnávku nebo Brušperk.  

Dostupnost do Polanky přiblížila i dálnice D 1 vedoucí z Prahy, Brna, na Bohumín a dál do 

Polska, přestože sjezd z její trasy Polanku míjí. Ten je v Klimkovicích za tunelem a potom až 

ve Svinově. Možná je to pro naše občany dobře, protože soudržnost obce nebyla tolik narušená. 

 

V tarifní oblasti Dopravního podniku v Ostravě došlo od 1.1. 2020 k rozsáhlým změnám. 

Jednalo se především o ukončení prodeje krátkodobých papírových jízdenek. Zbylé jízdenky 

mohli cestující používat ještě do 31. března 2020. Automaty pro výdej papírových jízdenek 

byly koncem roku 2019 nahrazeny novými typy, tzv. jízdenkomaty, jenž byly určeny 

především pro vydávání a opakované dobíjení kreditních jízdenek. Další změnou bylo zvýšení 

cen krátkodobých a 24hodinových jízdenek. Tvůrci tarifu přistoupili k těmto změnám 

po čtyřech letech. 

Ceny krátkodobých jízdenek v městské hromadné dopravě byly pro dospělé osoby následující: 

nepřestupní jízdenka do 10 minut za 16,- Kč, přestupní jízdenka na 45 minut za 24,- Kč, 

jízdenka na 70 minut za 32,- Kč a jízdenka na 24 hodin za 100,- Kč. Dětská jízdenka platila od 

6 do 15 let věku a stála do 10 minut 8 korun a do 45 minut jízdy 12 korun. Jízdenky na 30 a 60 

minut byly zrušeny. Všichni cestující v Ostravě si tak museli zakoupit elektronické jízdenky 

anebo využívali placení jízdného přímo ve vozidlech dopravního podniku pomocí platebních 

karet. Další možností nákupu jízdenky bylo prostřednictvím mobilního telefonu ve formě SMS. 

Osoby nad 65 let mohly po Ostravě, po vyřízení jízdních dokladů, jezdit městskou hromadnou 

dopravou zdarma. 

 

11. VÝSTAVBA A  ZVELEBENÍ OBCE 

 

Přehled uskutečněných staveb a oprav v roce 2020: 

 

Bytový dům s pečovatelskými byty v Polance (bývalá radnice) 

Termín realizace stavby:  11/2019–11/2020 Příprava projektu:  od 11/2017 

Stavební náklady:   25.372 tis. Kč  Celkové náklady:  27.385 tis. Kč 

 

Předmětem projektu byla přestavba bývalého objektu radnice na bytový dům s pečovatelskými 

byty. Jedná se o jednu z nejstarších budov na území městského obvodu, původní objekt pochází 

z roku 1873. Stáří budovy se podepsalo především na větší náročnosti technického i 

řemeslného provedení prací na odstranění statických závad. Objekt byl kompletně 

modernizován včetně blízkého okolí. Byly provedeny nové přípojky na inženýrské sítě, 

doplněno veřejné osvětlení, nové chodníky a opraveny byly také parkovací stání. Dále byly 

provedeny nové výsadby zeleně a byly tak vytvořeny dva krásné parčíky s pestře osazenými 

záhony a místy k odpočinku. Realizovanou přestavbou vzniklo 8 nových bytů s podlahovou 

plochou do 50 m2, jedná se o tzv. pečovatelské byty, určené k sociálnímu bydlení osob v 

nepříznivé sociální situaci způsobené věkem nebo zdravotním stavem, za tímto účelem je 

objekt rovněž vybaven bezbariérovým výtahem.  

Na projekt byla čerpána dotace ve výši 4.800 tis. Kč z národního programu Ministerstva pro 

místní rozvoj ČR – Podpora bydlení pro rok 2019, podprogramu: Podporované byty 

(117D0640), dotačního titulu: Pečovatelský byt“. Z rozpočtu statutárního města Ostravy bylo 

zajištěno spolufinancování ve výši 18.818 tis. Kč a z rozpočtu městského obvodu bylo dokryto 

3.767 tis. Kč. Od 1. 1. 2021 budou v objektu přebírat jednotlivé byty vybraní nájemníci. I 

nadále však bude probíhat následná administrace projektu ve vztahu k vyúčtování dotace a 

plnění dotačních podmínek. 
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Stavební úpravy obytného objektu čp. 545 v Polance (zdr. středisko) 

Termín realizace stavby:  06/2020–12/2020 Příprava projektu: od 03/2016  

Stavební náklady:   16.193 tis. Kč  Celkové náklady: 17.260 tis. Kč 

 

Předmětem projektu je kompletní rekonstrukce bytového domu. Jedná se dvoupodlažní objekt 

s půdní vestavbou z velké části podsklepený. Stav objektu před rekonstrukcí vyžadoval 

komplexní řešení, obvodové zdivo promrzalo, v bytech se v místech tepelných mostů tvořily 

plísně, přes degradovanou střešní krytinu zatékalo do podkrovních bytů, vlhké sklepní prostory 

nemohly být využívány. Společné rozvody byly za hranici životnosti. Projekt se především 

zabýval radikálním zlepšením tepelně izolačních vlastností obálky objektu: doplnění tepelných 

izolací střešního pláště, zateplením obvodového zdiva a stropu suterénu. Současně byla 

provedena výměna střešní krytiny včetně oken do podkroví a dále nové rozvody vody, 

kanalizace, ÚT včetně elektroinstalace. Základové zdivo a sklepní prostory byly sanovány. 

V rámci stavebních úprav byl jeden větší byt přebudován na 2 menší bytové jednotky a 

stavebně upraveny neobsazené nebytové prostory. 

Skladba financování přípravy a realizace projektu zahrnuje dotaci ve výši 2.459 tis. Kč, z 

výzvy č. 37 "Energetické úspory v bytových domech II" v rámci Integrovaného regionálního 

operačního programu (IROP). Předfinancování a spolufinancování projektu ve výši 12.458 tis. 

Kč bylo zajištěno z rozpočtu statutárního města Ostravy a z rozpočtu městského obvodu 

Polanka nad Odrou ve výši 4.802 tis. Kč. Kolaudace proběhne v lednu 2021 a budou 

připravovány doklady pro vyúčtování dotace. 

 

Rekonstrukce sportovního areálu 

Termíny realizace stavby:  3/2020–10/2020 Příprava projektu: od 7/2016 

Stavební náklady:  27.396 tis. Kč  Celkové náklady: 27. 618 tis. Kč  

Předmětem projektu byla komplexní modernizace fotbalového areálu v blízkosti základní 

školy. Přestavba zahrnovala především úplnou obnovu travnatého hřiště s pěstěným trávníkem 

a zavlažovacím systémem, v zadní části pak vznikly na nové ploše s PUR povrchem dvě hřiště 

(mini kopaná, házená apod.) v rozích těchto ploch jsou umístěny hřiště pro streetball, rovněž se 

zde nachází dráha pro hasičský sport. V místě původního škvárového hřiště vzniklo zcela nové 

hřiště s umělým trávníkem a osvětlením. Zbývající prostor zaujímá nová asfaltová plocha 

určená pro kolečkové sporty (brusle, koloběžky, skateboardy). Celý areál byl v rámci 

stavebních úprav nově odvodněn systémem navržených drenáží. Do areálu bylo doplněno nové 

vybavení v podobě moderního stavebního kontejneru, mobilní tribuny, laviček a košů. 

V závěru realizace byly upraveny okolní travnaté plochy a vysazeno 28 sloupovitých habrů. 

Projekt byl městským obvodem připravován od roku 2016 a z důvodu nastavení dotačních 

podmínek byl začátkem roku 2020 projekt spolu se sportovním areálem převeden na fotbalový 

klub. Pro projekt byla v rámci dotačního titulu „Podpora materiálně technické základny sportu“ 

získána dotace z Ministerstva školství, tělovýchovy a mládeže, ve výši 19,3 mil. Kč. Z 

rozpočtu města Ostravy byly poskytnuty prostředky ve výši 4.140 tis. Kč, stejná částka byla 

uvolněna z rozpočtu ÚMOb. 

 

Polní cesty v Polance (Odbočná, Na Hranici)   

Termíny realizace stavby:  3/2020–09/2020 Příprava projektu: od 3/2017 

Stavební náklady:  6.033 tis. Kč  Celkové náklady: 6.533 tis. Kč  

 

Předmětem projektu bylo vybudování nové komunikace pro zajištění obslužnosti nemovitostí 

na odlehlém místě ul. Na Hranici. V minulosti byl přístup k pozemkům přes komunikaci z k.ú. 

Klimkovic, vlastník pozemku komunikaci znepřístupnil. Lokalita byla dostupná pouze přes 

nezpevněnou lesní a polní cestu, v zimním a deštivém období neprůjezdnou. Nově je zde 
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vybudována asfaltová komunikace šíře 4 m se dvěma výhybnami. Součásti stavby je odvodnění 

komunikací včetně vsakovacího objektu. Kolaudace proběhla v prosinci 2020. Náklady 

v celkové výši 6 533 Kč byly hrazeny z rozpočtu městského obvodu. 

 

Rekonstrukce kotelny, objekt jídelny ZŠ 

Termíny realizace stavby:  9/2020–10/2020 Příprava projektu: od 3/2020 

Stavební náklady:  948 tis. Kč  Celkové náklady: 989 tis. Kč  

 

Předmětem projektu byla kompletní rekonstrukce plynové kotelny v objektu školní jídelny. 

Stávající plynové kotle byly již za hranicí životnosti a rovněž bylo nutné modernizovat způsob 

přípravy teplé užitkové vody pro provoz školní kuchyně. Nově je zdrojem tepla sestava dvou 

závěsných teplovodních kondenzačních kotlů, zapojených do kaskády o celkovém výkonu do 

100 kW. Nové kondenzační kotle s vysokou účinností výrazně sníží celkové náklady na 

vytápění objektu. Celkové náklady činily 989 tis. Kč a byly hrazeny z rozpočtu městského 

obvodu. 

 

Rozšíření pomníků na vsypové loučce, hřbitov Polanka 

Termíny realizace stavby:  9/2020–11/2020 Příprava projektu: od 3/2020 

Stavební náklady:  333 tis. Kč  Celkové náklady: 333 tis. Kč  

 

Předmětem projektu bylo vybudování dvou nových pomníků pro umístění pamětních desek se 

jmény pohřbených na vsypové loučce hřbitova v Polance nad Odrou. S ohledem na neustále 

narůstající zájem občanů o tento způsob uctění památky zesnulých byla kapacita stávajících 

pamětních desek vyčerpána. Vsypová loučka byla modernizována v roce 2014, projekt 

v dispozičním návrhu počítal i s možností budoucího rozšíření. Celkové náklady dosáhly na 

částku 333 tis. Kč. Z rozpočtu městského obvodu činilo spolufinancování 33 tis. Kč, zbývající 

náklady byly pokryty z rozpočtu SMO. 

 

Oprava povrchu polních komunikací  

Termíny realizace stavby:  9/2020–10/2020 Příprava projektu: od 9/2020 

Stavební náklady:  680 tis. Kč  Celkové náklady: 680 tis. Kč 

 

V posledním čtvrtletí roku 2020 proběhla oprava povrchů dalších polních komunikací, a to 

v úseku od ul. Hraničky přes železniční přejezd směrem k objektu sádek na cyklostezce do 

Jistebníku. Po provedení opravy volal především neutěšený stav komunikace spolu s neustále 

narůstajícím počtem cyklistů a pěších turistů. Část od ulice Hraničky po železniční přejezd byla 

provedena v asfaltu a na zbývajícím úseku byla doplněna vrstva asfaltového recyklátu a 

zaválcována. Celkové náklady činily 680 tis. Kč a byly hrazeny z rozpočtu městského obvodu. 

 

Nové polní cesty v Polance   

Předmětem projektu bylo vybudování nové polní komunikace, která zajistila bezproblémový 

přístup k zemědělsky obdělávaným pozemkům a rovněž propojila dva areály DV Polanka. 

Jedná se o úsek vedoucí za Polními rybníky od komunikace pod sběrným dvorem až po nově 

postavený most přes potok Polančici. Vybudování této komunikace umožňuje minimalizovat 

pohyb zemědělské techniky po silnici 1. května při obsluze polí na jižní straně zastavěného 

území městského obvodu. Termín realizace 5/2020–10/2020. Celkové náklady činí 9.625 tis. 

Kč a byly hrazeny Státním pozemkovým úřadem. 
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Plošná kanalizace v Polance 4. etapa  

Realizací projektu budou dokončeny všechny páteřní části kanalizační stoky uložené v silnici 

1. května. Jedná se o úseky: křižovatka ul. K Pile – křižovatka ul. Oblouková; krátký úsek 

kolem obecní kaple; od objektu Hasičárny směrem na Klimkovice až po budovu Radnice; úsek 

kolem pozemku chovatelů s napojením na kanalizaci v ul. Malostranská; ul. Skotnice 

s napojením na kanalizaci 1. května; od točny autobusů u Klimkovic k ul. Nábřežní včetně části 

této ulice. Stavební práce budou dokončeny do konce roku 2021. Celkové náklady 

v současnosti činí cca 65 mil. Kč a budou hrazeny z rozpočtu statutárního města Ostravy. 

 

Rekonstrukce vodovodu Přemyšov – Poruba  

V rámci této rozsáhlé dvouleté akce byl kompletně opraven vodovodní řad v lokalitě 

Přemyšov. Jedná se o investiční akci statutárního města Ostravy připravovanou již od roku 

2007. Po ukončení veškerých výkopů a přípojek byla provedena rozsáhlá celoplošná oprava 

povrchů komunikací, a to především ulice Příměstská a U Olší.  

 

Drobné opravy a investiční akce realizované v roce 2020 

Mezi další menší projekty a opravy zajišťované městským obvodem patří například rozšíření 

kontejnerových stání na tříděný odpad na osadě Janová (Maková, J. Krále, K Lípě); oprava 

chodníků mezi školou a fotbalovým areálem; doplnění vitrín a plakátovacích ploch na 

autobusových zastávkách (Skotnice, U Dluhoše, Horní Polanka); doplnění laviček u smuteční 

kaple; vodovodní přípojka pro hřiště Janová; oprava výtluků na místních komunikacích a nad 

rámec běžné údržby veřejné zeleně, pak bylo provedeno rozsáhle ošetření vzrostlých stromů 

v parku, rekultivace trávníku na dětském hřišti Janová a drobné dosadby izolační zeleně kolem 

dálnice. 

 

Přestože rok 2020 obecně nepatřil mezi roky úspěšné, ale spíše roky výjimečné, o investiční 

výstavbě v Polance za více než 150 mil. korun lze bez nadsázky říct, že to byl rok jak 

výjimečný, tak i úspěšný. 

 

Dále byly městským obvodem zajišťovány služby a opravy související s údržbou budov, 

místních komunikací, veřejných prostranství, veřejné zeleně a záležitosti spojené s výkonem 

samosprávy a chodem úřadu.  

 

Zimní údržbu komunikací provádí na celém území městského obvodu Družstvo vlastníků 

Polanka nad Odrou. Zimní údržba ostatních veřejných prostranství a chodníků spadá do 

povinností zaměstnanců místní údržby. Celková délka pozemních komunikací, na kterých je 

zajišťována zimní údržba v délce je 52 km, z toho 11 km připadá na chodníky. I zimní údržba 

ostatních veřejných prostranství a veřejných parkovišť na ploše cca 5 000 m2 spadá do 

povinností zaměstnanců polanské údržby. 

 

12. ŠKOLY 

 

Rok 2020 začal v základní škole jako obvykle, probíhala školní kola olympiád v matematice 

zeměpise, českém a anglickém jazyce, matematická soutěž Pythagoriáda, recitační soutěž a 

šachový turnaj. Kromě těchto tradičních akcí škola na podnět pana starosty zorganizovala na 

konci ledna „Týden dopravní osvěty“, do kterého se v rámci hodin prvouky, výtvarné výchovy 

a občanské výchovy či vlastivědy zapojili všichni žáci. Vymýšleli slogany k bezpečnému 

provozu a vytvářeli k nim ilustrace nabádající účastníky silničního provozu k dodržování 

pravidel. Žáci 9. ročníku celý týden mapovali ranní provoz v okolí školy a mezi žáky prováděli 
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průzkum, v němž zjišťovali, jestli se do školy dopravili pěšky, autobusem, na koloběžce či kole 

nebo autem. Cílem této akce bylo zklidnění automobilového provozu kolem školy. 

Po jednodenních pololetních prázdninách proběhl na 1. stupni projektový den na téma Voda a 

okresní kolo házenkářské soutěže s názvem Novinářský kalamář, ve kterém zvítězilo polanské 

chlapecké družstvo. Na konci února se uskutečnil lyžařský výcvikový kurz v Mezivodí. Na 

začátku března proběhl projektový den „Buďme kamarádi“, kdy si děti 1. ročníku na vlastní 

kůži vyzkoušely, jak se žije lidem s tělesným nebo smyslovým postižením.  

Týden na to v životě školy i celé společnosti však nastal nečekaný zlom. Bezpečnostní rada 

státu rozhodla dne 10. března zrušit kvůli možnému šíření koronaviru výuku na všech 

základních, středních a odborných školách. Nařízení platilo neodkladně od středy 11. 3. do 

odvolání. Žáci všech ročníků zůstali doma, zavřená byla i školní družina a jídelna. Polanskou 

školu podpořila i společnost ČEZ, a. s., která v rámci projektu Škola pomáhá i v době 

nouzového stavu zafinancovala nákup 3D tiskárny, která posloužila k výrobě ochranných štítů 

a později bude využívána i v hodinách pracovních činností na 2. stupni školy. 

Do ZŠ se žáci vraceli postupně. Nejdříve žáci 9. ročníku, kteří byli dost vystresovaní 

z odložených přijímacích zkoušek a ze zrušení jednoho ze dvou termínů. V pondělí 11. 5. 

začala čtyřhodinová docházka 9. A a o den později 9. B. Z 37 žáků bylo možno vytvořit pouze 

dvě skupiny po 15 žácích, které se ve škole nesměly potkávat, proto se jedna skupina učila 

v pondělí a ve středu, a to jen matematiku a český jazyk. Druhá skupina měla tytéž předměty 

v úterý a ve čtvrtek.  Další žáci, avšak jen z 1. stupně, přišli do školy až 25. května. Opět 

nebylo možné učit v jedné třídě více než 15 žáků, kteří se nesměli míchat ani v jídelně nebo v 

družině. Žáci i učitelé nosili roušky, dodržovali rozestupy a další hygienická opatření. Žáci 6. 

až 8. ročníku se do školy nedostali vůbec. Až do konce školního roku se učili tzv. na dálku z 

domova.  

S touto naprosto novou a nečekanou situací se učitelé naší školy dokázali dobře vypořádat. 

Rychle se zorientovali v možnostech, jak se žáky komunikovat a jak jim předávat informace a 

studijní materiál. Využívali informační systém Bakaláři, mail (MS Outlook), video přenosy 

pomocí aplikací Cisco Webex Meetings a Microsoft Teams; někteří pedagogové využívali 

server YouTube a Úschovnu nebo psali vlastní blog či webové stránky. Jiní si připravovali 

komentované prezentace, natáčeli vlastní výuková videa nebo sestavovali pro své žáky 

automaticky vyhodnocované on-line testy. Postupně se rozbíhalo on-line vyučování. 

Základním nástrojem pro on-line interaktivní výuku se stal Cisco Webex Meetings, s jehož 

pomocí probíhala video výuka dle stanoveného rozvrhu.  

Přerušení klasického provozu školy se využilo k velkému úklidu, malování obou školních 

jídelen a k dalším drobným úpravám interiéru. Učitelé kromě distanční výuky pracovali na 

aktualizaci školního vzdělávacího programu, a tak od nového školního roku 2020/21 se bude 

moci od 1. ročníku vyučovat anglický jazyk a na 2. stupni přibude laboratorních cvičení z 

fyziky a přírodopisu.  

Škola musela kvůli mimořádným protiepidemickým opatřením zrušit nebo přesunout na jiný 

termín řadu tradičních akcí jako je oslava Dne dětí, Polanka Children´s Cup, školní výlety a 

exkurze 9. ročníku do Prahy. Ale jedna tradiční akce se nakonec uskutečnila – letošní 

absolventi připravili pro své rodiče, učitele i kamarády slavnostní rozloučení, které se spolu 

s promítáním jejich autorského filmu Osvobození Janové konalo netradičně v místním kině 

Retrostar.  

V září začal školní rok 2020/2021 v takřka stejném personálním obsazení a v čele s panem 

ředitelem RNDr. Patrikem Molitorem. Na zasloužený odpočinek se odebrala paní Mgr. Zdenka 

Davidová, která velkou část svého profesního života prožila v polanské škole mezi nejmladšími 

dětmi. Na prvním stupni posílil učitelský sbor kolega Mgr. Emil Morav, který na škole bude 

působit i jako koordinátor environmentální výchovy. Navzdory protiepidemickým opatřením se 

aspoň v omezené míře uskutečnilo slavnostní vítání prvňáčků, kterých bylo v tomto školním 
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roce 34. Stará se o ně zkušená paní učitelka Mgr. Věra Králová a letos poprvé Mgr. Vendula 

Valíková, která dosud pracovala s žáky 3. – 5. ročníku. V nejistotě, jak dlouho budou moci žáci 

chodit řádně do školy, se školní rok rychle rozběhl. Bohužel musely být omezeny všechny 

tradiční mimoškolní aktivity jako adaptační pobyty, divadelní představení, exkurze apod. 

Naopak velký důraz se kladl na informační technologie. Vedení školy pracovalo na „krizovém 

plánu“ a staralo se o to, aby všichni žáci i učitelé byli vybaveni potřebnou technikou a aby byli 

proškoleni, jak pracovat při případné distanční výuce. A ta na sebe nenechala dlouho čekat.  

Na základě mimořádných opatření vlády ze dne 12. 10. probíhala na základní škole na 1. a 2. 

stupni od středy 14. 10. až do konce roku pouze distanční výuka. V tomto školním roce, na 

rozdíl od prvního období, byla distanční výuka povinná pro všechny žáky, už nebyla jen na 

bázi dobrovolnosti. Po zkušenostech z první vlny všichni učitelé i žáci, až na prvňáčky, věděli 

co je čeká a co mají dělat. Počet vyučovacích hodin se snížil přibližně na polovinu, nejvíce 

práce měli učitelé s nejmladšími dětmi a pak vyučující matematiky, českého jazyka a cizích 

jazyků. On-line vyučování probíhalo pravidelně podle rozvrhu hodin prostřednictvím on-line 

schůzek v platformě MS Teams. A jak ho žáci zvládali?  

Zde je několik vzkazů od žáků: 

„Rád bych vám vzkázal, že bych byl rád, kdyby už byla škola, ale on-line vyučování mě taky 

baví. Jsem rád, že mohu spolužáky a vás vidět aspoň přes počítač. Taky bych byl rád, kdyby se 

otevřely kroužky, chybí mi házená. (4. roč.) Nikdy bych si nemyslel, že tohle řeknu zrovna já, 

ale škola mi už opravdu chybí. Chybíte mi kamarádi, a i vy, milí učitelé. Ať už ten zlý sen 

skončí a vše se vrátí do normálu! (6. roč.) Doma se mi daří dobře, ale raději bych chodil do 

školy. Ve škole se víc soustředím na učení a taky se toho víc naučím, a ještě k tomu se to všem 

přes internet seká a někdy vůbec nefunguje. Koroně bych vzkázal, ať už nás přestane ohrožovat 

a omezovat, nemůžeme pořádně nikam chodit, vše je zavřené, ani s kamarády se nemůžeme 

stýkat. (6. roč.)“ 

V prosinci se sice žáci za přísných hygienických podmínek mohli na střídačku vrátit do školy, 

ale nekonaly se vánoční dílny, zdobení ani slavnostní rozsvěcování vánočního stromu u 

Dělnického domu, nekonaly se ani vánoční besídky ve třídách. Všichni jen doufali, že se snad 

po vánočních prázdninách škola a celá společnost pomalu začne vracet do normálu, ale počty 

nově nakažených lidí varovaly, že tomu tak brzo nebude. 

 

Nedílnou součástí základní školy v Polance je školní jídelna, která měla kapacitu na přípravu 

500 teplých jídel. Počet denně připravovaných jídel se z důvodu pandemie koronaviru výrazně 

zmenšil ze 400 jen na 150 porcí. Tuto stravu odebíralo asi 60 občanů a 8 učitelů ze základní 

umělecké školy. Ceny za obědy v tomto roce byly rozděleny do těchto kategorií: děti 7 až 10 

let za 26,- Kč, děti 11 až 14 let za 28,- Kč, děti nad 15 let za 30,- Kč a obědy pro občany se 

zvedly o dvě koruny na 66,- Kč. Mimoškolní strávníci si museli v době koronaviru obědy 

odnést z jídelny jen v jídlonosičích.  

Poslední větší rekonstrukce proběhla ve školní kuchyni a jídelně v roce 2005 a konečně v tomto 

roce se tak zaměstnanci i strávníci dočkali výrazné rekonstrukce. Ta spočívala hlavně v 

kompletní rekonstrukci plynové kotelny v objektu školní jídelny, kdy stávající plynové kotle 

byly již za hranicí životnosti a rovněž se úplně vyměnila příprava teplé užitkové vody pro 

provoz školní kuchyně. Nové kondenzační kotle a bojlery s vysokou účinností v budoucnu 

výrazně sníží celkové náklady na vytápění a ohřev vody v objektu. Na závěr rekonstrukce byly  

prostory kuchyně a jídelny vymalovány. Byl zřízen i nový terminál pro čipy na výdej obědů pro 

všechny strávníky. Celkové náklady činily 989 tisíc korun a byly hrazeny z rozpočtu městského 

obvodu. 

Ve vybavení kuchyně se nejvíce používaly oba konvektomaty, které byly oproti klasickým 

troubám rychlejší a stále byly ve vybavení i elektrické trouby. Nově byly letos do kuchyně 

zakoupeny dvě velké lednice a jeden mrazák.  
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Paní Karin Krůlová byla i nadále vedoucí školní jídelny. Hlavní kuchařkou byla paní Ludmila 

Sopková, která měla k ruce další tři kuchařky a jednu kuchařku na poloviční pracovní úvazek. 

Místní školní družina měla kapacitu 120 žáků a vedoucí družiny byla paní Renáta Dostálová. 

 

Začátek nového školního roku 2019–2020 zahájil Klub rodičů a přátel školy dne 14. září 

2019 na Dni obce. Podrobnou zprávu o celé činnosti tohoto klubu nám podala předsedkyně 

Alena Kortová: „Na této obecní akci se náš klub poprvé zúčastnil soutěže ve vaření guláše tzv. 

GULÁŠFESTU. Soutěžících týmu bylo celkem pět a k naší radosti jsme si při našem prvním 

startu hned „vyvařili“ zlaté první místo s guláškem pod názvem „Guláš, jaký svět ještě 

neviděl“. 

V sobotu 5.10. 2019 jsme se s naší výhrou podělili společně s TJ Sokol, kteří ve stejné soutěži 

skončili na třetím bronzovém místě a při této příležitosti jsme uspořádali brigádu k naší první 

školní akci, a to Stezce odvahy. Sice nám počasí nepřálo, ale ani to nás neodradilo od úklidu 

lesíka a prořezání uliček zarostlým křovím, kde strašidelná stezka vedla. 

V pátek 18.10. 2019 se konala Stezka odvahy. Naplánovali jsme trasu, na které stezka odvahy 

v Polance ještě nikdy neproběhla. Trasa vedla ze zpevněné, víceúčelové plochy nad kinem do 

lesíka za Domovem pokojného stáří, dále přes pole podél hlavní silnice Janovská až 

k Janovskému chodníčku směrem k Základní škole, kde byl cíl akce. Na této (dle ohlasů 

občanů) vydařené akci se podílelo do 30 strašidel a kolem 10ti organizátorů. 

Listopadovou akcí byl lampiónový průvod pod názvem Polanské světélkování, který se konal 

ve čtvrtek 7.11. 2019. Průvod byl v doprovodu našich hasičů a začínal jako loni na parkovišti 

za prodejnou Atlas a končil před jídelnou u základní školy, kde se dětem rozdávaly koláčky 

s láskou pečené.  

V neposlední řadě roku 2019 se konalo Adventní zastavení v úterý 26. listopadu ve dvoraně 

základní školy. Občané Polanky si mohli vyrobit svou vlastní vánoční dekoraci nebo se mohli 

inspirovat našimi výrobky, pro které byly k výrobě různé komponenty na prodej za příznivé 

ceny. Novinkou letošního zastavení byla tvorba sněhuláčkové hlavičky s kloboučkem na 

břízovém kolečku, o který byl velký zájem. 

Poslední akcí tohoto roku byla Mikulášská nadílka pro děti. Letos jsme se rozhodli dát nadílku 

všem dětem ze základní školy. Nakoupili jsme oplatky Fidorky s mikulášskými motivy, 

polepili štítky s logem KRPŠ a nechali je rozdat po třídách školním Mikulášem, čertem a 

andělem. 

První a zároveň poslední velká hromadná akce v roce 2020 byla společná s mateřskou školkou 

a to Dětský maškarní ples. Klub rodičů dal pár věcných cen do tomboly a postaral se o veškeré 

občerstvení. Ostatní organizaci plesu měly na starost paní učitelky z mateřské školky. Tímto je 

chválíme, neboť ples byl skvělý. 

Ve třetím měsíci roku 2020 nás z Číny napadl zlý a zákeřný bacil covid-19. Virus byl schopný 

se přenášet z člověka na člověka, šířit se pomocí kapének. Kvůli tomuto zlu vláda ČR zrušila 

veškeré akce do až konce roku. Nemohly se tak uskutečnit Velikonoční dílny, Pálení 

čarodějnic, Sousedská vaječina a Den trpaslíků s letním kinem. 

Dne 24.6. 2020 proběhlo v místním kině rozloučení s žáky 9. tříd základní školy. Dětem jsme 

vyrobili pamětní list a dali jim dva dary. Čokoládu pro ty naše nevinné odcházející děti a 

ochrannou pomůcku tomu dospívajícímu člověku, který kráčí do nové etapy života. Ano, tento 

krok ještě nikdo s tímto darem neudělal. Lehce jsme se obávali záporných ohlasů naštvaných 

rodičů, ale opak byl pravdou. Mile nás potěšily názory jak rodičů, tak učitelů. V tomto školním 

roce bereme všechny provedené akce za velmi úspěšné. Téměř na všech akcích se podílely i 

polanské spolky jako např. TJ Sokol, Sbor dobrovolných hasičů, Hokejový klub z Polanky a 

ZŠ a MŠ v Polance. Všem pomocníkům moc děkujeme za spolupráci“, uvedla na závěr 

předsedkyně klubu. 
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Základní umělecká škola Heleny Salichové v Polance byla ve svých aktivitách omezena 

epidemií viru SARS-COV-2. Zde je krátký výčet nejvýznamnějších okamžiků roku 2020, se 

kterými nás seznámil ředitel ZUŠ: 

„Do března 2020 probíhaly naše aktivity běžným způsobem. V únoru jsme se podíleli na 

organizaci akce Vítání občánků, ale po uzavření škol 11. března jsme museli zrušit všechny 

naplánované akce a po krátkých přípravách jsme zahájili výuku na dálku. V polovině května se 

školy opět otevřely, nicméně veřejné akce (koncerty a výstavy) se neuskutečnily. Absolventské 

koncerty jsme proto organizovali formou videonahrávek, které se současně staly pro absolventy 

dárkem na USB disku. 

V září jsme zahájili nový školní rok bez výraznějších omezení, ale v polovině října opět došlo 

k uzavření ZUŠ v důsledku zhoršující se epidemické situace. Opět jsme tedy obnovili distanční 

výuku, která se na krátko přerušila v adventním čase a žáci se do ZUŠ vrátili k prezenční 

výuce. Koncerty a výstavy jsme však pořádat nemohli, neboť akce tohoto typu nebyly 

kvůli protiepidemickým opatřením možné.  

Soutěže ZUŠ (ve hře na housle a ve hře na klavír), kterých jsme se účastnily na jaře, skončily 

po svých okresních kolech, neboť další kola byla zrušena.  

Omezeními, se kterými jsme se v tomto roce setkávali jsme nikdy nezažili a znamenalo to pro 

nás novou výzvu se s nenadálou situací vypořádat. Ve spolupráci s našimi žáky a jejich rodiči 

se nám rok 2020 podařilo zvládnout a věříme, že až se situace vrátí do „normálních kolejí“, 

budeme se zase podílet na veřejném životě v Polance“, dodal v závěru ředitel ZUŠ Mgr.art. 

Petr Kotek.  

 

Mateřskou školku navštěvovalo ve školním roce 2019/2020 134 dětí ve věku od 3 do 7 let. 

Celkem bylo v tomto roce otevřeno 7 tříd. Počet zaměstnanců ve školce byl celkem 21, z toho 

13 učitelek, 1 asistent pedagoga, 6 provozních zaměstnankyň a 1 školní asistent. 

V tomto školním roce bylo pořádání akcí pro děti, rodiče i veřejnost ovlivněno nákazou covid-

19. Od září do prosince, ještě v roce 2019, proběhly akce jako např. polodenní vycházky, 

vystoupení v domově pro seniory v Klimkovicích, uspávání broučků na školní zahradě, 

vystoupení při rozsvěcování vánočního stromu, mikulášská nadílka, vánoční dílničky a vánoční 

nadílka ve školce. Pro děti MŠ byl zorganizován výjezdový lyžařský kurz v Palkovicích. 

První akcí tohoto roku měl být lyžařský výcvik. S ohledem na nepřízeň počasí (nenapadl sníh) 

byla tato akce pro děti z mateřské školky zrušena. Dne 29. 2. proběhl v Dělnickém domě 

tradiční Dětský maškarní karneval pro nejmenší děti, který připravily paní učitelky MŠ ve 

spolupráci se sdružením rodičů a za velké podpory polanských sponzorů. 

Dne 11. března začalo platit vládní nařízení, které zakázalo osobní přítomnost žáků a studentů 

na všech stupních škol. Provoz mateřské školky byl zachován, avšak ne na dlouho. Vzhledem 

k minimálnímu počtu dětí, které do školky docházely, a v souvislosti s mimořádnými 

opatřeními k zamezení šíření neznámé nákazy, rozhodlo ředitelství školy o uzavření mateřské 

školy od 18. 3. V době, kdy byla MŠ uzavřena, změnila se na šicí dílnu, ve které paní 

vychovatelky a další zaměstnankyně šily tolik potřebné látkové roušky. Materiál na šití 

přinášeli i mnozí občané Polanky, a tak společnými silami bylo ušito 4 000 kusů ochranných 

roušek, které byly doručeny domovům pro seniory, hasičům, pacientům v nemocnici i 

polanským občanům. Šití roušek podpořila i společnost ČEZ, a. s., která v rámci projektu 

„Škola pomáhá“ i v době nouzového stavu zafinancovala nákup dvou šicích strojů. Z  důvodu 

covid-19 byl zrušen také plavecký výcvik.  

V červnu dopoledne proběhla nečekaná a neplánovaná evakuace dětí a zaměstnanců z objektu 

mateřské školky z důvodu úniku plynu z poškozeného potrubí před budovou obecního úřadu. 

Tento školní rok byl zakončen rozloučením s dětmi odcházejícími do základní školy a to 

zábavným odpolednem tzv. „pasováním školáků“ za účasti rodičů, pana ředitele a všech 
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učitelek z prvních tříd na školní zahradě. Letní provoz školky byl zajištěn v i srpnu, a to na tři 

týdny. 

V učitelském sboru MŠ přibyly čtyři nové paní učitelky, částečně jako zástup za mateřskou 

dovolenou, ale došlo i k otevření nové třídy Delfínků. Do sboru se po půlroční pauze vrátila 

bývalá ředitelka MŠ Pavla Nevímová, která si už ale mohla užívat zasloužený odpočinek. 

Strava pro děti a zaměstnance byla připravována v kuchyni v budově mateřské školky. 

Zástupkyní ředitele Základní a Mateřské školy v Polance vykonávala Dana Fialová. 

 

V uplynulém roce se ve Výchovném ústavu v Polance v podstatě nic nezměnilo. Oddělení 

v Polance na Janové stále nabízí své služby, a to plné přímé zaopatření chlapcům ve věku 12 až 

18 let, kteří vyžadují soustavnou intenzívní individuální péči, jelikož mají diagnostikovány 

extrémní poruchy chování. Záběr těchto dětí je celorepublikový. Kapacita oddělení je 30 lůžek, 

to je 5 výchovných skupin po 6 lůžkách. O každou výchovnou skupinu pečují vychovatel a 

vychovatelka (terapeutický táta a máma) spolu s denními a nočními asistenty. Dále o chlapce 

pečuje terapeutický tým tvořený psychologem, speciálními pedagogy, sociální pracovnici a 

externě pedopsychiatrem, dorostovým a dětským lékařem. Dopoledne mají chlapci výuku dle 

individuálních studijních plánů svých kmenových škol. Výuku vedou pedagogové ve 

spolupráci s asistenty pedagoga. Odpolední program pro chlapce zahrnuje výchovně vzdělávací 

aktivity a témata zaměřená na přípravu chlapců na život po ústavní péči, dále pak sportovní a 

volnočasové aktivity, sebeobslužné aktivity a přípravu na školu. Toto zařízení spolupracuje 

mimo jiné s Ostravskou univerzitou a je Fakultní institucí Ostravské univerzity v Ostravě. 

Chlapci jsou na oddělení umísťování rozsudkem příslušného soudu, a to na dobu nezbytně 

nutnou. Po jejich stabilizaci a integraci do běžného sociálního prostředí jsou opět rozsudkem 

soudu přemísťování do svého původního zařízení či do jiného vhodného zařízení. Kapacita 

tohoto oddělení v Polance již dlouhodobě nestačí poptávce po těchto službách. 

 

V současné době má výchovný ústav Ostrava-Hrabůvka čtyři pracoviště: 

Oddělení v Ostravě-Hrabůvce, kde jsou chlapci a dívky ve věku 15 až 18 let. Jsou to děti 

samostatné vyžadující občasnou kontrolu, studují na běžných středních školách mimo ústav. 

Tréninkový byt v Ostravě-Porubě, kde si děti z oddělení Ostrava-Hrabůvka mohou vyzkoušet 

samostatné bydlení v běžné sídlištní zástavbě v rámci přípravy na život po ústavní péči. 

Oddělení v Polance nad Odrou, kde jsou chlapci ve věku 12 až 18 let. Zde jsou to chlapci 

vyžadující soustavnou intenzívní individuální péči, studují na oddělení na základě 

individuálních studijních plánů z kmenových škol. 

Oddělení ve Frýdku-Místku, kde jsou dívky ve věku 12 až 18 let. Jsou to dívky vyžadující 

soustavnou intenzívní individuální péči, studují na oddělení na základě individuálních 

studijních plánů z kmenových škol. 

Výchovný ústav v Ostravě-Hrabůvce má celkem 105 zaměstnanců, z toho 83 pedagogů a 22 

ostatních nepedagogických. 

 

13. KULTURA, ZÁBAVA  A  VOLNÝ ČAS 

  

Základní organizace Českého svazu chovatelů v Polance měla na začátku roku 27 členů, 

z toho 3 mladé chovatele. Na výroční členské schůzi 5. března zhodnotili svoji činnost za 

minulý rok a stanovili si cíle na rok letošní. Celá organizace byla řízena výborem ve složení: 

Ladislav Sladký  – předseda 

Miloš Sýkora, Ing.  – místopředseda 

Václav Andla   – jednatel 

Miloš Sýkora, Ing.  – pokladník 

Milan Polášek   – hospodář 



 24 

Jiří Grepl   – ved. odboru králíků 

Drahomír Neuwirth  – ved. odboru holubů 

Jarmila Faltysová  – ved. odboru drůbeže 

Václav Andla   – registrátor 

Ladislav Sladký  – tetovatel 

 

Kontrolní komise: 

Luděk Kopřiva, Ing.   – předseda 

Martin Sýkora   – člen 

Lenka Neuvirtová  – člen 

 

V měsíci březnu, po opatření vlády vzhledem k pandemií covid-19, se činnost organizace jako 

spolku prakticky zastavila. Nemohly se konat schůze, výstavy, stolní hodnocení a podobné 

akce. Členové své chovy ale nezrušili a pokračovali v chovatelství doma. Výbor byl v kontaktu 

po telefonu a zajišťoval běžnou agendu, jako registraci, očkování králíků, objednávání kroužků 

pro drůbež a holuby. Vzhledem k situaci byla zrušena i Krmášová výstava, ale když byly 

v červenci opatření zvolněna, provedli členové alespoň stolní hodnocení králíků, aby si mohli 

členové připravit zvířata na celostátní výstavu mláďat. Ta se konala v září v Přerově a na této 

výstavě předvedli své králíky polanští chovatelé Ing. Miloš Sýkora plemeno Burgundské a 

mladá chovatelka Tereza Sýkorová plemeno Dalmatinské Rexy černé. V únoru, ještě před 

opatřením, proběhla speciální výstava masných plemen králíků v Holicích v Čechách, kde 

vystavoval Burgundské Ing. Miloš Sýkora. 

V únoru se uskutečnil společně se zahrádkáři společenský večírek, který se tentokrát konal 

v sále Dělnického domu, a kterého se zúčastnilo cca 200 účastníků. Lze tak konstatovat, že se 

ke spokojenosti všech zúčastněných opravdu vydařil. 

V měsíci listopadu se členové výboru krátce sešli na schůzi, na které si stanovili úkoly na rok 

2021 s přáním lepšího chovatelského roku, než byl tento rok.  

 

Hned v lednu na začátku tohoto roku začali Polanští písničkáři nacvičovat nový program. 

Řady zpěváků posílil nový člen pan Jiří Krejčí a všichni kolegové se těšili na novou spolupráci 

s ním. Jinak složení zpěváků a muzikantů se nezměnilo. První vystoupení měli písničkáři 

v únoru, které se uskutečnilo v Klubu Parník pro jubilanty z Moravské Ostravy a Přívozu. 

V březnu písničkářům zastavila činnost pandemie koronaviru. Při částečném rozvolnění 

v srpnu a září ještě vystoupili na sokolském hřišti v Polance na akci která se jmenovala Sokol 

spolu v pohybu.  

V dalším období až do konce roku 2020 se již zpěváci z důvodu pandemie nesešli. 

 

Knihovna města Ostravy má krom ústřední knihovny i 28 poboček. Jednou z nich je také 

knihovna v Polance nad Odrou. Má vesnický charakter a obsluhu zde zajišťuje jedna 

profesionální knihovnice, Bc. Karla Zábojová, a to na celý úvazek. 

Paní knihovnici se daří dlouhodobě výtečná spolupráce s radnicí a ta nyní po přestěhování do 

stejné budovy vnímá ještě bezprostředněji veškeré aktivity knihovny. Ročně knihovna získává 

od polanské radnice dotaci ve výši 15 000,- Kč na své celoroční projekty.  

Rok 2020 probíhal ve stínu pandemie, kdy byla knihovna uzavřena od 13. března vlivem 

covidu-19. Od 4. května došlo k opětovnému otevření knihovny dle letní půjčovní doby a ta 

pokračovala až do 31. srpna. Během 2. vlny covidu-19 na podzim roku 2020 docházelo 

opětovně k variantním řešením. V důsledku vládního nařízení došlo k otevření provozu 

knihovny pouze formou výdejních oken. Šlo tak částečně o bezkontaktní půjčování. 

Během první poloviny roku se v knihovně podařilo realizovat několik akcí. Pro nejmenší to byl 

klub Broučci, pro dospělé klub Generace. V únoru proběhlo vystoupení folkové skupiny 
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FONIKA pod názvem „Jak se rodí písnička“. Akce byla úspěšná a lidé se příjemně pobavili a 

také si zazpívali. Těsně před vypuknutím nouzového stavu se stihlo tradiční pasování prvňáčků, 

což byla poslední akce pořádaná v první polovině roku. Na podzim musela být přesunuta další 

tradiční akce „Noc s Andersenem“, která se konala z důvodu pandemie netradičně, a to z části 

virtuálně. Všichni účastníci akce se sešli v parku u kostela a s patřičnými rozestupy uspořádali 

promenádu masek. Děti dostaly úkoly, které plnily doma. Milé bylo, že do úkolů se většinou 

zapojily i celé rodiny. I přes pandemii se děti nadále účastnily v tomto roce projektu „Lovci 

perel“ a prvňáčci dlouhodobého projektu „Už jsem čtenář – Knížka pro prvňáčka“.  

 

Místní kino Retrostar v Polance promítá od roku 1929 ve stále stejné budově na ulici Janovská.  

V letošním roce bylo promítání kina těžce poznamenáno koronavirovou krizí. V první vlně 

uzavření kin byla promítnuta jako poslední 3.3. 2020 česká komedie Poslední aristokratka. 

Znovuobnovení promítání následovalo 12.5. 2020, celkově nebylo odehráno 8 nasmlouvaných 

kinopředstavení. 

Bohužel v druhé vlně epidemie byla všechna kina opět uzavřena. Naše kino nepromítalo od 

13.10. do konce roku, tzn. dalších 10 neodehraných představení. 

Koncem června proběhlo v kině slavnostní rozloučení žáků devátých tříd Základní školy 

v Polance se svými učiteli a rodiči. Pro rodiče, kamarády a širokou veřejnost natočili žáci 

základní školy vlastními silami film Osvobození Janové, který měl s velkým úspěchem 

premiéru 24.6. 2020. 

V měsíci listopadu neproběhl každoroční třídenní Festival outdoorového filmu. Divadelní 

představení Ani za milión! protagonistů Michaely Kuklové a Lukáše Langmajera bylo taktéž 

zrušeno. Nekonalo se ani vystoupení skupiny Akoband a Klimkovských pjenic, zrušeny byly 

taktéž dvě představení amatérských divadelních souborů. 

Celkově bylo za rok 2020 odehráno 27 představení s návštěvností 1 134 návštěvníků. 

 

Rok 2020 pro Dechovou hudbu z Polanky znamenal nedobrovolný útlum činnosti. Jediným 

veřejným vystoupením v průběhu celého roku byl koncert v Třebovicích v sobotu 11. ledna, 

kdy hudba předvedla výběr ze skladeb nacvičených pro program slavnostního koncertu ke 100. 

výročí hudby (ten se konal 23.10. 2019). O dva dny později v pondělí 13.1. 2020 se konala 

Slavnostní schůze, kde byl za účasti hostů, bývalých členů a pana starosty vyhodnocen 

uplynulý rok a 100 let trvání hudby. Pravidelné zkoušky dechové hudby se konaly v kinosále u 

Friedlů vždy v pondělí od 18. hodiny.  

V březnu naši republiku postihla pandemie koronaviru. Vláda historicky prvně vyhlásila 

nouzový stav a omezila volný pohyb osob. Poslední zkouška byla v pondělí 9. března a další již 

byly zrušeny. Zrušeny byly i další plánované akce – vynášení „Mařáka“ ve Vřesině (29.3.) i 

jarní koncert plánovaný na 18. dubna. Zrušeno byla i hraní na kladení věnců v Pustkovci i ve 

Svinově. Asi poprvé v historii se nehrál „budíček“ na prvního máje v Polance.  

V pondělí 25. května v 18 hodin se uskutečnila první zkouška po více než dvou měsících. 

V pondělí 1. června začala příprava podzimního koncertu. Poprvé v historii byl zrušen celý 

Polanský krmáš včetně výstavy drobného zvířectva a promenádního koncertu na ní. Podzimní 

koncert byl naplánovaný na 17. říjen s názvem „Tentokrát to vyjde“. Bohužel nevyšlo. Od 

5.10. byl opět vyhlášen nouzový stav a k němu i zákaz zpěvu, takže koncert byl opět zrušen. 

Nouzový stav byl prodloužen do 20. listopadu a přetrval až do konce roku. Zkoušky byly 

zrušeny od 5.10., a proto byl zrušen i vánoční koncert plánovaný na 12. prosince. Dechovka tak 

zažila (zřejmě poprvé od období 2. světové války, kdy hudebníci odmítali hrát na veřejných 

akcích podporovaných okupanty) téměř celý rok bez veřejného koncertu, a tak hudebníci hráli 

pouze na několika pohřbech. V průběhu tohoto roku zemřeli tři bývalí členové hudby: Dne 9. 

února po krátké těžké nemoci zemřel ve věku nedožitých 71 let Jaroslav Strakoš, rodák 

z Polanky a pozdější kapelník hudby v Klimkovicích. Pohřeb byl v sobotu 15. února 



 26 

v Klimkovicích v kostele a pak na hřbitově. Ke hraní se sešlo 34 hudebníků (Klimkovice, 

Polanka, Jistebník a jiní z okolí). 

Dne 15. února zemřel Jaroslav Rýc ze Svinova ve věku nedožitých 89 let. V polanské hudbě 

prožil 25 let jako hráč na tenor, zpěvák, příležitostný konferenciér a hráč na bicí. Pohřeb byl ve 

Svinově v Husově sboru ve středu 19. února. Po církevním obřadu promluvil k pozůstalým náš 

kapelník Jiří Adamec. Dne 27. září zemřel po dlouhé nemoci ve věku 83 let dlouholetý kolega 

pan Jiří Bárta (hrával na pozoun a bas F). Pohřeb se konal v sobotu 3.10. na hřbitově v Polance.  

Nově se v orchestru objevili: fagotistka Mirka Hrubá, basista Rudolf Šmíd a trumpetista Václav 

Platoš, kapelník z Hrabové. 

 

Tradičně první lednovou akcí spolku zahrádkářů bylo poděkování všem členům, kteří se 

zapojili do přípravy vánoční výstavy v závěru roku 2019 a pozvání těchto členů na malé 

pohoštění do hospůdky U Friedlů. Z celkově pozvaných 39 osob se jich zúčastnilo 36. Taneční 

večírek, společně s chovateli, proběhl dne 7. února 2020, a to poprvé v sále Dělnického domu. I 

přesto, že organizace byla náročná, všichni zúčastnění byli spokojení a přáli si, aby tato akce 

pokračovala i do budoucna.  

Na výroční členské schůzi, konané dne 27. února, proběhlo vyhodnocení činnosti této 

organizace. Byla přednesena i zpráva o hospodaření a za nové členy byli přijati: Mgr. Jarmila 

Urbánková, Nora Mechová a Hana Neuvirtová. 

Životní jubilea s gratulací obdrželi za 1. pololetí roku 2020: 

paní Bohuslava Sojková (80 let) 

pan Josef Himlar (70 let) 

paní Jiřina Urubová (90 let) 

paní Věra Pudichová (75 let) 

pan Jaroslav Planka (85 let) 

paní Libuše Brožová (70 let) 

paní Alena Bešlová (80 let) 

pan Jaromír Kupka (80 let) 

Promítání filmů o správném řezu jarních stromků, angreštů, rybízů zajistil pan Josef Himlar. 

Touto výroční členskou schůzi byla činnost spolku v tomto roce díky epidemii  

covid-19 bohužel pozastavena a plánovaný květnový zájezd do Litovle, členská schůze ve 2. 

pololetí a tradiční vánoční výstava se již neuskutečnily. 

Členskou základnu tvořilo celkem 77 členů. V tomto roce zemřeli tito dlouholetí členové: 

paní Anna Holubová (členka od roku 1998) 

pan Vladislav Homola (člen od roku1961)  

pan Josef Tomášek (člen od roku1965) 

 

Počet členů mysliveckého spolku se v roce 2020 ustálil na čísle 14. Tento rok začal mírnou 

zimou bez sněhu a silnějších mrazů. Vlivem suchého podzimu a této mírné zimy došlo na 

polích k přemnožení hrabošů. Družstvo vlastníků v Polance bylo nuceno použít proti těmto 

škůdcům hubící přípravek Stutox II, který by byl po pozření nebezpečný i pro zvěř. Díky 

aktivnímu dvoudennímu plašení zvěře členy spolku k žádnému většímu úhynu nedošlo. 

Úspěšně proběhl tradiční myslivecký ples, a to jako každým rokem za hojné účasti příznivců 

tohoto spolku. Tato akce byla jedna z mála v rámci spolkové činnosti, neboť z důvodu 

propuknutí celosvětové pandemie covidu-19 nesměly proběhnout žádné společenské akce, jako 

např. poslední leče, posezení v myslivecké chatce atd. Lov zvěře individuálně zakázán nebyl a 

společné lovy k dosažení splnění odlovu byly také povoleny.  

Počty kusů ulovené zvěře v honitbě Polanky: 

srnčí celkem    29, z toho srnec 16, srna 10 a srnče 3 

prase divoké    2 
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kachna divoká 121 

husa velká       40 

holub hřivnáč  80  

kormorán        16 

straka              5  

liška                6 

psík mýval      2 

zajíci a bažanti nebyli loveni 

 

Českému rybářskému svazu v Polance přibylo v tomto roce 10 nových členů a tak členská 

základna měla již 390 rybářů. Z toho bylo 325 mužů, 8 mládežníků, 13 žen a 44 dětí. Nebyli to 

členové jen z Polanky, ale také i z okolních obcí Klimkovic, Jistebníku, Staré Vsi nad 

Ondřejnicí, Proskovic, či Staré Bělé. Tento spolek byl založen již v roce 1928. Jejich hlavním 

lovištěm byla řeka Odra a přilehlé tůně, do kterých se vysazovala násadová ryba. V minulých 

létech se tam například ulovily štiky, sumci, kapři a jiné ryby pěkných hmotností. Místní rybáři 

lovili i v jiných lokalitách, kde měli šanci chytit něco většího, a především se pobavit. V 

poslední době místní rybáře trápili někteří vodní predátoři, kteří se v polanském revíru 

rozmnožili, jako např. vydry, bobři a kormoráni. Abnormálně se přemnožila vydra říční, která 

páchala velké škody na rybí osádce. Z tohoto důvodu letos místní rybáři nainstalovali 

elektrické zábrany okolo svých sádek na břehu napájecí strouhy Mlýnka a opravili břehy sádek 

a nápustě do sádek ze strouhy. Dále ještě opravili oplocení ze strany od Mlýnky. Je potěšitelné, 

že v těžké době koronopandemie se projevil větší zájem dětí o kroužek mladých rybářů. 

Rybářský spolek v Polance nadále vedl 5členný výbor ve složení: funkci předsedy vykonával 

Milan Šuléř, jednatelem byl Jaromír Turoň, zástupcem jednatele byl Marek Turoň, 

pokladníkem byl Pavel Brož a hospodářem byl Kamil Kubica.  

 

Místní skupina Českého červeného kříže v Polance měla v tomto roce 129 členů, z toho pouze 

15 členů ještě nemělo 65 let. Letošní rok byl poznamenán výskytem koronaviru, vyhlášením 

nouzového stavu v zemi s následnou karanténou. Výroční schůzi ale ještě stačili zorganizovat 

v únoru, které se zúčastnilo 88 členů. Po schůzi proběhla zdravotní přednáška MUDr. Ondřeje 

Bielnika. Z výboru odešla ze zdravotních důvodů paní Jana Vavrošová a vyměnily se dvě 

úsekové důvěrnice (místo Jany Vavrošové začala pracovat Libuše Peterková a paní Bergerovou 

nahradila Vlasta Neuwirthová). Na schůzi si také všichni připomněli zdařilou akci, která 

proběhla v závěru minulého roku 2019 u příležitosti oslavy 70. výročí založení ČČK v Polance, 

pod názvem „Posezení u cimbálu“.  

V srpnu proběhl rekreační pobyt seniorů v horském hotelu Čarták na Soláni. V září (po 

dočasném uvolnění karantény), ještě stačili členové uskutečnit v malém sále u Friedlů 

slavnostní setkání letošních jubilantů z místní skupiny, kteří v tomto roce dovršili 80 a více let. 

Pozváno bylo 50 jubilantů. Program doplnili Polanští hudebníci, kteří zahráli skladby známé i 

méně známé. Oslavenci dostali malé pohoštění a ke každé kytičce přidal krásnou červenou růži 

všem jubilantům i pan starosta Pavel Bochnia.  

V září jako každoročně členové ČČK reprezentovali letošní činnost na nástěnce v Dělnickém 

domě ke Dni obce, a to fotografiemi, kronikou i fotoalbem. V tomto měsíci se rovněž vydařil i 

jednodenní zájezd, který byl plánovaný na květen, ale kvůli koronaviru byl přeložen. 

Zúčastnilo se ho 43 členů, kteří si prohlédli krásný zámek v Hradci nad Moravicí a po zpáteční 

cestě ještě navštívili salaš v Kajlovci. Zájezd měli účastníci zcela zdarma, protože místní úřad 

dal spolku dotaci 5 000 Kč, ze které se uhradila doprava a Krajský úřad v září vyhlásil vstup 

zdarma skoro do všech památek v Moravskoslezském kraji. Několik seniorů se přihlásilo i na 

relaxační týdenní pobyt v hotelu Mesit na Horní Bečvě, ale tento pobyt se musel zrušil kvůli 

neustupujícímu koronaviru. 
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Druhý rybářský spolek v Polance byl založen 28. září 2019 výkonným výborem ve složení: 

předseda Bc. Jakub Kaluža a další členové: Ing. Ivo Klímek, Petr Kaluža a Ivo Klímek. V 

kontrolní komisi pracovaly Lenka Fabiánková, Leona Kalužová a Lucie Adamcová. Výbor 

s kontrolní komisí se scházel dle potřeby v hospůdce na hřišti v Polance. 

V tomto roce se členům podařilo uspořádat první rybářský ples tohoto spolku, který se konal 

21. února a zúčastnilo se jej okolo 200 lidí. S ohledem na koronavirovou epidemii měli rybáři 

možnost s dětmi trénovat rybolov jen od září do listopadu. Tréninky probíhaly s omezením 

využívat rybník v Klimkovicích jen jeden den v týdnu, a to každou sobotu od 8 do 12 hodin 

neboť spolek v obci nevlastnil svůj rybník. Výbor se tak domníval, že kdyby měli možnost 

trénovat častěji a případně na rybníku pod kostelem, mohlo by trénovat více dětí, neboť byl o 

tuto volnočasovou aktivitu dosti velký zájem. Všichni dospělí i děti se tak na konci roku těšili, 

že se situace zlepší a tréninky budou zase pokračovat. 

 

Rok 2020 prožila Základní kynologická organizace v Polance nečekaně. Vše začalo radostí už 

v lednu z pořízení nové sekačky na trávu. Část nákladů se podařilo uhradit díky finanční dotaci 

z obecního úřadu. Traktůrek přivítali členové s nadšením a na sekání trávy se málem psal 

pořadník. Podařilo se ještě získat starší unimobuňku, kterou zamýšleli přebudovat na sklad a 

garáž pro traktor. Pak se rok začal kazit. Začalo se mluvit o koronaviru.  

Na konci února zemřel dlouholetý člen pan Milan Motloch. Ten byl jediným aktivním členem, 

který stál u založení klubu a z jeho vzpomínek funkcionáři čerpali nápady a sílu pracovat na 

znovuvybudování klubu ve všech jeho aspektech. V průběhu března byl koronavirus zavlečen i 

do České republiky. Naše země vstoupila do nouzového stavu a přijala tvrdá 

protiepidemiologická opatření. Došlo k uzavření všech volnočasových aktivit a i cvičák v 

Polance musel zrušit hromadné setkávání pejskařů. Členům bylo umožněno navštěvovat areál a 

cvičit individuálně. Na konci března zemřel bývalý předseda a zakladatel polanských kynologů 

pan Milan Lička, který v minulosti vedl cvičák přes 30 let. V předchozích letech trpěla Česká 

republika nedostatkem vody, ale tento rok si příroda vše vynahradila. I přes víceméně hezké 

počasí pravidelně a vydatně pršelo. Podle některých teorií byl příčinou sucha nadměrný letecký 

provoz, který celosvětová protiepidemiologická opatření skoro zastavila. Podmáčený areál 

cvičiště komplikoval kynologům cvičení s pejsky, sekání trávy, údržbu a rozvoj areálu. 

Z důvodu nouzových opatření nebylo možné uspořádat brigádu a ani přivezenou unimobuňku 

se jim nepodařilo přestěhovat na určené místo. Kvůli rozmočenému terénu zůstala postavená 

jen na dosah jeřábu z příjezdové cesty. V létě pandemie povolila, opatření se rozvolnila a 

pomalu se začalo zase cvičit hromadně. Návštěvnost byla ale malá, neboť lidé byli vyplašení a 

opatrní.  

V létě tento spolek také opustil i poslední zakladatel pan Jiří Bárta. V tomto období se podařilo 

připravit 8 členů na zkoušky základní poslušnosti, které proběhly na konci září. Ke zkouškám 

nastoupilo 6 členů a uspělo jich 5. Zkoušky proběhly za silného deště. Podzim byla doba, kdy 

se situace a vládní opatření měnila jako na houpačce. Chvíli se mohlo cvičit jen ve dvou, pak 

v deseti, pak s rouškami a nakonec vůbec. Ke konci roku se na cvičáku setkávali spíše 

jednotliví členové, kteří v rámci procházek nechávali své psy v areálu volně vyběhat. Lze tak 

dodat, že tento rok byl zcela nevyzpytatelný a téměř zastavil klubovou činnost. Na konci roku 

měla kynologická organizace v Polance 35 členů.  

 

Polanská kapela Paradox stihla ještě v tomto roce zahrát na několika plesech v Polance a v 

blízkém okolí. Od půlky března, kdy byla neustále vyhlašována nová mimořádná opatření, tak 

kapela netrpělivě čekala na příležitost opět si společně zahrát, a to ve stále stejné sestavě jako 

na začátku roku (Tomáš Bečka – zpěv, Martin Ulmann – klávesové nástroje a zpěv, Eva 

Ulmannová – basová kytara a zpěv, Martin Lubojacký – bicí a Ondřej Peterek – sólová kytara). 
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Na konci května přišlo částečné rozvolnění nouzového stavu, a tak celá sestava kapely pevně 

doufala, že se jim vydaří alespoň období svateb, oslav narozenin, letních zábav, vánočních 

večírků a dalších akcí. Bohužel, nedočkali se… 

Na konci roku tak mohli pouze konstatovat, že se všichni členové kapely Paradox, za 

intenzivního cvičení a vypilovávání svých partů, doslova tetelili touhou znovu rozhýbat taneční 

parket nejednoho plesu v příštím roce 2021. Čísla nakažených a zemřelých osob na celém světě 

ale nevěštila nic dobrého. 

 

Po celý tento rok se nově zvolený výbor dobrovolných hasičů i přes veškerá vládní opatření 

snažil připravovat na akce dle schváleného plánu práce a rozpočtu. Bohužel spousta 

naplánovaných akcí byla z důvodu pandemie koronaviru úplně zrušena. Členská základna 

sboru opět klesla, a to na 60 členů, z toho 34 mužů, 18 žen a 8 dětí. Sedm členů sboru se 

zúčastnilo školení preventivních asistenčních hlídek konaném v Dělnickém domě. Tito členové 

následně provedli preventivní asistenční hlídky na pěti plesech. V tomto roce sbor požádal o 

finanční dotaci z Moravskoslezského kraje. V žádosti byl úspěšní a získal finanční dotaci 68 

800 korun na nákup potřebného vybavení a na kulturní akce.   

Na začátku roku, dne 22. ledna, členové sboru připravili výroční valnou hromadu okrsku č. 4 

v sále hasičské zbrojnice. Po schůzi si tak všichni zúčastnění mohli prohlédnout nově 

zrekonstruovanou zbrojnici. V měsíci únoru tři členové začali třídit archívní materiály sboru. 

Při tomto třídění archiválií od roku 1932 členové odpracovali 41 hodin.  

V měsících březnu a dubnu zasáhla fungování výboru a také sboru první vlna pandemie a tak  

členové byli nuceni zrušit akce pálení čarodějnic a stavění máje. Dále neproběhlo zajištění 

měsíce požární ochrany a námětové cvičení na základní školu. Dne 3. července se zúčastnilo 

šest hasičů i s praporem pohřbu dlouhodobého člena sboru pana Antonína Fešara. Dne 4. 

července sbor uspořádal v Polance sběr starého kovového odpadu. Této akce se zúčastnilo 8 

členů a bylo nasbíráno 2 740 kg železa. Každoroční setkání hasičských praporů proběhlo dne 

11. července ve Vratimově, kterého se zúčastnili i 3 členové sboru. V červenci byl sboru 

poskytnut dar v podobě mokro suchého vysavače od firmy KARCHER v hodnotě 12 500,-  

korun, který poslouží také v činnosti jednotky sboru. 

Plánované smažení vaječiny pro změnu zhatilo špatné počasí a akce se nekonala. Proto 

starostka SDH navrhla uspořádat letní hasičský večírek za hasičárnou. Tato akce proběhla 22. 

srpna a zúčastnilo se 32 osob, z toho 24 členů sboru. Večírek se vydařil i přes náhlý déšť, kdy 

se vše muselo přesunout do garáže hasičské zbrojnice. V tombole bylo připraveno dvaceti 

kilové sele a sud piva. 

Díky utlumení pandemie bylo možno realizovat soutěž mužů a žen v požárním útoku s vodou v 

termínu 19. září. Této soutěže se zúčastnilo celkem 10 družstev, a to 7 mužských a 3 ženská.  

Soutěž probíhala již tradičně v areálu Dělnického domu. Po zbytek roku se už neuskutečnily 

žádné akce, které měli v plánu, neboť se velmi zhoršila situace s pandemií. Neuskutečnila se 

např. drakiáda, autobusový zájezd na Slezskou Hartu spojený s jízdou lodí a návštěvou 

pivovaru Hasič v Bruntále, dále tradiční hasičský večírek a návštěva hasičů ve Zliechově.  

Na úseku prevence bylo odpracováno 104 hodin při různých asistenčních hlídkách, byly také 

zasílány články do Polanského zpravodaje a pravidelně byly aktualizovány i obě vývěsní 

skříňky u kina a před hasičárnou.    

Polanský sbor měl celkem 8 mladých hasičů. Z důvodu věkového rozdílu dětí a rozdělení do 

družstev mladších a starších žáků, docházely děti z Polanky na pravidelně schůzky do 

sousedního sboru ve Svinově, kde hostovali a doplňovali soutěžní družstva spojené z dětí ze 

Svinova a Polanky. Mládež se tak zúčastnila několika soutěží v různých částech Ostravy a 

podzimního branného závodu v Muglinově. 

Mladí hasiči také oslavili den dětí návštěvou zoologické zahrady v Praze. Zúčastnilo se všech 8 

dětí a 4 dospělí členové. 
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Zásahová jednotka místních dobrovolných hasičů měla 17 registrovaných členů a je stále 

vybavena cisternou Tatra a dopravním automobilem Mercedes. Rok 2020 byl značně omezen 

jak pro odbornou přípravu, tak i pro tu praktickou díky celosvětové pandemii koronaviru. 

Členové jednotky se proto zapojili k pomoci zvládnutí této krize. Prováděli desinfekci pomocí 

ozónu v místní škole a školce. Jeden člen se jako dobrovolník zúčastnil plošné desinfekce 

v domově pro seniory v Porubě.   

Největší povodně zasáhly Polanku ve dnech 26. až 27. června, kdy Polančice dosáhla extrémní 

povodně. Výška hladiny byla 257 cm a průtok 21,4 m3 za vteřinu. Jednotka prováděla 

monitoring toku a čištění koryta toku od naplavenin. Po opadnutí hladiny jednotka provedla 

čerpání vody ze sklepů a lagun a následné čištění komunikací od naplaveného bahna. Tento 

zásah trval nepřetržitě 26 hodin. Všichni zúčastnění a mladí házenkáři zřídili pytlovací 

stanoviště v místním zemědělském družstvu, kdy napytlovali celkem 250 pytlů s pískem. 

Výjezdová jednotka z Polanky poté provedla jejich rozvoz na zasažená místa. 

Ve dnech 13. až 16. října jednotka opět bojovala s velkou vodou v Polance. Polančice dosáhla 

3. povodňového stupně s výškou hladiny 227 cm a průtokem 9 m3 za vteřinu. Události se 

zúčastnilo 7 členů jednotky, jeden člen sboru a 3 dobrovolníci. Tento zásah trval celkem 63 

hodin. Bylo opět zřízeno pytlovací stanoviště v prostorách družstva. Za pomocí mladých 

házenkářů bylo napytlováno 360 pytlů s pískem.  

V rámci výcviku prováděli členové jednotky na žádost zaměstnanců obecního úřadu zalévání 

nového výsevu trávy na hřišti na Janové a to v měsíci květnu a červnu v období velkého sucha. 

Této činnosti se zúčastnilo 7 členů, vždy po dvou, celkem 22krát a jedno zalévání jim zabralo 

asi 2 hodiny. Celkem bylo použito přibližně 190 m3 studniční vody z podzemních nádrží za 

základní školou. 

 

V tomto roce zasahovali místní hasiči celkem 52krát u těchto událostí: 

 

• 10.02.  Stará Bělá, ul. Proskovická, odstranění spadlého stromu z komunikace  

• 20.02.  Polanka, ul. Za Humny, odstranění úmyslně naříznutého stromu   

• 26.03.  Polanka, ul. U Cihelny 874/14, požár v kotelně RD  

• 29.03.  Polanka, ul. K Pile 215/5, pomoc při zvednutí osoby ze země 

• 06.04.  Polanka, ul. Hraničky, požár skládky klestí   

• 18.05.  Polanka, ul. Hraničky 1215/8a, odchyt kuny v RD   

• 31.05.  Polanka, ul. Za Humny 1145/14, protlačení kanalizace  

• 18.06.  Stará Bělá, ul. Mitrovická, čerpání vody z laguny, zaplavená komunikace 

• 18.06.  Nová Bělá, ul. Na Šancích 346/57, čerpání zatopeného sklepa 

• 18.06.  Stará Bělá, ul. Želivského 254/17, čerpání zatopeného sklepa 

• 18.06.  Nová Bělá, ul. Na Šancích 615/95, pročištění ucpané kanalizace 

• 18.06.  Stará Bělá, ul. Starecká 946/18, čerpaní vody z laguny  

• 19.06.  Polanka, monitoring Polančice  

• 21.06.  Polanka, monitoring Polančice  

• 21.06.  Polanka, ul. Hraničky 717/25, odstranění stromu přes komunikaci   

• 21.06.  Polanka, ul. Boženy Němcové 687/18, čerpání zatopeného sklepa 

• 26.06.  Polanka, monitoring Polančice 

• 27.06.  Polanka, ul. Nábřežní 994/2, čerpaní vody z laguny 

• 27.06.  Polanka, ul. Nábřežní 1050/8, čerpaní vody z laguny 

• 27.06.  Polanka, monitoring Polančice 

• 29.06.  Polanka, monitoring Polančice 

• 05.07.  Polanka, ul. Anny Letenské 600/25, odchyt mladých káčat z kanalizace 

• 12.07.  Polanka, ul. Hraničky, pokácení nalomeného stromu  

• 19.07.  Polanka, monitoring toku Polančice, 2. povodňový stupeň  
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• 20.07.  Polanka, monitoring toku Polančice, 2. povodňový stupeň  

• 22.07.  Polanka, ul. Jaromíra Šámala 914/9, likvidace bodavého hmyzu 

• 04.08.  Polanka, ul. Jana Zrzavého 611/3, likvidace bodavého hmyzu 

• 07.08.  Polanka, ul. Anny Letenské, zahrádkářská chatka, likvidace bodavého hmyzu 

• 07.08.  Polanka, ul. Oldřicha Stibora 424/14, likvidace bodavého hmyzu 

• 13.08.  Polanka, ul. Čechova 744/1, likvidace bodavého hmyzu 

• 14.08.  Polanka, ul. Za Strouhou, požár komunálního odpadu 

• 18.08.  Polanka, monitoring Polančice 

• 18.08.  Polanka, ul. Jarmily Glazarové 1068/11, likvidace bodavého hmyzu 

• 18.08.  Polanka, ul. 1. května 306/110, likvidace bodavého hmyzu 

• 18.08.  Polanka, ul. Jaroslava Štorkána 378/3, likvidace bodavého hmyzu 

• 24.08.  Polanka, ul. Do Polí 1008/11, likvidace bodavého hmyzu 

• 25.08.  Polanka, ul. Ostravská 1198, požár travnatého porostu   

• 01.09.  Polanka, monitoring toku Polančice  

• 07.09.  Polanka, monitoring toku Polančice  

• 26.09.  Polanka, monitoring toku Polančice   

• 02.10. Polanka, monitoring toku Polančice   

• 02.10.   Polanka, ul. U Studánky, čerpání vody z laguny   

• 03.10.  Polanka, ul. U Rybníčku 1148/67, uvolněná střešní krytina   

• 04.10.  Polanka, ul. Svinovská, odstranění stromu přes komunikaci 

• 04.10.  Polanka, ul. U Studánky, čerpání vody z laguny   

• 12.10.  Polanka, ul. 1. května, odstranění stromu z pilíře mostu přes Odru   

• 13.10.  Polanka, monitoring toku Polančice 3. povodňový stupeň    

• 14.10.  Polanka, ul. Nábřežní 1073/9, čerpání zatopeného sklepa 

• 16.10.  Polanka, ul. U Studánky, odstranění vyvráceného stromu přes komunikaci 

• 16.10.  Polanka, ul. Zákoutí 17/5, čerpání zatopeného sklepa 

• 16.10.  Polanka, ul. Heleny Malířové 617/5, čerpání zatopeného sklepa 

• 07.12.  Polanka, ul. Malostranská 134/6, požár sazí v komíně  

 

Činnost Klubu seniorů v Polance byla letos omezena pandemií covid-19. Vzhledem k tomu, 

že senioři patřili k nejrizikovější věkové skupině z hlediska nákazy virem a závažnosti průběhu 

onemocnění, byly schůzky členek klubu v průběhu roku velmi sporadické, a to v souvislosti s 

protiepidemickými opatřeními vyhlašovanými vládou ČR, eventuelně Ministerstvem 

zdravotnictví.    

Stav členské základny byl ke dni 1.1. 2020 stejný jako v předchozím roce a to 21 členek.  

Pravidelné schůzky v malém sále U Friedlů byly v I. pololetí ukončeny už 3. března z důvodů 

výše uvedených. Po částečném zmírnění protiepidemických opatření se v měsíci červnu 

uskutečnila dvě neformální setkání ve venkovních prostorách (hostinec Verdun a hostinec 

Dělnický dům). Koncem června, kdy došlo k rozvolnění, členky oslavily 80. narozeniny 

dlouholeté členky Květoslavy Sedláčkové v malém sále U Friedlů. Po prázdninách se ještě 

sešly 8. září na první a zároveň vlastně i poslední schůzce v II. pololetí, jelikož  další schůzky 

již nebyly možné z důvodu zpřísnění protiepidemických opatření.   

Mnoho plánovaných akcí se tak z důvodů restrikcí neuskutečnilo. Klub musel zrušit zájezd pro 

seniory plánovaný na 25. května, dále pak rekreační pobyt v Jeseníkách plánovaný na měsíc 

květen a rovněž i zájezd v září. Neuskutečnilo se ani tradiční slavnostní adventní setkání v 

měsíci prosinci. V tomto těžkém a hektickém období roku ale členky nezapomněly na děti z 

Dětského domova Úsměv. Osobní setkání s nimi nebylo možné, ale zaslaly alespoň na finanční 

účet výše uvedeného domova finanční částku pro děti na obohacení vánočních svátků.  

Mimo výše uvedené za zmínku stojí i to, že se některé členky zúčastnily půldenního zájezdu do 

Hradce nad Moravicí, pořádaného místní skupinou Českého červeného kříže. Dále se jedna 
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členka zúčastnila týdenního ozdravně relaxačního pobytu na Soláni v penzionu Čarták, rovněž 

organizovaného Červeným křížem, případně v rámci možností se některé členky zúčastnily i  

zájezdu organizovaného spolkem TJ Sokol.  

Předsedkyni klubu seniorů nadále vykonávala Radmila Pěknicová, jednatelku a kronikářku 

Jana Vavrošová a funkci hospodářky měla na starost Alena Václavíková. 

 

Svaz tělesně postižených (STP) v naší obci působí již 30 let spolu s klubem SPCCH (Svaz 

postižených civilizačními chorobami). K 31. 12. 2020 měl 16 členů. Schází se celá léta každou 

první středu v měsíci odpoledne ve školní jídelně místní základní školy.  

Tento rok byl nejen pro spolek velice negativní. Pouze v prvním kvartálu se členové sešli, jak 

bylo jejich dlouholetým zvykem. V únoru byla schůzka se slavnostnějším programem, a to 

tombolou, do které každý člen přinesl dárek. V březnu se konala jako každý rok v tuto dobu, 

výroční členská schůze, kde zaplatili příspěvky na běžný rok a vybírali si z nabídky 

rekondičních pobytů na 1. pololetí. Hned od dalšího týdne jim epidemie covidu-19 udělala čáru 

přes rozpočet. Rekondiční pobyty se už nekonaly, neuskutečnil se ani červnový zájezd. 

Členové se mohli sejít až v září. To už byli „štíhlejší“ o ty, kteří spolek nedobrovolně opustili. 

Byla to paní Anička Holubová, dále zakládající členka paní Eva Kalášková, která celé roky 

vedla kroniku spolku a pan František Hrachový. Další členky průběžně během roku odešly pro 

svůj špatný zdravotní stav, kdy se už nemohly zúčastňovat měsíčních schůzek. Do svazu znovu 

získali bývalou členku paní Moniku Neuwirthovou, která dříve přerušila členství kvůli jiným 

aktivitám, které se kryly s těmi spolkovými. Počet členů se tak zredukoval na čísle šestnáct.  

Klub stále pracuje na rozšíření členské základny, což se mu v této nelehké době moc nedařilo. 

Měli v úmyslu na setkání jubilantů 70 a 75 let oslovit tyto jubilanty a nabídnout jim členství 

ve spolku, ale toto setkání se vzhledem k situaci s pandemií nekonalo. 

Prosincovou schůzku, na které by se mohlo zúčastnit pouze 6 osob, rovněž zrušili z důvodu, že 

členové patřili mezi ohrožené osoby nejen věkem, ale i zdravotním stavem. Všichni členové 

byli alespoň telefonicky obvoláni a jménem vedení spolku jim bylo popřáno do nového roku 

2021. Všichni členové tak doufali, že snad v průběhu následujícího roku jim bude dopřáno se 

opět setkávat. 

V roce 2020 pracoval výbor STP v tomto složení: předsedkyně Milada Neuwirthová, 

místopředsedkyně Marta Hrachová, hospodářka Sylva Šebestová, členky poradního orgánu 

zůstaly nadále stejné a to Ludmila Bílá, Emilie Návratová a Iveta Lysková. 

 

Činnost leteckého Modelářského klubu v Polance v tomto roce rovněž ovlivnila pandemie 

covidu-19. Na rekreační úrovni byla omezení minimální a provozovat jejich koníček nebyl 

problém. Horší situace byla s účastí, a hlavně pořádáním soutěží. Za přísných hygienických 

pravidel modeláři vše zvládli, ale víc, než sportovní výsledky je samozřejmě zajímalo zdraví 

soupeřů i kamarádů. Klub letos zakoupil novou techniku potřebnou k údržbě plochy a opět 

mezi sebou přivítali i nové tváře. Koncem roku tak bylo v klubu registrováno 27 členů, a to 

nejen z Polanky ale i z okolních částí Ostravy.  

Polanských modelářů zatím neubývá, a tak doufají, že se budou scházet na svém letišti i 

v dalším, snad klidnějším roce. 

 

Jednota OREL v Polance přivítala tento rok plná nových předsevzetí a plánů. Jako každým 

rokem se členové připravovali na kulturní, sportovní i duchovní prožitky. Letošní první akcí 

byl večírek v Hospůdce u Machů, který byl i tentokrát velmi úspěšný, a to hlavně díky hostům, 

pořadatelům a hudbě.   

V té době však ještě nikdo netušil, že nastane něco, co zastaví veškeré aktivity i tohoto spolku. 

Museli tak zrušit akce pro veřejnost i pro své členy jako např. dne 1.5. Župní pouť ve Frýdku-

Místku, dne 10.5. oslavu Dne matek s „otevíráním stanu“ na farní zahradě či smažení vaječiny 
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o svatém Duchu a ani putování Poodřím připravované na den 20.6. Během prázdninových dnů 

došlo k mírnému uvolnění restrikcí, a tak v srpnu již proběhla tradiční pouť na svatý Hostýn i 

sportovní odpoledne na závěr prázdnin. Listopadové kuželkářské odpoledne v Lichnově a 

mikulášská nadílka v prosinci už opět nemohly proběhnout z důvodu zhoršené epidemické 

situace. 

I přes tyto překážky se této jednotě ORLA podařilo uskutečnit plánovaný záměr, a to si pořídit 

ke stanu na farní zahradě UNIMO buňku. Nákup a přesun na určené místo ještě stihli 

uskutečnit před první epidemickou uzávěrou. Pustili se tak do oprav, pořídili nové vnitřní 

obložení, kuchyňský koutek, novou elektroinstalaci a podlahu. Buňka měla sloužit pro 

uskladnění zahradnických potřeb a přípravu občerstvení při různých akcích během roku.  

Členové i nečlenové se také aktivně zapojili do prací na pokračujících opravách polanského 

kostela. Bylo opraveno další vitrážové okno, dále opravili svépomocí podlahy na kůru a další 

drobné potřebné opravy, které již tak nebyly moc vidět.   

Jak již bylo zmíněno v loňské obecní kronice, tak místní jednota v závěru roku 2019 získala po 

30 letech snažení zpět pozemek, který se nacházel v prostoru autobusové točny na zastávce 

„Hraničky". Celý pozemek sahal až za obchod Hruška na jedné straně. Ten v současné době 

vlastnilo družstvo Budoucnost a na druhé straně sahal až za budovu, kterou aktuálně vlastnila 

společnost EUMEDICA s.r.o. Na celém tomto pozemku do roku 1973 stála „ORLOVNA" se 

sálem na cvičení a potřebným zázemím. Kolem ní se rozkládalo hřiště na tenis, volejbal a jiné 

sporty. O vrácený pozemek projevil zájem místní obecní úřad, a to z důvodu získání dotace na 

opravy autobusových zastávek. Velký zájem projevila i společnost EUMEDICA s.r.o., která 

potřebovala pozemek k vjezdu k nově rekonstruované budově. Těsně před kolaudací budovy 

byl však projekt rekonstrukce změněn z projekčních kanceláří na obytný dům. Jednání 

zástupců ORLA se společností EUMEDICA s.r.o. byla v průběhu roku ukončena bez dohody. 

Jednání o prodeji pozemku se zástupci obecního úřadu i na konci tohoto roku stále 

pokračovaly.   

 

V Polance v Junáku fungovaly na počátku tohoto roku tři oddíly, ve kterých bylo 43 dětí a 12 

dospělých. Rok 2020 byl pro všechny členy oddílů díky epidemii jiný než ty předchozí. Velkou 

část roku byla výrazně omezená prezenční činnost. V únoru ještě stihli tradiční masopustní 

průvod, ale od 11. března byla do odvolání poprvé pozastavena činnost a v této fázi epidemie 

připravovali pro děti nejrůznější aktivity na doma. Od 26.5. opět mohli prezenční činnost 

obnovit, ale jen při zachování protiepidemiologických opatření (rozestupy, roušky, desinfekce, 

preference programu venku). Nejmladší oddíl byl jediný, který prezenční schůzky na konci 

školního roku neobnovil. Dne 30.5. byla uskutečněna společná procházka s úklidem odpadků v 

okolí Polanky, a to jako náhrada pravidelné akce „Den země“.  

V červnu se děti začaly horlivě připravovat na tábor a během jara dostaly pozvánky do školy 

čar a kouzel v Bradavicích. Ukončení skautského roku proběhlo díky výrazně promáčené louce 

u Polančice na farní zahradě v pátek 26. června.  

Tábor polanských skautů se konal opět v Dědově v severních Čechách a tento rok byl jiný než 

obvykle. Jako homogenní skupina museli udržovat izolaci od ostatních nošením roušek mimo 

tábořiště a ve veřejné dopravě, kterou použili jen k příjezdu a odjezdu. Celkově se jim tábor 

velmi vydařil. V srpnu proběhlo i „Letní kino“ pod ořechem a na promítané filmy Ať žijí 

duchové a Šakalí léta se přišly podívat nejen děti, ale i mnozí rodiče. 

Na začátku září bylo pravidelné náborové odpoledne u Dělnického domu. Letos díky nejisté 

situaci nedělali nábor v nejmladší kategorii. Schůzky se rozběhly za všech hygienických 

opatření v termínech 4x týdně v klubovně u Dělnického domu. Od 10.9. byla zavedena 

povinnost nošení roušek při vnitřních aktivitách a postupné omezování počtu lidí na akcích a 

následné zrušení aktivit z 14.10. junákům opět pravidelnou činnost zkomplikovalo. Stihli ještě 

uspořádat pravidelnou drakiádu na louce u Odry naproti Honcule.  
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S kratičkou přestávkou v prosinci byli odkázáni už jen na online činnost. Vlčata, světlušky a 

skauti se pravidelně setkávali při online schůzkách v časech původních schůzek. I veškeré 

organizační porady se přesunuly sem. Jediní, kdo pravidelné schůzky obnovení neměli byli 

nejmladší benjamínci, protože to zvýšilo časové nároky na rodiče. Ti dostávali pravidelně svůj 

časopis s aktivitami, které jindy dělávali na schůzkách. Před vánočními svátky dostali kreativní 

sady na vánoční tvoření. 

Ještě těsně před Vánocemi junáci tradičně rozdávali Betlémské světlo. Nesměli jim pomáhat 

členové pod 18 let a nesměli se stýkat s ostatními občany ve vnitřních prostorách. Proto byla 

zřízena dvě výdejní místa, a to u Dělnického domu a u velké Hrušky, kam si lidé pro 

Betlémské světlo hojně chodili.  

Během celoročního programu i tábora si všichni členové dále kladli za cíl rozvíjet v dětech a v 

mládeži od 4 do 15 let kladný vztah k přírodě, vést je k úctě k lidem, pracovitosti, slušnosti a 

schopnosti rozvíjet sebe sama. Schůzky v klubovně u Dělnického domu byly vyplňovány 

zajímavým a pestrým programem např. sport a hry, trénování skautských dovedností (uzlování, 

šifrování, vázané stavby), rukodělné činnosti apod. Pozadu nezůstávaly ani další vědomosti 

jako je znalost státní hymny, základů české historie a samozřejmě znalosti přírody. Nebylo ani 

zapomínáno na využívání moderních technologií, jako je práce s počítači, focení digitálním 

fotoaparátem nebo orientace dle GPS navigace.  

 

14. TĚLOVÝCHOVA A  SPORT 

 

Volejbalový klub v Polance v sezóně 2020 přihlásil do krajských soutěží družstva juniorek, 

kadetek, starších a mladších žaček. Družstvo žen A se poprvé v historii klubu probojovalo do 2. 

ligy žen. Družstva žen B a družstva mužů tradičně soutěžila v městském přeboru. Volejbalová 

přípravka měla opět své síly poměřit v „barevném volejbale“ trojic a dvojic, který je rozdělen 

dle věku a volejbalových schopností hráčů. 

Jelikož celému klubu tuto sezónu zcela narušila epidemie koronaviru, nebylo možné zahájit 

většinu soutěží. Během roku tudíž nebylo možné ani odehrát tradiční turnaje a to: turnaj 

generací a rodinný turnaj tříčlenných družstev, mikulášský turnaj žaček a ani vánoční turnaj. 

V tomto roce se klubu podařilo uskutečnit jen dvě akce, a to obnovený volejbalový ples a letní 

soustředění, kdy se přípravka, žačky a kadetky společně připravovaly v areálu Setina, juniorky 

se připravovaly ve sportovní hale v Polance  a  ženy „A“ na Dolní Bečvě.  

Současné vedení klubu pracovalo ve složení: Ing. Jiří Malík (předseda), Zdeňka 

Siročáková (místopředseda a sekretář), Petr Kučinský (hospodář), Patricie Gamonová a Lucie 

Měchová (členové výboru). 

Řádný chod oddílu zajišťovalo vedení klubu ve spolupráci s trenéry, se kterými se scházelo 

každé pondělí v měsíci ve sportovní hale. Současná členská základna volejbalového oddílu je 

139 členů, z toho je 77 členů dospělých a 62 členů tvoří mládež do 18 let. 

Dne 20. září zemřel ve věku nedožitých 81 let pan Zdeněk Malík, který byl v roce 1961 jedním 

ze zakladatelů oddílu volejbalu v TJ Polanka nad Odrou. Stal se prvním předsedou oddílu a 

tuto funkci vykonával více než 30 let. Pod jeho vedením se oddíl postupně rozrůstal zejména o 

družstva mládeže a jeho členové si vybudovali vlastní zázemí v areálu Dělnického domu. 

V oddíle působil současně i jako trenér, především různých družstev mládeže. Dětem se 

věnoval až do pozdního důchodového věku. Jeho pohřbu se tak zúčastnila spousta členů 

volejbalového klubu.  

 

V tomto roce měl spolek Dělnické tělocvičné jednoty 32 členů. Rok 2020 byl částečně 

poznamenán pandemií nemoci covid-19, a proto činnost spolku byla omezena. Až do března, 

kdy byl celostátně vyhlášen nouzový stav v zemi a vydán zákaz shromažďování v souvislosti 

s uvedenou nemocí, se členové a členky scházeli jednou týdně v sále Dělnického domu k 
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pravidelnému cvičení. Cvičili tradičně pod vedením cvičitelky Ludmily Ulmanové nebo v její 

nepřítomnosti Bohuslavy Sojkové. Scházelo se zde průměrně 24 členů. Po dočasném přerušení 

nouzového stavu se několikrát sešli při cvičení i v září. 

Po celý rok nadále vykonávala funkci předsedkyně DTJ Mgr. Renata Mutinová, dalšími 

členkami výboru byly Ing. Ivana Olšáková a Marie Ralevská. 

Kromě pravidelných cvičení se členové, případně i jejich rodinní příslušníci zúčastňovali i 

dalších společenských akcí, kterých bylo kvůli uvedené pandemii jen několik. V únoru se jim 

podařilo sejít se v počtu 20 členů v Porubě na tradičním turnaji na dvou drahách bowlingu. 

Smažení vaječiny se uskutečnilo 28. května s účastí 24 členů v krásném prostředí Klapuchova 

mlýna a vaječinu ze 104 vajec tak usmažili venku za krásného počasí. O prázdninách se 

necvičilo, ale jednou týdně se průměrně 20 členů scházelo před Dělnickým domem, odkud 

vyjížděli na různé trasy nebo jednodenní výlety. Navštívili tak Verdun, zajeli do hospod ve 

Staré Bělé k Matějovi, byli U Cibulky i U Dluhošů. Když bylo velké horko, zůstali u 

Dělnického domu. Někteří dojeli na vytyčená místa na kole a někteří autobusem. Několik členů 

absolvovalo v červenci a srpnu jednodenní výlety do Kroměříže, Lednice, Břeclavi a na 

Pustevny. 

Jako každoročně absolvovali i jednodenní zájezd, kdy 45 účastníků navštívilo hrad Sovinec, 

jehož vnitřní prostory včetně všech nádvoří si prohlédli s výkladem průvodkyně. Pak z kotviště 

v Leskovci nad Moravicí absolvovali plavbu elektrolodí Harta a z hráze přehrady Slezská Harta 

se potěšili nádherou okolní přírody. 

Činnost spolku členové DTJ prezentovali na Dni obce 12. 9. fotografiemi na výstavní tabuli 

v sále v Dělnického domu. Návštěvníci této výstavy si mohli prohlédnout i fotodokumentaci 

všech uplynulých akcí. Letošní činnost tak byla omezena pandemií nemoci covid-19, ale i tak 

byli členové rádi, že aspoň část plánovaných akcí se jim podařilo uskutečnit. 

 

Fotbalový klub SK Polanka nad Odrou z.s. byl založený v roce 1932. Významným mezníkem 

ve vývoji kopané v Polance bylo vybudováni sportovního areálu u základní školy. Výstavba 

byla ukončena v roce 1963. V roce 1982 byla dokončena rozsáhlá rekonstrukce sportovního 

areálu, včetně vybudování nové travnaté plochy a škvárového hřiště. V roce 1983 valná 

hromada schválila osamostatnění FK SK Polanka a začal tak výkonnostní vzestup. V tomto 

roce měl klub 9 mužstev, z toho bylo 6 mládežnických. Celkově pak měl spolek 195 členů. 

Činnost spolku řídil předseda Bc. Radovan Řehulka, místopředseda Bc. Jakub Kaluža a 

členové: Ing. Lenka Kristofory, Ing. Filip Kristofory, Kateřina Komárková, Bc. Leona 

Kalužová a Mgr. Antonín Kvak. 

Výkladní skříní každého klubu by mělo být mužstvo mužů. To polanské postoupilo v minulém 

roce z krajského přeboru do divize skupiny F. V aktuální sezóně 2020/2021 se po podzimu 

nacházelo mužstvo mužů na 9. místě s 10 body. Družstvo „B“ mužů pracovalo pod taktovkou 

trenéra Filipa Kristoforyho a hrálo městský přebor. Od sezóny 2015/2016 pak přibylo i 

mužstvo veteránů, o které se staral bývalý trenér polanských „A“ mužů Ing. David Valenčin. 

Dorost byl pod taktovkou trenéra Jakuba Kaluži. 

Mladší a starší žáky pak trénovali Ing. Filip Kristofory, Tomáš Návrat a Pavel Stehlík. Mužstvo 

starší přípravky připravoval trenér Jakub Kaluža. O mladší přípravku se starali Jakub Kaluža a 

Pavel Moravec. Nejmladší polanský „potěr“, tým předpřípravky, pak měli na starosti Radek 

Palička a Dušan Soudek.  

S ohledem na koronavirovou pandemii neměl klub možnost pořádat turnaje a podobné akce, 

avšak po první vlně pandemie se jim podařilo uspořádat hned tři příměstské tábory v Polance v 

areálu klubu. Rovněž dokázali zrealizovat každoroční soustředění mládeže ve Veřovicích, 

kterého se zúčastnilo 20 dětí.  

Rok 2020 byl pro polanské fotbalisty zásadní, a to vzhledem ke komplexní modernizaci 

fotbalového areálu. Rekonstrukce probíhala od března do října a obohatila klub o nový trávník 
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včetně podloží, nové hřiště s umělou trávou, tartanová hřiště, pumptrack (cyklistické 

sportoviště) a o další sportovní plochy. Náklady na celou rekonstrukci byly vyčísleny na 27 

618 000,- Kč. Celkově tak fotbalisté rekonstrukci hodnotili jako velmi zdařilou a ihned od 

otevření byla pozorovaná daleko větší koncentrace dětí na těchto plochách. 

 

Sportovní klub Házená Polanka nad Odrou, z.s. provozoval v tomto roce svou sportovní 

činnost v místní hale a na dalších sportovištích v Polance. V uvedeném období bylo do soutěžní 

činnosti začleněno osm družstev od minižáků, mladších a starších žáků, mladších a starších 

dorostenců až po družstvo mužů.  K 31. prosinci 2020 bylo v klubu registrováno 178 členů, 

z toho 120 do 21 let. Sportovní činnost byla ovlivněna zdravotní situací v ČR, kdy došlo k 

přerušení tréninkové přípravy v obdobích březen až květen a říjen až prosinec. 

V červnu proběhla řádná volební členská schůze, na které byl zvolen nový výbor klubu. Byl 

zvolen pětičlenný výbor. Předsedou zůstal Jaromír Friedel a místopředsedou se stal Tomáš 

Petruška. Dalšími členy výboru byli zvoleni Pavel Bochnia, Dagmar Tavarožková a Vojtěch 

Neuwirth. Sportovní přípravu vedlo 13 trenérů a licenci mělo sedm rozhodčích, z toho čtyři 

řídili nejvyšší soutěže v ČR.  

Tréninky družstev probíhaly třikrát týdně (dorostenci pětkrát). Mládežnická družstva se 

zúčastnila dvou přípravných kempů, a to ve sportovní hale (leden) a na Hadince (srpen). 

Družstva mužů a dorostenců hrála druhé ligy. Žákovská družstva hrála krajské soutěže. 

Soutěžní sezóna ale nebyla dohrána. Navíc družstvo starších žáků hrálo celostátní žákovskou 

ligu, která z výše uvedených důvodů rovněž nebyla dohrána. V měsíci srpnu se pak konal za 

přísných zdravotních opatření již 26. ročník mezinárodního mládežnického turnaje v házené 

Polanka CUP. Tohoto turnaje se zúčastnilo 34 družstev z České republiky. Akce se uskutečnila 

ve třech sportovních areálech, a to u Dělnického domu, na fotbalovém hřišti a ve sportovní 

hale, kde byl turnaj v neděli zakončen finálovými zápasy. Celkově se odehrálo cca 100 zápasů 

a této akce se zúčastnilo na 500 účastníků. Do pořadatelské činnosti se zapojilo přes 50 

pořadatelů. V rámci společenské činnosti házenkáři uspořádali v tomto roce ještě tradiční 

únorové „Pochování basy“. 

 

Hokejový klub z Polanky na začátku tohoto roku stačil odehrát jen 7 zápasů základní části 

ostravské hokejové soutěže a skončil na 4. místě z 10 družstev. Kvůli pandemii covidu už však 

pokračování soutěže a celá playoff ani nezačala. Za zmínku asi stojí i to, že z důvodu velkého 

zájmu nových amatérských družstev v Ostravě vznikly i další dvě ligy pod touto skupinou, 

takže se dá říct, že Polanka hrála „nejvyšší“ ostravskou soutěž. V celém týmu bylo aktuálně 10 

hráčů, kteří pocházeli z Polanky a dalších 15 hráčů bylo z okolních ostravských městských 

částí. Během tréninků ve sportovní hale Sareza v Porubě si chodili zahrát hokej s mužstvem i 

bývalí hráči a i příznivci, a tak je docela možné, že v příštích ročnících vznikne v Polance i B 

tým. Ke konci roku v zimních měsících se už žádné tréninky a zápasy nemohly uskutečnit.    

Členové hokejového klubu stihli ještě na začátku tohoto roku před lockdownem uspořádat ples, 

který se jim jako obvykle vyvedl a všichni se dobře pobavili. Datum plesu opět vyšel přesně na 

svatého Valentýna, takže všechny ženy dostaly při vstupu od pořadatelů růžičku. V srpnu, když 

bylo vyhlášeno rozvolnění opatření, tak se hokejistům podařilo uspořádat tradiční beach 

volejbalový turnaj. Zúčastnilo se ho 20 týmů se třemi hráči a konečně po 2 letech pořadatelům 

vyšlo i krásné počasí. Všichni zúčastnění tuto akci zhodnotili pozitivně a doufali, že tento 

turnaj bude pokračovat i v následujících letech. 

Klub již od roku 2019 provozuje provoz bufetu ve sportovní hale v Polance a tato činnost, 

mimo členských příspěvků a výdělků z plesu, je jediným příjmem klubu. Bohužel bufet byl 

skoro po celý tento rok zavřený kvůli epidemiologickým opatřením, takže jim vypadly 

potřebné finanční příjmy. Naštěstí se ani moc nehrálo, takže klesly hokejistům i 
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náklady. Všichni členové a rovněž i předseda klubu Ing. Petr Tomášek tak na konci roku 

doufali, že alespoň příští sezóna se uskuteční a že již zase budou moci hrát.  

 

Leden byl v Tělovýchovné jednotě Sokol jako každý rok stejný. Sportovní aktivity na 

sokolovně probíhaly podle ustáleného rozvrhu: 4x v týdnu stolní tenis (městská soutěž muži, 

nesoutěžní muži, senioři, rekreační pingpongáři – v nájmu), v pondělí se zaplnila horní 

tělocvična na zdravotní cvičení Věrné gardy, každý čtvrtek trénovaly malé tanečnice (mladší a 

starší) a dále Dance Fit pro ženy, v pátek odpoledne se střídaly děti z tenisového oddílu a 

oddílu stolního tenisu. V dolním zrcadlovém sále probíhaly fitness lekce pro ženy v rámci 

pronájmu pro nečleny. Florbalisté trénovali v tělocvičně místní základní školy. Dne 29.2. 

florbalový oddíl organizoval turnaj juniorů pro pět týmů ve sportovní hale TJ Ostrava na ul. 

Varenské. 

Probíhaly i každoroční kulturní aktivity jako např. lednový Sousedský ples, konaný už po osmé 

pod patronací br. Šlachty, kde zahajovací vystoupení patřilo malým tanečnicím ze Sokola. Dne 

16.2. si členové připomněli počátky sokolského hnutí a každý jednotlivec si mohl svou 

příslušnost ke spolku vyjádřit např. připnutím sokolského znaku s kokardou na klopu nebo 

třeba na batoh. V únorové postní době přijal pozvání do kulturního klubu „Salon u Viery“ 

vzácný host, farář Církve československé husitské pan Tomáš Chytil. Účastníci si s ním 

povídali na téma „Umění odpouštět“. Děvčata z tanečního oddílu vystoupila ještě koncem 

února pro své kamarády na školním maškarním plese.  

Už začátkem března visely po Polance plakáty s pozvánkou na Putování krajem sněženek, 

tentokrát s malým překvapením pro účastníky, a hlavně pro zapálené turisty. Organizátoři si 

pořídili zbrusu nové razítko s něžnou sněženkou. Propagační letáky a mapky s trasou pro 

účastníky byly připraveny k tisku... 

Začátkem tohoto měsíce rovněž náčelnice spolku ses. Miroslava Tomášková sezvala členy TJ 

Sokol na každoroční pravidelnou březnovou valnou hromadu. Polanští sokoli začali i 

s distribucí plakátů s pozvánkami na 22.4. na vystoupení ochotníků, kteří secvičili skvělou 

hororovou komedii „Můj dům, můj hrad“ a pak za týden na 30.4. na velké „Pálení čarodějnic“ 

konané na sokolské louce... 

Ovšem 13.3. vyšlo vládní nařízení o nouzovém stavu. Život, jak jsme jej znali se najednou 

zastavil. Zákaz shromažďování osob na sportovištích, v kulturních prostorách, omezení 

volného pohybu osob. Takže v tomto roce už se nemohly konat žádné Sněženky, žádné divadlo 

a ani valná hromada. Škola, práce vše bylo z domova...on-line. 

Po jarním ochromení se členové v červnu pomalu vrátili k zaběhaným aktivitám, tu s větším, tu 

s menším nadšením. První čtvrtek v měsíci proběhla beseda v sokolovně, kdy v „Salonu u 

Viery“ rozjímali nad tématem: Vše může být jinak. V neobvyklém termínu, v sobotu 20.6., 

proběhla valná hromada spolku a plánovaný florbalový turnaj byl pro nepřízeň počasí přeložen 

na září. 

Prázdninová sezóna v roce 2020 rozhodně nebyla „okurková“. Díky finanční podpoře 

městského obvodu v Polance, Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy i Sokolské župy 

Moravskoslezské mohli v TJ otevřít nový oddíl s kvalitním vybavením pro sport s názvem 

AGILITY pod vedením Ivany Kozubové. Jednalo se o zajímavou sportovní disciplínu se psy 

(agility = hbitost), ve které jde o nejrychlejší překonání překážkové dráhy. Cílem je, aby pes 

(doprovázený svým pánem) překonal trať s překážkami ve správném směru a pořadí, bez chyb 

a v co nejlepším čase. Do konce roku měl oddíl 23 členů. 

V sobotu 19. září proběhl sportovní den Sokol spolu v pohybu. Dopoledne patřilo rodinnému 

florbalovému turnaji Polanská hůl. Nejlepší týmy byly za sportovní výkony odměněny drobnou 

upomínkou i dobrotou. Odpoledne bylo koncipováno jako prezentace sportů pro celou rodinu. 

Příchozí si vyzkoušeli stolní tenis, k dispozici byl trenér tenisu, na louce proběhla ukázka 

agility. Podvečer rozezpívali Polanští písničkáři, se kterými vystupuje i aktivní člen Sokola br. 
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Jiří Stecker. Byla to vlastně jediná akce určená pro širokou veřejnost, která mohla proběhnout 

bez větších restrikcí. Zájem veřejnosti byl však menší, než organizátoři předpokládali. Dne 8. 

října si ještě připomněli památku sokolů padlých za 2. světové války a na 12.11. domluvili 

vystoupení ochotnického Divadla Devítka. 

Díky dotacím z Moravskoslezského kraje a statutárního města Ostravy stihli v říjnu opravit 

odvětrání sokolovny i dřevěný sklad sportovního vybavení. Do opravené sokolovny se však už 

sportovci nedostali... Sportoviště byla opět uzavřena. Uzavřena zůstala až do konce roku. 

Členská základna v tomto roce čítala celkem 158 členů, z toho 31 seniorů nad 65 let a 85 dětí 

do 18 let. Oddíl florbalu se 44 členy pod vedením br. Hynka Kozuba hrál Pobeskydskou ligu 

v kategoriích: mladší žáci - 16 hráčů, junioři - 17 hráčů a muži 11 - hráčů. Žáci vycestovali 

k turnajům v jarní části 4x, junioři 3x a muži jen 2x. Všechny soutěže byly předčasně uzavřeny 

ve stejném pořadí, jak byly tabulkově rozehrány. Nováčkovský tým juniorů dosáhl čtyř 

cenných vítězství, muži se stále drželi ve středu tabulky a mladší žáci se snažili odpoutat ode 

dna. Pravou rukou trenéra Kozuba se stal organizačně nadaný a spolehlivý kapitán juniorů Jan 

Matoušek, sportovním tahounem a srdcařem týmu byl jednoznačně Jan Michálek. Vzhledem 

k omezeným tréninkovým možnostem, přestoupilo na jaře 8 juniorů registrovaných ve 3. 

juniorské florbalové lize do oddílu v Krásném Poli, kde byla k dispozici nová florbalová hala. 

Podzimní sezona se nestačila zkonsolidovat a byla opětovně ukončena. 

Oddíl stolního tenisu čítal 26 dospělých včetně aktivních seniorů a 16 dětí. Muži, kteří 

reprezentují Polanku v městském přeboru II. třídy, odehráli v jarní části stejně jako na podzim 

tři utkání, než se tělocvičny opět uzavřely.  Nejúspěšnějším hráčem byl s 5 vítězstvími a 3 

porážkami Radim Mihula.  

V tanečním oddílu s lektorem Patrickem Ulmanem bylo registrováno 17 dívek, které mohly 

vystoupit pouze na dvou kulturních akcích. V tenisovém oddílu bylo 7 dívek, které trénoval 

Michal Juříček. V oddílu Agility bylo registrováno 23 členů, z toho 5 nad 18 let. 

Výbor spolku pracoval ve stejném složení jako loni: starostka ses. Simona Kozárová, 

místostarosta br. Jiří Buroň a jednatelka ses. Jana Honová. 

 

Provoz Sportovní haly a Dělnického domu v roce 2020 silně ovlivnil nový virus způsobující 

onemocnění zvané covid-19. Nekontrolovaně se začal šířit Evropou, v jednotlivých zemích 

způsoboval pandemii. Jednotlivé státy přijímaly opatření vedoucích ke zpomalení šíření viru. 

Mezi tato opatření patřilo mimo jiné i uzavření vnitřních i venkovních sportovišť, zákaz 

pořádání sportovních, kulturních a společenských akcí, zákaz shromažďování osob ve vnitřních 

i venkovních prostorech, nebylo možno pořádat svatební hostiny, oslavy narozenin ani žádné 

jiné veselice, či rozloučení pozůstalých se zemřelými. Prostě byly zakázány veškeré akce 

tohoto typu. Z tohoto zákazu možná měli někteří naši spoluobčané, kteří bydleli v těsné 

blízkosti obou objektů radost, neboť z těchto míst se ozýval během akcí někdy nesnesitelný 

hluk. Pro většinu veřejnosti to ovšem byla „doba temna“. Ta s krátkou letní přestávkou trvala 

až do konce tohoto roku. I přes veškerá vládní protiepidemická opatření nějaká činnost 

v omezené míře a množství proběhla. 

 

Sportovní hala v Polance byla v roce 2020 využita v období mimo zmíněných vládních 

restrikcí zhruba z poloviny možné provozní doby, a to v době od 2.1. do 13.3. a od 11.5. do 

11.10. 2020. Po zbytek roku byla hala uzavřená. 

Halu využívala základní škola k výuce tělesné výchovy (pouhých 318 hodin). Odpolední, 

večerní a víkendové hodiny byly přednostně poskytnuty sportovním organizacím, které měly 

sídlo v našem městském obvodu a které zajišťovaly výkonnostní sport: SK Házená Polanka, 

VK Polanka a FK SK Polanka (celkem 967 hodin). Zbývající volné hodiny pak využívali 

ostatní zájemci (210 hodin). Hodinová sazba za pronájem činila pro Polanské sportovní 

organizace 400,- Kč/hod, pro ostatní 650,- Kč/hod. Z významnějších akcí se zde konal 
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například mezinárodní turnaj v házené mládeže Polanka Cup, letos ve velice omezeném 

množství účastníků, dále házenkářské a volejbalové campy mládeže a vesnické sportovní hry v 

nohejbalu. 

Sportovní hala byla využívána i organizacemi z blízkého okolí jako například Sdružením 

amatérských volejbalistů z Ostravy, Městským volejbalovým svazem v Ostravě, 

házenkářskými družstvy TJ Sokol Klimkovice, TJ Sokol Poruba a prvoligovým DHC Sokol 

Poruba. 

 

Dělnický dům a jeho areál, stejně jako Sportovní hala, sloužil ve velmi omezeném provozu 

široké veřejnosti ke kulturnímu, společenskému i sportovnímu vyžití. Od 1. ledna došlo 

v Polance ke zdražení za pronájem sportovišť a místností v Dělnickém domě. Součástí 

venkovního areálu byly dva pískové kurty, dvě hřiště pro volejbal a nohejbal, hřiště na tenis, 

házenou a malou kopanou, to vše na víceúčelovém hřišti s umělým povrchem (979 sportovních 

hodin) na venkovních sportovištích.  

Venkovní areál s dětským hřištěm byl hojně využíván malými dětmi s dospělým doprovodem, 

větší děti zde měly asfaltovou plochu, která hlavně sloužila k výuce jízdy na odrážedlech, 

koloběžkách, kolech, in line bruslích a ostatních jízdních prostředcích v bezpečném prostředí. 

Ke zpříjemnění tráveného času šlo využít služeb nekuřácké restaurace s venkovním posezením 

a víkendovým grilováním. V roce 2020 byla nabídka restaurace rozšířena o pizzu a hamburgery 

mnoha druhů. Restauraci měl v pronájmu pan Michal Božoň z Polanky.  

Budova venkovních šaten sloužila jako zázemí venkovních sportů, sklad sportovního náčiní, 

možnost poskytnutí občerstvení při větších venkovních akcích a pro schůzky místní organizace 

Skautů (207 provozních hodin). 

V průběhu léta byl areál využíván i k celodenním akcím jako např. generační a rodinný turnaj 

ve volejbalu, turnaj v nohejbalu a beach volejbalu, Den obce, zázemí pro akci Charitativní běh 

a  soutěže v hasičských disciplínách. 

V samotné budově Dělnického domu veřejnost využívala velký sál s pódiem, vybaveným 

kvalitním ozvučením, malý sál, jídelnu s vybavenou kuchyní, vinárnu a samozřejmě široké 

zázemí se sociálním zařízením včetně sprch a šaten. 

V tomto roce se uskutečnily v Dělnickém domě tyto akce (244 společenských hodin):  

12 společenských plesů, členské schůze Českého červeného kříže a Družstva vlastníků z 

Polanky, 2 firemní školení, školení volebních komisí, jednání rady a zastupitelstva našeho 

městského obvodu, 2 svatební hostiny, volby do krajského zastupitelstva a charitativní běh 

spojený se Dnem obce. Možnost bezplatného pronájmu pro svou schůzovní činnost 1 x ročně 

využily dva místní spolky. Pro sportovní aktivity byl velký sál v největší míře využíván  pro 

badminton, dále stolní tenis, pravidelné cvičení spolku DTJ ASPV, jógu a kurzy tanečních (533 

sportovních hodin). 

 

Zde je několik informací o vzniku a historii Dělnického domu tak, jak ji popsal Ing. Václav 

Kortus, bývalý předseda místní organizace ČSSD v Polance. 

          

Iniciátorkou vzniku Dělnické tělovýchovné jednoty (DTJ) v Polance byla Sociálně 

demokratická strana dělnická v Polance (založená mezi léty 1904 až 1907). Snaha o získání 

mladé generace byla podnětem pro založení Dělnické tělovýchovné jednoty, což se podařilo až 

po ukončení 1. světové války. V listopadu 1919 byl zvolen přípravný výbor a v březnu 14.3. 

1920 byla DTJ založena. Následně se zahájila pravidelná cvičení a konala se veřejná 

vystoupení. Cvičilo se v budově bývalé staré školy (dnešní hostinec U Dluhoše), ale členové 

usilovali o získání vlastního hřiště a budovy. To se jim podařilo až v roce 1925, kdy byl 

zakoupen pozemek „Na fojtovském“. V únoru 1927 se rozhodlo o výstavbě Dělnického domu. 

Dne 28.7. 1929 byly zahájeny výkopové práce a dále celá výstavba, a to hlavně za účinné 
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pomoci členů ČSSD, místních občanů a rolníků. Dne 8.6. 1930 byla stavba slavnostně 

otevřena.     

Po roce 1948 byla prakticky činnost DTJ a sociální demokracie přerušena a Dělnický dům byl 

předán pod správu TJ Sokol Polanka. Po sametové revoluci v roce 1989 bylo zákonem 

umožněno navrácení Dělnického domu DTJ v Polance, ale s podmínkou, že o něj místní DTJ 

požádá. Proto po dohodě s okresním výborem ČSSD v Ostravě byla obnovena činnost ČSSD 

v Polance, a to založením místní organizace dne 27.1. 1993 a její členové v DTJ tak iniciovali 

navrácení Dělnického domu Dělnické tělovýchovné jednotě v Polance. 

Spoluprácí členů místní organizace ČSSD (současně členů DTJ) a výboru DTJ se podařilo 

vrátit Dělnický dům Dělnické tělovýchovné jednotě v Polance.   

Když se v následných letech prokázalo, že DTJ není dlouhodobě schopna zajistit provoz a 

údržbu Dělnického domu, bylo valnou hromadou DTJ v roce 2009 rozhodnuto předat 

bezúplatně Dělnický dům obecnímu úřadu v Polance. Po přípravě stavební dokumentace 

zajistil místní obecní úřad realizaci rekonstrukce a vrátil tak Dělnickému domu bývalou slávu. 

Za to patří všem, kteří se na tomto podíleli, velké poděkování. 

 

15. ZDRAVOTNICTVÍ 

 

Zdravotnická péče byla v Polance soustředěná již několik let jen do jednoho místa, a to do 

budovy bývalých učitelských bytů na ul. 1. května. Jsou to ordinace praktických lékařů MUDr. 

Kláry Höferové a MUDr. Marty Pískovské a dále ordinace dětské lékařky MUDr. Sylvy 

Klegové. Ordinační hodiny u obou praktických lékařů a dětské lékařky byly zajišťovány 

pravidelně během celého týdne. Obě ordinace praktických lékařů prošly během tohoto roku 

menšími stavebními úpravami. Na celé budově bylo provedeno zateplení obvodového zdiva i 

s novou fasádou. Na konci roku si nově pronajala jednu ordinaci MUDr. Monika Mrázková, 

která jednou za týden v odpoledních hodinách zde vykonávala profesi neurologa.    

V budově Lázeňského domu, vedle prodejny Atlas, zůstala v provozu už jen lékárna, která 

byla na dosah lékařských ordinací a tím řadě občanů šetřila čas i peníze při případné cestě za 

léky. Lékárna měla běžný sortiment léků, zdravotnických pomůcek a potravních doplňků. 

Fungovala zde i možnost objednání léků, které nebyly aktuálně na skladě a jejich vyzvednutí 

bylo možné v rámci dané provozní doby. Pro občany Polanky lékárna zajišťovala bezplatný 

rozvoz inkontinenčních a zdravotních pomůcek. Lékárnicí byla šestým rokem Mgr. Ivana 

Figalová z Polanky. 

Od roku 2013 stále chybí v naší obci zubní lékař, a tak pacienti, kteří měli štěstí si najít svého 

zubního lékaře, musí navštěvovat tohoto specialistu mimo Polanku.                                        

Veterinární péči pro občany zajišťuje v obci již několik let MVDr. Rudolf Šetka, který 

provozuje svoji ordinaci jen několik hodin, a to 4x za týden v Družstvu vlastníků.  

Očkování psů proti vzteklině v Polance zajišťoval MVDr. Roman Zedek na třech místech 

v sobotu 5. září za cenu 160,- Kč. 

 

16. SOCIÁLNÍ PÉČE, OBČANSKÉ  ZÁLEŽITOSTI    

 

Na úseku sociálních věcí na Úřadě městského obvodu v Polance nedošlo v tomto roce k žádné 

personální změně. Sociální pracovnicí je stále paní Hana Šimůnková. V sociální oblasti 

zabezpečuje poradenství, opatrovnictví občanů omezených ve svéprávnosti. Stále je 

vykonávána funkce veřejného opatrovníka u jednoho občana z Polanky. U dalších 18 občanů 

omezených ve svéprávnosti kontroluje výkon opatrovnictví, kdy opatrovníkem je rodinný 

příslušník. V rámci sociální péče jsou řešeny krizové situace seniorů a zdravotně postižených 

občanů. Nejčastěji žádají senioři o pomoc při vyřízení příspěvku na péči, průkazu ZTP a pomoc 

při zajištění sociálních služeb. 
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Dále sociální pracovnice vykonává funkci sociálního kurátora pro dospělé, a to u občanů po 

návratu z výkonu trestu odnětí svobody.  

Sociální pracovnicí je také ustanovován zvláštní příjemce dávek důchodového pojištění a 

provádění kontroly těchto zvláštních příjemců co se týče hospodaření s těmito financemi. 

V roce 2020 byl nově 3 občanům ustanoven zvláštní příjemce dávek důchodového pojištění. 

Dle požadavků a potřeb občanů dojíždějí do Polanky nadále dobrovolné a charitativní 

organizace, které poskytují pomoc přímo v rodinách. Jedná se hlavně o Péče srdcem z.s., 

mobilní hospic Ondrášek, Agentura Slunce, Podané ruce, Centrum pro zdravotně postižené 

MSK a jiné.      

V roce 2020 byla sociální práce ovlivněna pandemií koronaviru, která nás všechny zasáhla 

v průběhu března a pokračovala až do konce tohoto roku. Sociální pracovnice proto rozvážela 

seniorům roušky, které ušily zaměstnankyně mateřské školy v Polance.  

Dále pracovnice řešila přestupky, kdy v roce 2020 bylo řešeno celkem 26 oznámení o 

přestupku. Jedná se o 6 přestupků proti občanskému soužití, proti veřejnému pořádku 7x a dále 

to byly přestupky proti majetku v počtu 8x a 4 přestupky byly proti pořádku ve stání správě a 

proti pořádku v územní samosprávě. V tomto roce byl také řešen jeden přestupek dle zákona na 

ochranu zvířat proti týrání. Z toho se 4 přestupků dopustili mladiství, kteří jsou umístěni ve 

Výchovném ústavu na Janové. 

 

17. NÁBOŽENSKÝ ŽIVOT 

 

Rok 2020 byl nejenom ve světě poznamenaný koronavirovou situací, ale i v římskokatolické 

farnosti v Polance začátek roku nevybočoval ze zaběhnutých zvyklostí. Dne 5. ledna se konal 

v kostele sv. Anny „Novoroční koncert“ duchovní hudby. Účinkující byla paní Marie 

Pluhařova – hra na varhany a paní Renáta Marcalíková zpěv. Všichni přítomní posluchači 

ocenili výkony obou účinkujících.  

Ve třetím lednovém týdnu se do kostela sv. Anny vrátily zpět opravené sochy Panny Marie 

Nejsvětějšího srdce Ježíšova. Restaurování soch provedla firma rodiny Bittnerových ze Staříče. 

Náklady na opravu činily 60 000.- Kč a byly plně pokryty z darů farníků. Do poloviny března 

byl pořad bohoslužeb dle zvyklostí, ale pak vzhledem k epidemiologické situaci v České 

republice došlo k dočasnému úplnému zrušení bohoslužeb. Velikonoční obřady se konaly 

pouze za účasti kněze, jednoho přisluhujícího a varhanice. Od poloviny května nastalo 

postupné rozvolňování omezení a zahájení bohoslužeb v počtu určeným rozhodnutím vlády. Na 

konci června byly již bohoslužby v obvyklém pořádku.  

Svátek patronky kostela sv. Anny byl oslaven slavnostní poutní mši svatou v neděli 26. 

července. Před kostelem byly po mši svaté rozdány koláčky a dále se již nekonala žádná další 

poutní oslava. Vzhledem k tomu, že v tomto roce byly poskytnuty jen minimální dotace na 

opravu kostela, tak došlo k opravě jen jednoho kostelního okna. Zcela nečekaně se v červenci 

objevila dárkyně z Polanky, která darovala kostelu částku 100 000,- Kč na opravu varhan. Tato 

dárkyně byla i farnicí, která navštěvovala místní kostel sv. Anny a chtěla zůstat v anonymitě. 

Poslední generální oprava varhan se konala v roce 1982, tj. před 38 lety a motor varhan byl 

dokonce z roku 1976. Biskupství pověřilo opravou firmu BRT.V-polyservis s.r.o. Byly tak 

vyměněny všechny elektro – komponenty u varhan, včetně nového motoru. Tím byla zahájena 

první etapa generální opravy varhan. Dále se na kůru upravila polovina podlahy a pokryla 

novou podlahovou krytinou. Toto vše se odehrálo v době, kdy došlo k opětovnému omezení 

počtu účastníků bohoslužeb, neboť došlo k opětovnému zhoršení epidemiologické situace. 

Začátkem února se farníci rozloučili v kostele s předsedou KDU - ČSL v Polance, bratrem 

Aloisem Neisarem, který zemřel ve věku 69 let. Na podzim zemřela ve věku 91 let další 

významná donátorka kostela sv. Anny, paní Rozálie Nováková. Rozloučení se konalo jen 

úzkém rodinném kruhu. 
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V roce 2020 se nekonala v kostele sv. Anny,, Noc kostelů“, byla zrušena i půlnoční mše. 

Ustaly i veškeré další farní aktivity jako smažení vaječiny, byly zrušeny zkoušky scholy, 

kostelního sboru a občasná setkání u kávy na farní zahradě. Při kostele i nadále pracovala 

skupinka mužů, kteří zajišťovali technické zázemí kostela a fary. Stejně tak byly stále funkční i 

dvě skupinky žen, které zajišťovaly úklid kostela a dvě ženy pečovaly o květinovou výzdobu 

kostela. 

Na závěr několik statistických čísel z kostela: počet křtů za rok 2020 byl v počtu tři, svatba 

byla jedna a pohřbů bylo šest. Duchovním správcem farnosti byl Mgr. Zdeněk Pluhař. Farníci 

se denně modlili za zastavení pandemie covid-19 a mír ve světě. 

 

V kalendářním roce 2020 ovlivnila také činnost Církve československé husitské pandemie 

koronaviru. Z počátku se konaly bohoslužby i biblické hodiny. Druhá půle března i duben 

proběhly zcela nestandardně bez možnosti se scházet k veřejným bohoslužbám a dalším 

setkáním. V květnu byly bohoslužby v Husově sboru obnoveny. V pátek 12. 6. byl Husův sbor 

otevřen od 18 do 20 hodin v rámci tradiční „Noci kostelů“.      

Na diecézním shromáždění konaném 30. května v Olomouci byl novým biskupem na 7 let 

zvolen Tomáš Chytil, farář ze Svinova a z Polanky. Biskupské služby se ujal ordinací a 

instalací během slavnostní bohoslužby konané v neděli 14. června v Husově sboru v Olomouci. 

Své působení v Polance však nepřerušil a s pomocí kolegů zde zajišťoval bohoslužebnou a 

pastorační činnost nadále.  

Církev se spolu s ostatními organizacemi prezentovala 12. září na Dni obce, a to panelem 

připomínajícím její minulé i současné aktivity. Na základní škole se od září nezačalo s výukou 

náboženství.  Od poloviny října opět nemohly být veřejné bohoslužby konány, nekonala se ani 

tradiční ekumenická pobožnost za zemřelé na hřbitově. Koncem listopadu byly sice bohoslužby 

obnoveny, nicméně Advent i Vánoce proběhly v „protiepidemiologickém systému“, kdy počet 

osob byl podmíněn nařízením vlády ČR. Občanský rok byl ukončen bohoslužbou v poslední 

neděli 27. prosince. Farní úřad spolupracoval s vedením městského obvodu, se školou i s 

římskokatolickou farností. 

 

                                      18.  POLICIE A  VEŘEJNÝ  POŘÁDEK 

 

Na veřejný pořádek v Polance nad Odrou dohlížejí tři okrskoví strážníci, kteří zde mají 

přiřazenou lokalitu, s jejíž problematikou jsou dobře seznámeni. 

Výkon služby ostravských strážníků v roce 2020 poznamenala pandemie covid-19. Kromě 

plnění standardních úkolů se strážníci museli vypořádat s novými úkoly, které vyvstaly právě 

s touto pandemií. Mezi tyto nové úkoly patřila zejména kontrola dodržování vládních nařízení a 

činnost na dvou odběrných místech v Ostravě. Častá byla rovněž pomoc nejohroženější 

skupině obyvatel, a to seniorům. 

Strážníci museli od vypuknutí epidemie po celý zbytek roku sloužit v rouškách a ochranných 

pomůckách. Na jednotlivých služebnách byly nastaveny mechanismy tak, aby byla co nejvíce 

eliminována možnost přenosu nákazy mezi jednotlivými směnami.  

Při nástupu a vrcholení jednotlivých vln pandemie se strážníci museli rovněž vypořádat s počty 

nemocných strážníků a strážníků v preventivních karanténách. Nutno říci, že všechny úkoly se 

podařilo splnit a bezpečnost občanů nebyla nikterak ohrožena.   

Kriminalita v Polance nad Odrou byla v roce 2020 ve srovnání s jinými částmi města Ostravy 

minimální. 

Zde je několik případů, které strážníci řešili v roce 2020 v Polance: 
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Zajištění místa s únikem plynu 

Hned ve dvou případech museli strážníci asistovat u havárie úniku plynu. K prvému případu 

došlo 15. června v dopoledních hodinách a ke druhému pak 16. září odpoledne, kdy se 

bagristovi u výkopových prací podařilo narušit plynové potrubí. Při masivním úniku plynu 

naštěstí nedošlo ke škodám na zdraví či na majetku. V obou případech strážníci usměrňovali na 

místě provoz v řádu hodin.  

 

Mladistvé dívky si hrály na dospělé 

Zřejmě prázdninovou nudu zaháněly dvě nezletilé dívky v nočních hodinách 12. července lahví 

alkoholu. Alkohol jim ale nebyl dobrým společníkem. Dechové zkoušky ukázaly 1,15 a 1,03 

promile alkoholu. Strážníci na místo přivolali zákonné zástupce a předmětným proviněním se 

zabýval orgán sociálně-právní ochrany dětí (tzv. "sociálka"). 

 

Podmáčený strom hrozil pádem na cyklostezku 

Zřejmě vlivem silných červencových dešťů a podmáčené půdy se 12. července brzo ráno nad 

cyklostezkou nedaleko mostu přes Polančici nebezpečně nakláněl mohutný strom. Ten hrozil 

pádem na cyklostezku. Strážníci po zjištění situace místo zajišťovali do doby příjezdu hasičů. 

Ti pak provedli ořez nakloněného stromu. 

 

Polomrtvý rybář 

Dne 24. srpna krátce po druhé hodině odpolední strážníci přijali oznámení občana, že u rybníka 

viděl na zemi ležícího rybáře, který má nahozené pruty, ale nikterak nereagoval na slovní 

zvolání. Po urychleném příjezdu na místo strážníci zjistili, že muž je v naprostém pořádku. Byl 

pouze znaven sluncem a množstvím vypitého alkoholu. Probraný muž pak sbalil své rybářské 

náčiní a z místa pěšky odkráčel. 

 

Opilý a zmatený mladý muž 

Počátkem měsíce října strážníci vyjížděli k mladému muži, který se zřejmě vlivem alkoholu, 

omamných a psychotropních látek uvedl do stavu, kdy se zmateně pohyboval po komunikaci. 

Hlídka na místě zjistila, že mladík je dezorientován v místě a čase. Vzhledem k jeho stavu 

přivolaný lékař rozhodl o převozu a následném umístění mladíka do protialkoholické záchytné 

stanice. Naštěstí svým nezodpovědným chováním neohrozil ostatní občany. 

 

Voda přetékající přes silnici 

K havárii vody, která přetékala přes silnici, vyjížděli ostravští strážníci 14. října kolem třetí 

odpoledne. K zajištění opravy bylo nutné uzavřít komunikaci v obou směrech. Strážníci na 

místě usměrňovali provoz do doby, než bylo místo označeno příslušným dopravním značením. 

 

Pomohli vstát na nohy seniorce 

73leté seniorce, která doma upadla a nemohla se bez pomoci sama zvednou ze země šetrně 

pomohli opět vstát strážníci 20. října krátce po desáté večer. Naštěstí při pádu seniorky nedošlo 

k jejímu zranění. Sanitku tak na místo nebylo třeba přivolat. 

 

19. ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ 

 

V roce 2020 v celé Ostravě, a tím pádem i v Polance, pokračoval dlouhodobý trend zlepšování 

kvality ovzduší, kdy byly naměřeny historicky nejnižší průměrné koncentrace polétavého 

prachu. K meziročnímu zlepšení kvality ovzduší došlo na všech ostravských měřicích stanicích 

a na žádné z nich nebyl překročen roční emisní limit pro prachové částice. Na rozdíl od 

předchozích let nebyla v ostravské aglomeraci zaznamenána žádná smogová situace. Můžeme 
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za to vděčit nejen příznivému počasí, ale i paradoxně dopadům pandemie covid-19, která 

znamenala mírný pokles hospodářských aktivit i menší objem dopravy. Projevil se ale 

samozřejmě také celkový pokles emisí, ke kterému docházelo díky prováděným opatřením na 

všech hlavních typech zdrojů znečišťování. Kvalitu ovzduší v Ostravě ovlivňovalo několik 

faktorů. Kromě geografické polohy a povětrnostních podmínek, hrálo velkou roli hromadění 

zplodin z průmyslových zdrojů, lokálních topenišť, z dopravy a velkou měrou hlavně v zimních 

měsících přeshraniční přenos emisí z Polska. 

 

Ostrava se na zlepšení ovzduší podílela řadou svých vlastních aktivit, projektů a opatření. 

Nadstandardně, a nejen finančně magistrát podporoval výměnu starých domácích kotlů, byly 

čištěny cesty od prachu v rozsahu, který nepraktikovalo žádné jiné české město. Ekologizovaly 

se prostředky veřejné dopravy tak, že na konci tohoto roku byly odstaveny skoro již všechny 

dieselové autobusy a nahrazeny nízkoemisními nebo zcela bezemisními vozy. Na budovách 

města byla snížena energetickou náročnost, pracovalo se na obnově nebo založení nových 

parků, výsadbě izolační zeleně, zatravňovaly se tramvajové pásy.  

 

Těžba ropných a nebezpečných chemických odpadů po rafinérii Ostramo v Mariánských 

Horách letos skončila. Jejich odtěžování začalo v roce 2004 a trvalo dlouhých 16 let. Sanační 

práce ke konci roku ještě pokračovaly, avšak obyvatele v okolí a návštěvníky již nepříjemný 

zápach tak neobtěžoval. V roce 2011, kdy bylo vytěženo na 200 tisíc tun kalů, se odtěžování 

zastavilo, protože se ukázalo, že v lagunách bylo uloženo dalších více než 90 tisíc tun odpadu. 

Tyto tzv. nadbilanční kaly se tak podařilo konečně celé vytěžit a odvést z areálu do spaloven. 

  

Úspěšní ostravští žadatelé o dotaci na výměnu starého domácího kotle za moderní a 

ekologický, mohli v tomto roce získat bezúročnou zápůjčku na jeho úhradu. Díky ní si tak kotel 

mohli pořídit i v případě, že jim aktuálně chyběly finanční prostředky na jeho koupi. O 

bezúročnou zápůjčku, jejíž maximální výše byla dána typem pořizovaného nového zdroje 

vytápění (u plynového kondenzačního kotle je to až 150 tisíc korun a u tepelného čerpadla 

nebo kotle na biomasu až 200 tisíc korun), mělo letos zájem 316 vlastníků rodinných domků na 

území Ostravy. Město pro ně získalo dotaci na poskytování bezúročných zápůjček ve výši 72 

450 000,- Kč.  

Na podporu výměny starých neekologických kotlů na území Ostravy město ze svého rozpočtu 

vyčlenilo téměř 13 milionů korun, které doplňovaly prostředky poskytnuté Ministerstvem 

životního prostředí a činily tak proces výměny kotlů pro ostravské občany ještě výhodnější. 

Výměnu nevyhovujících kotlů za nové ekologické podporovalo město už od roku 2015. Ke 

státním a krajským dotacím přispívalo každému žadateli z Ostravy částkou 10 tisíc korun.  

 

Na čištění nejen komunikací města, ale i státních a krajských cest vynakládala Ostrava ze 

svého rozpočtu každý rok cca 30 miliónů korun. Výsledkem bylo několik tisíc tun sesbíraných 

smetků ročně. Společně s dalšími opatřeními a aktivitami pro zlepšení ovzduší nad rámec 

svých zákonných povinností to byly až stovky milionů korun z rozpočtu města Ostravy, 

respektive městských společností, za rok. Ke zlepšení kvality ovzduší přispívaly rovněž 

realizace řady ekologických investic na straně průmyslových znečišťovatelů.  

 

Vývoj produkce směsného komunálního odpadu vykazoval dlouhodobě klesající trend, podíl 

využitelných odpadů naopak dlouhodobě rostl. V roce 2020 vyprodukovali obyvatelé Ostravy 

112 371 tun komunálního odpadu. V přepočtu na jednoho občana se jedná průměrně o 390 kg 

odpadu za rok, což bylo o 23 kg více než v roce 2019. Tento rok byl mimořádný kvůli 

celospolečenské situaci ovlivněné opatřeními proti šíření nemoci covid-19, což bylo i důvodem 

navýšení množství odpadů (krabice od balíků, desinfekční a zdravotnický materiál, 



 45 

jednorázové plastové jídelní a nápojové nádobí apod.). Velkým přínosem pro město a jeho 

životní prostředí je pokles množství směsného komunálního opadu. Občané stále více odkládají 

zeleň do popelnic a kontejnerů na bioodpad a přistupují zodpovědněji ke třídění dalších 

komodit, jako jsou plasty a sklo. 

Materiálově nebo energeticky bylo využito 41 888 tun odpadu, což představuje 37,3 % všech 

odpadů, vyprodukovaných občany Ostravy. Množství materiálově nebo energeticky využitých 

odpadů za posledních pět let má i přes mírný pokles v roce 2020 vzestupnou tendenci. 

Biologicky rozložitelného odpadu ze zeleně bylo v roce 2020 vyprodukováno 19 372 tun, tedy 

o 1 504 tun více. Objemných odpadů bylo v roce 2020 vyprodukováno 15 085 tun, tedy o 1 345 

tun více, než v roce 2019. 

Zvýšená produkce objemných odpadů a stavební suti souvisí s epidemiologickou situací v roce 

2020, kdy občané trávili více času doma bez výrazné pohybové aktivity a tento čas využili 

k rekonstrukcím a úpravám svých příbytků. 

 

Ve sběrných dvorech v Ostravě už není možno odevzdávat staré pneumatiky, a to už ani za 

úplatu. Nově přijatý zákon č. 542/2020 totiž stanovil, že pneumatiky, které se řadí do kategorie 

výrobků s ukončenou životností, směla přebírat jen oprávněná osoba. Porušením nařízení 

zmíněného zákona se tak společnost OZO Ostrava vystavovala hrozbě pokuty ve výši až 5 

milionů Kč a pokuta hrozila i osobě, která se pneumatik zbavovala v rozporu se zákonem, a to 

až do výše 100 tis. Kč. Staré pneumatiky mohli občané odevzdávat bezplatně v místech 

zpětného odběru, kterými jsou pneuservisy či autoservisy zapojené do kolektivního systému. 

Jen v Ostravě jich bylo okolo padesáti.  

 

Mnohem intenzivněji byly také využívány sběrné dvory v různých částech Ostravy a rovněž 

byly v Polance využívány velkoobjemové kontejnery, přistavované 2x za rok na 10 

stanovištích.  

V prosinci letošního roku byly po celé Ostravě, a samozřejmě i v Polance, rozvezeny nádoby 

na sběr použitých jedlých olejů a tuků s cílem snížit množství olejů, vypouštěných 

domácnostmi do kanalizace nebo vyhazovaných do směsného odpadu, který pak končil na 

skládce. Po Ostravě bylo umístěno 300 nádob, každá o objemu 240 litrů. Jedna nádoba tak 

připadla na tisíc občanů. Jak ukazovaly zkušenosti z jiných měst, s tímto počtem se mělo ročně 

zachytit 80 až 90 tun jedlých olejů a tuků, které by jinak skončily v odpadu nebo hůře přímo v 

kanalizaci, která by se tak jimi zanesla a hrozilo by její poškození. Město Ostravu přitom tato 

aktivita nic nestála. Smluvní firma prováděla umístění kontejnerů, svoz olejů a zajištění 

pořádku kolem sběrných nádob zcela zdarma. Benefitem pro ni byl právě sesbíraný olej a tuk, 

který dále zpracovávala a získávala z něj cennou druhotnou surovinu. 

 

Díky dostupnému sběrnému dvoru v Polance, který byl po celý rok pro občany otevřen 3x za 

týden a taky díky všem zodpovědným občanům, nevznikaly na území naší obce žádné větší 

černé skládky komunálního nebo stavebního odpadu. Ten byl za úplatu řízeně ukládán na 

skládky po vytěženém písku na dvou místech v Polance. 

Poplatek „za odpad“ byl již patnáctým rokem v Ostravě stanoven na 498 korun na každou 

osobu a kalendářní rok. 

 

20. POČASÍ 

 

V Polance byl první leden obdobný jako v předešlých létech, a to bez sněhu. Přes den svítilo 

slunce a teplota se vyšplhala až na +4 °C. V noci teplota klesla na -2 °C. Naprosto stejné počasí 

vydrželo až do 4. ledna, kdy ráno začal padat mokrý sníh, který se ale neudržel a ihned roztál. 

Počasí bez srážek trvalo do 8. ledna, kdy večer začalo mrholit, a to trvalo až do rána. Obloha 

https://www.ostrava.cz/cs/urad/magistrat/odbory-magistratu/odbor-financi-a-rozpoctu/oddeleni-dani-a-cen/zivotni-situace/poplatek-za-komunalni-odpad
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další dny byla zamračená, teploty se před den pohybovaly kolem +6 °C a 12. ledna celý den 

svítilo slunce s teplotou +8 °C. Tyto nezvyklé teploty vydržely až do 17. ledna, kdy se večer 

ochladilo na -5 °C, a ještě ráno zůstala jinovatka a teplota -1 °C. Dne 18. ledna začal k večeru 

padat mokrý sníh, který zůstal jen do následujícího dne, kdy přes den bylo už +3 °C.  I 19. 

ledna se počasí opakovalo, obloha se ráno zatáhla a napadalo asi 2 cm mokrého sněhu, který 

vydržel jen do večera. Od 21. až do konce ledna bylo většinou přes den slunce a denní teploty 

ukazovaly +6 °C. Poslední den v lednu přes den svítilo slunce a teplota u nás ukázala na 

hodnotu +10 °C. V lednu byl v našem kraji nejteplejší 31. leden, a to v Osoblaze +13,0 °C.  a 

nejchladnějším dnem byl 6. leden v Rýmařově –14,3 °C. Nejvíce sněhu napadlo v lednu na 

Lysé hoře (183 cm). Průměrná měsíční teplota vzduchu v Ostravě byla v lednu +1 °C a tento 

měsíc byl hodnocen jako teplotně nadnormální. 

 

První únorový den bylo už ráno v 8 hodin +8 °C. Po celý den svítilo slunce a teplota u nás 

dosáhla na +13,5 °C. V noci trochu zapršelo. I na Hromnice 2. února bylo nezvykle teplé 

počasí. Ráno bylo +7 °C a přes den slunečno s teplotou +12 °C. Odpoledne opět drobně 

zapršelo. Teplé počasí pokračovalo, sněhová pokrývka nebyla žádná, a tak se už 3. února 

objevily v zahradách první sněženky. Následující den od nočních hodin vytrvale pršelo, déšť 

vydržel až do večera, a tak se hladina Polančice zvedla o 70 cm. V jihozápadní Francii 

v přímořském letovisku bylo naměřeno neuvěřitelných +27 °C. Dne 5. února panoval v Polance 

silný vítr, který však nenapáchal žádné škody. V následující dny spadly noční teploty pod bod 

mrazu. Silná vichřice (orkán) začal 9. února proudit z Anglie do celé západní Evropy a 

postupně zasáhl všechny státy. Do Polanky udeřil následující den v 10 hodin dopoledne, a tak 

místní hasiči zasahovali při odstranění stromu z komunikace. Další spadlý strom byl i v parku u 

základní školy a na cyklostezce u Odry. Ten odstranili zaměstnanci údržby obecního úřadu. 

Teplota v tento den ukázala +14 °C. Další den svítilo slunce, teplota byla +10 °C a často ještě 

zafoukal silný vítr. Tyto nezvyklé teploty pokračovaly i v následující dny a 16. února byla 

v Klatovech naměřena rekordní teplota pro tento den a to +18,2 °C. Dne 19. února po delší 

době opět zapršelo a teploty klesly přes den na +8 °C. Od 22. února teploty začaly trochu růst a 

23. února byl zaznamenán na jižní Moravě opět teplotní rekord pro tento den s hodnotou +16,3 

°C. V Polance bylo +12 °C. Obdobné počasí vydrželo až do 27. února. Teprve předposledního 

února se v noci ochladilo na -3 C a do rána napadlo jen 2 cm sněhu. Ten však už v dopoledních 

hodinách roztál a opět vysvitlo slunce. V Ostravě byla průměrná měsíční teplota vzduchu +4,9 

°C, což je tepleji oproti normálu o 5,0 °C. Nejvyšší teplota vzduchu v kraji byla změřena dne 

17. února v Ropici +16,1 °C a nejnižší teplota byla zaznamenána na stanici Slezská Harta dne 

6. února, a to –12,1 °C.     

V únoru 2020 byla v Praze-Klementinu průměrná měsíční teplota +6,9 °C, což znamená, že 

odchylka od normálu byla +4,8 °C, s touto odchylkou byl únor mimořádně nadnormální. 

Letošní únor se umístil na 1. místě ze všech 246 únorů od roku 1775, to znamená, že letošní 

únor byl v Klementinu nejteplejší únor od roku 1775, od kdy jsou z Klementina k dispozici 

naměřené teploty. 

Zima 2019/2020 (období 1. 12. - 29. 2.) měla v Praze-Klementinu průměrnou teplotu +5,1 °C, 

což znamená odchylku +3,4 °C od normálu. Tato zima se svojí průměrnou teplotou zařadila na 

2. místo z 245 dosavadních zim od roku 1775 a patří tedy mezi 1 % nejteplejších zim za toto 

období. Jde o druhou nejteplejší zimu od roku 1775, která se zařadila hned za rekordní zimu 

2006/2007. 

 

I začátkem března bylo u nás počasí nadnormální. První dva dny byly slunečné a denní teploty 

se pohybovaly kolem +10 °C a v noci spadly na +6 °C. Dne 3. března po celý den bylo 

zataženo a drobně pršelo. V noci 5. března po delší době byl zase trochu mráz a to -2 °C. Přes 

den ale vysvitlo slunce a teploty vystoupaly na +12 °C. V zahradách na sedmikráskách se 
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objevily včely. Nezvyklé teploty následovaly i dalších dnech. Dne 10. března ukázal teploměr 

hodnotu +13 °C a tento den k večeru začal u nás foukat silný vítr, který nenapáchal žádné 

škody. I 12. března bylo slunečno s teplotou +13 °C. V tuto noc padaly teplotní rekordy pro 

tento den, kdy v pražském Klementinu neklesla teplota v noci pod +10,5 °C. Až 15. března 

v noci byl silný mráz a to -5 °C. Následující den bylo opět krásné slunečné počasí s teplotou 

+14 °C. V tento den přiletěli do Polanky do hnízda u pana Franka první čápi. I další dny měly 

denní teploty vzrůstající hodnoty. Dne 18. a 19. března bylo +17 C a v zahradách začaly kvést 

meruňky. Následující den byla ještě o jeden stupeň teplota vyšší. Teprve od 21. března se 

ochladilo, v noci a celý den pršelo a teplota byla jen +5 °C. V noci na 22. března byl mráz -5 

°C a dopoledne bylo +4 °C. Po poledni začal padat mokrý sníh, který vydržel jen do rána. 

Následující tři dny byly noční teploty pod bodem mrazu, a to vždy kolem -5 °C. Dne 25. března 

bylo na šumavské Kvildě -18,2 °C. Tento den bylo u nás přes den + 10 °C. Další dny byly 

v noci už bez mrazu a 27. března bylo zase slunečno s teplotou +17 °C. Poslední dva dny 

v březnu přišlo velké ochlazení. Nad ránem se objevil poprašek sněhu, který vydržel do večera. 

Dne 31. března po poledni ještě 2x mírně nasněžilo a teplota byla +4 °C. V noci bylo -3 °C. 

Nejvyšší teplota v kraji byla změřena dne 19. března v Karviné 20,4 °C a nejnižší teplota byla 

zaznamenána dne 23. března na Lysé hoře –12,7 °C. V Ostravě-Porubě byla průměrná měsíční 

teplota vzduchu +5,1 °C.   

 

Aprílový první duben přinesl i k nám silnější mrazy. V noci bylo -6 °C a v Krkonoších byl 

zaznamenán rekord pro tento den s hodnotou -21,6 °C. Další dny už byly příznivější, 6. dubna 

bylo v noci +1 °C a přes den svítilo slunce a teplota byla +15 °C. Následující týden bylo veliké 

teplo a teploty se pohybovaly od +18 °C až do +22 °C. V noci na 13. dubna, na Velikonoční 

pondělí, bylo nezvykle teplo +7 °C. Dopoledne svítilo slunce a pak se obloha zatáhla a drobně 

pršelo. Odpoledne k nám dorazila první letošní bouřka a po dlouhé době vydatně zapršelo. 

Navečer se ochladilo na +3 °C. Dne 14. dubna se dost ochladilo a přes den se přes Polanku 

přehnaly dvě sněhové přeháňky. Další dny byly opět teplé a slunečné s teplotami kolem 22 °C. 

Noční teploty se pohybovaly kolem +5 °C. Až do konce dubna již vůbec nezapršelo, a tak se ve 

sdělovacích prostředcích objevila zpráva, že takové sucho bylo naposled před 500 léty. Řeky a 

potoky měly nejnižší výšky hladin v historii měření průtoků. V Ostravě-Porubě byla průměrná 

měsíční teplota vzduchu 9,9 °C. Nejvyšší teplota vzduchu v kraji byla změřena dne 28. dubna 

v Bohumíně +23,9 °C. Nejnižší teplota byla zaznamenána na Lysé hoře dne 1. dubna, a to -15,6 

°C. 

 

Prvního května ráno a dopoledne bylo zataženo a odpoledne po dlouhé době trocho zapršelo. 

Drobný déšť vydržel jen jednu hodinu. Deštivé počasí s ochlazením se opakovalo i 

v následující 4 dny. Přes den vystoupala teplota jen k +10 °C. Dne 8. května již naplno vysvitlo 

slunce a denní teplota se zvýšila na +17 °C. Už 11. května bylo celé dopoledne veliké dusno 

s teplotou + 23 °C. K večeru přišel silný liják a bouřka. Ráno 12. května (Pankrác-1. zmrzlý 

muž) klesla teplota o 15 °C na +6 °C. V Krkonoších bylo -7 °C a napadalo 25 cm nového 

sněhu. Od 18. května se teploty začaly postupně zvedat na + 20 °C a v noci bylo +7 °C. Dne 

23. května od rána drobně mrholilo, bylo zataženo a chladno + 12 °C. K večeru na chvíli 

vysvitlo slunce a od 21. hodiny po dlouhé době začal silný a vytrvalý déšť. Stejné počasí bylo i 

26. května, kdy se ochladilo na +10 °C a odpoledne začal silný liják. V noci pršelo jen drobně. 

S malými přestávkami propršely i následující dva dny. Noční teploty dosahovaly jen +6 °C . 

Poslední dva dny v květnu propršely a teploty přes den dosahovaly jen +10 °C. Ve většině 

rodinných domků se tak muselo topit. Nejvyšší teplota vzduchu v kraji byla změřena dne 19. 

května v Ostravě-Porubě 23,1 °C. Nejnižší teplota byla zaznamenána v Rýmařově dne 4. 

května, a to -7,7 °C. V Ostravě-Porubě byla průměrná měsíční teplota vzduchu +11,6 °C.  
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Dne 1. června dopoledne konečně po delší době vysvitlo slunce a začalo teplé a slunečné 

počasí. V sobotu 6. června po celý den svítilo slunce a teploměry ukázaly hodnotu 25 °C. 

V noci 7. června ve 4 hodiny přišla bouřka s blesky a hodinovým vydatným lijákem. 

Odpoledne byla teplota 23 °C. Na Olomoucku způsobily přívalové deště velké záplavy a 

škody. Dne 12. června odpoledne bylo první velké teplo a to 27 °C. Večer jen drobně zapršelo. 

I 13. června panovaly hodně vysoké teploty. Byl to zatím nejteplejší den roku s teplotou 31 °C. 

Zato následující den se už ochladilo na 20 °C. Obloha se zatáhla 16. června a ještě se ochladilo 

na 17 °C. Následující dny už byly hodně deštivé. Dne 18. června bylo celý den zataženo a 

pršelo v celé ČR. V Polance před 20. hodinou měli naši hasiči celkem šest výjezdů k čerpání 

vody a čištění koryta potoku ve Staré Bělé. V Polance záplavy nebyly. Až následující den ráno 

vystoupala Polančice na III. stupeň a na ul. Sjednocení se vylila ze svého koryta. Tento den 

bylo stále zamračeno a pršelo. S menšími přestávkami pršelo i 20. června, denní teplota byla 15 

°C. V noci 21. června byl silný liják, který se opakoval i dopoledne. Následující den ještě 

dopoledne byl asi půl hodinový liják a odpoledne bylo zase zataženo. Teplo a slunečno bylo 

konečně až 23. června. Dne 26. června od rána byla obloha opět hodně zatažena. Velký 

přívalový déšť přišel do Polanky kolem 18 hodiny. Polančice se vylila ze svého koryta na ulici 

Sjednocení a Nábřežní. Místní a okolní hasiči stavěli hráze s pytli s pískem kolem nejvíce 

zasažených obydlí. V našem kraji zasahovali hasiči u 266 událostí spojených se záplavami. 

Nejvíce záplavy postihly lokality v okrese Nový Jičín. V noci v 21 hodin byla u nás silná 

bouřka s blesky a hustým lijákem, která se opakovala i ve 23 hodin. Druhý den bylo dopoledne 

už teplo a slunečno 25 °C. Hasiči celý den čistili komunikace od bláta a naplavenin z vylité 

Polančice. Dne 28. června bylo velké teplo, a to 29 °C. Na konci června už jen občas trochu 

drobně zapršelo. Nejnižší teplota v kraji byla zaznamenána v Rýmařově dne 4. června, a to -1,1 

°C. Nejvyšší teplota v kraji byla změřena dne 13. června v Karviné 31,7 °C. V Ostravě-Porubě 

byla průměrná měsíční teplota vzduchu 17,7 °C. Lze tak konstatovat, že tento červen byl 

nejchladnější za posledních 5 let. 

 

První den v červenci bylo po celý den horko 29 °C a následující den 27 °C, k večeru trval 

jednu hodinu vytrvalý déšť. Vysoká teplota 29 °C byla i 4. a 5. července. Dne 6. července 

ukazovala teplota na 27 °C, odpoledne bylo zataženo a pršelo. Další tři dny se ochladilo. Dne 

10. července byl zatím nejteplejším v tomto roce. Nejtepleji bylo u Znojma 34,2 °C a u nás 

v Polance bylo 31 °C. Tuto noc se ale obloha zatáhla a ráno v celé ČR nastalo velké ochlazení 

až o 20 °C. V Polance bylo jen 14 °C a celé odpoledne propršelo. Ráno 13. července bylo na 

několika místech v ČR rekordně chladné. Teploty se pohybovaly jen na +5 °C. Nejchladněji 

bylo na Šumavě, kde teplota klesla na -3,5 °C a to šlo o nejnižší teplotu pro tento den v historii 

měření. Slunce vysvitlo 15. července a bylo 25 °C. Od 16. července nastaly zase deštivé dny. 

Dne 19. července svítilo slunce a bylo teplo 26 °C. V 21 hodin přišla silná bouřka s vydatným 

deštěm. Polančice vystoupala na II. povodňový stupeň. Následující den se zase opakoval. Teplo 

25 °C, odpoledne silný déšť a Polančice zase na II. stupni. Až 25. července se oteplilo na 27 °C 

a na krmášovou neděli bylo slunečno a teplo 31 °C. Vysoké denní teploty byly u nás 28. 

července a to 32 °C. Nejtepleji, tentokrát 35,6 °C, bylo v Dobřichovicích u Prahy. I poslední 

den v červenci byl hodně slunečný s teplotou 30 °C. V Ostravě-Porubě byla průměrná měsíční 

teplota vzduchu 18,8 °C. Nejnižší teplota v kraji byla zaznamenána v Rýmařově dne 13. a 17. 

července, a to 0,7 °C. Nejvyšší teplota vzduchu v kraji byla změřena dne 28. července 

v Ostravě-Porubě 32,1 °C. 

 

První srpen začal s teplotou 29 °C a se slunečným počasím. Už 3. srpna se zase ochladilo na 22 

°C, obloha se na tři dny zatáhla a drobně pršelo. Veliké oteplení na 31 °C přišlo 7. srpna a 

vydrželo celý týden. Dne 14. srpna se odpoledne obloha sice zatáhla, ale žádný déšť horkou a 

suchou zem neochladil. Denní teploty 28 °C vydržely až do 19. srpna, kdy v noci konečně 
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přišel silný liják. Ke konci měsíce bylo opět velké teplo a to 30 °C. Dne 29. srpna přesně o 

půlnoci přišla bouřka s blesky a deštěm. Následující den bylo dopoledne zataženo a odpoledne 

vysvitlo slunce a bylo 25 °C. Poslední srpnový den bylo chladno a zataženo s teplotou 18 °C. 

Přes poledne alespoň trochu zapršelo. Nejvyšší teplota v kraji byla změřena dne 22. srpna 

v Ostravě-Porubě 31,8 °C. Nejnižší teplota byla zaznamenána v Rýmařově dne 28. srpna, a to 

+1,2 °C. V Ostravě-Porubě byla průměrná měsíční teplota vzduchu 19,7 °C, 

 

V úterý 1. září začal nový školní rok a od rána po celý den bylo zataženo a pršelo. Teplota 

ukázala jen na 13 °C. To 2. září po celý den svítilo slunce a teplota byla 25° C. I 5. září po celý 

den svítilo krásně slunce a teplota byla 25 °C. V 21 hodin k nám dorazila silná bouřka s blesky 

a celou noc pršelo. Dne 6. září celý den pršelo, bylo zima a až večer pršet přestalo. Hladina 

Polančice vystoupala na III. povodňový stupeň. Od 8. září se začalo trochu oteplovat na 23 °C. 

O 2 °C bylo tepleji v následující den. V sobotu 12. září byl Den obce a krásné počasí a 

prosluněná obloha určila teplotu 25 °C. Takovéto teplé počasí vydrželo až do 24. září, kdy se 

po dlouhé době zase ochladilo na 19 °C. Od rána 25. září bylo zataženo a jen 12 °C. V poledne 

začalo po delší době pršet a vytrvalý déšť byl po celou noc až do následujícího dne. V noci byla 

teplota 7 °C a přes den jen 10 °C. Začala tak nová topná sezóna. Dne 27. září bylo ráno jen 4 

°C. Na Šumavě a v Krkonoších napadal první sníh. Ještě 28. září bylo po celý den zataženo a 

drobné mrholení a denní teplota byla 11 °C. Posledního 30. září bylo obdobně, zataženo, 

občasný déšť a teplota 13 °C. V Ostravě-Porubě byla v září průměrná měsíční teplota vzduchu 

14,7 °C. Nejvyšší teplota v kraji byla změřena dne 15. září v Ostravě-Porubě 29,5 °C. Nejnižší 

teplota byla zaznamenána ve Frenštátě pod Radhoštěm dne 19. září, a to      -3,2 °C. 

 

První den v říjnu bylo celý den zataženo a drobně mrholilo. Nejvyšší teplota byla jen 12 °C. 

Dne 3. října foukal po celý den silný vítr a teplota 23 °C. O půlnoci dorazila bouřka a déšť byl 

až do rána. Slunečné dny pokračovaly od 4. října až do 10. října a teploty byly kolem 18 °C. 

Ochlazení přišlo v noci na 11. října, kdy drobně pršelo a bylo 5 °C. Následující ráno bylo 

zataženo a až do večera nepřetržitě pršelo. I 12. října celý den pršelo a teploty přes den byly 8 

°C. V Beskydech a v Jeseníkách napadal první sníh. Lysá hora zaznamenala 52 cm nového 

sněhu. Rovněž 13. října po celý den pršelo, a tak se Polančice k večeru dostala na II. 

povodňový stupeň. Dne 14. října celý den nepřetržitě pršelo a Odra se vylila ze svých břehů a 

zaplavila louky směrem na Starou Bělou. Polančice se rovněž vylila a zaplavila ulici 

Sjednocení a Nábřežní. Denní teploty byly jen 6 °C. Až 15. října ráno přestalo pršet a před 

polednem po dlouhé době vysvitlo slunce, které svítilo až do večera. Teplota tak byla 13 °C. I 

toto dopoledne byla Odra stále vylitá na oderských loukách. Další dva dny bylo zase zataženo a 

drobně pršelo. Venkovní teplota byla 7 °C. Dne 18. října bylo v noci 4 °C, dopoledne sice 

vysvitlo slunce, ale odpoledne se zase obloha zatáhla a bylo 9 °C. Až od 20. října bylo více 

slunečných dnů a teplota postupně rostla z 12 °C až na 17 °C dne 28. října. Zatažená obloha a 

mrholení začalo 29. října a trvalo až do konce měsíce října. V Ostravě-Porubě byla průměrná 

měsíční teplota vzduchu 10,3 °C. Nejvyšší teplota v kraji byla změřena dne 3. října v Ostravě-

Porubě 24,1 °C. Nejnižší teplota byla zaznamenána v Rýmařově dne 20. října, a to -4,7 °C. 

V našem kraji spadlo průměrně 164,3 mm srážek, což je 335 % normálu (srážkově mimořádně 

nadnormální měsíc). V Ostravě-Porubě bylo v říjnu naměřeno 165,0 mm srážek (414 % 

normálu).     

 

V listopadu se počasí střídalo v teplotních výkyvech. Hned 1. listopadu bylo dopoledne 

zataženo a odpoledne přišel déšť, který padal až do noci. Obě tyto první dvě listopadové noci 

byly nezvykle teplé a to 9 °C a přes den bylo až 12 °C. Třetího listopadu bylo přes den 14 °C, 

ale obloha byla zatažena. Slunce a teplo 14 °C bylo 7. listopadu. Krásné slunečné počasí bylo 

po celý den 8. listopadu. V noci spadly teploty na 3 °C. Dne 12. listopadu bylo rovněž přes den 
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slunečno s teplotou 14 °C. Až 16. listopadu bylo odpoledne zataženo a po delší době drobně 

pršelo. Silný vítr nám zafoukal 19. listopadu, přes den svítilo slunce, teplota byla 11 °C. První 

noční větší mráz -5 °C se u nás objevil 21. listopadu. Na Šumavě teploměr ukázal -14,3 °C. Od 

27. listopadu se denní teploty ochladily na +2 °C a bylo zataženo. Dne 29. listopadu napadal 

v Polance první sníh o výšce 1 cm. Během dopoledne ale roztál a po celé odpoledne padal déšť 

se sněhem. Dne 30. listopadu bylo přes den polojasno s teplotou +3 °C, v noci bylo +1 °C. 

Nejnižší teplota byla zaznamenána v Rýmařově dne 21. listopadu, a to -11,6 °C. Nejvyšší 

teplota v kraji byla změřena dne 3. listopadu ve Frýdku-Místku 16,8 °C. V Ostravě-Porubě byla 

průměrná listopadová teplota vzduchu +5,1 °C. 

  

Prvního prosince se v noci pořádně ochladilo. Teplota ukázala -5 °C a přes den na +3 °C. Další 

noc bylo ještě mrazivěji, a to -7 °C. Zato 5. prosince bylo přes den nezvykle teplo, svítilo 

slunce a teplota byla +13 °C. I následující den 6. prosince bylo přes den slunečno +15 °C a 

v noci +7 °C. Ještě 8. prosince vydržela přes den celkem příjemná teplota na +10 °C. Dne 10. 

prosince se dopoledne ochladilo na 0 °C a začalo drobně sněžit. Bílý poprašek sněhu zůstal na 

zahradách až do rána. Dne 11. prosince bylo dopoledne +4 °C a občas vysvitlo slunce. I 17. 

prosince bylo přes den slunečno s teplotou +6 °C a v noci bylo +3 °C. Těsně před Vánocemi 

sníh opět nenapadal, u nás bylo +10 °C a dopoledne mírně zapršelo. Déšť vytrvale padal celé 

dopoledne i Štědrý den a odpoledne jen drobně mrholilo. Za to teplota se vyšplhala v Polance 

na +12 °C a v ČR byla naměřena rekordní teplota pro tento den +14 °C. Dne 25. prosince bylo 

celý den zataženo, občas drobně mrholilo a bylo +7 °C. Na druhý vánoční svátek bylo rovněž 

zataženo +3 °C. I letošní Vánoce tak byly opět na blátě. Dne 29. prosince dopoledne vysvitlo 

slunce a bylo +6 °C. Odpoledne se obloha zatáhla a v noci byl silný vítr a teplota +3 °C. 

Následný den byl od rána hustý a vytrvalý déšť, po celý den bylo zataženo a teplota byla +4 °C. 

Poslední den v tomto roce bylo po celý den zataženo, byla mlha a teplota přes den ukazovala 

+1 °C. O silvestrovské půlnoci jsme měli v Polance mlhu a teplota ukázala na 0 °C. V Ostravě-

Porubě byla průměrná měsíční teplota vzduchu 2,9 °C. Nejvyšší teplota vzduchu v kraji byla 

změřena dne 6. prosince v Mošnově +15,7 °C. Nejnižší teplota vzduchu byla zaznamenána ve 

Frenštátě pod Radhoštěm dne 2. prosince, a to −15,8 °C.   

 

V průběhu tohoto roku se na severní Moravě a ve Slezsku vyskytlo několik měsíců s poměrně 

významným množstvím srážek. Srážkově nadprůměrné byly měsíce únor, květen a červen 

byl dokonce silně nadnormální. Silně pršelo i v srpnu, v září a vydatně pršelo i v říjnu.  

Podle sledovaných údajů byl úhrn srážek od začátku roku do konce října v Moravskoslezském 

kraji 1026,2 mm, což bylo 128 % ročního normálu. I z hydrologického hlediska se rok 2020 

vyznačoval četnějšími výskyty povodňových situací na tocích, než tomu bylo v minulých 

letech. Zasaženy byly buď jen části povodí nebo menší vodní toky.   

V průběhu roku se vyskytovaly povodňové situace jak z přívalových srážek (začátek června) 

nebo i z déle trvajících dešťů (konec června). Poslední zmíněná situace zapříčinila také 

povodňovou situaci, která nastala na Odře a na Polančici v druhé polovině měsíce října.  

Měsíc říjen byl v našem kraji srážkově mimořádně nadnormální. V průměru zde spadlo 160 

mm, což odpovídá 337 % dlouhodobého měsíčního normálu. Jde o srážkově nejvydatnější říjen 

od roku 1961 a pro tento rok i srážkově nejvydatnější měsíc. 

 

Kalendářní rok 2020 měl průměrnou teplotu 12,3 °C. To znamená, že s touto průměrnou 

teplotou byl rok na hranici mimořádně nadnormálního. Rok 2020 se s průměrnou teplotou 

12,3 °C umístil na pátém místě z dosavadních sledovaných 246 roků, přičemž ale je nutno 

konstatovat, že všechny čtyři teplejší roky byly zaznamenány za posledních 7 let. 
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21. CHRONOLOGIE NEJZAJÍMAVĚJŠÍCH  UDÁLOSTÍ  ROKU  2020 

 

LEDEN 

Od 1. ledna došlo v Polance ke zdražení za pronájem sportovišť a místností v Dělnickém domě. 

V ČR došlo ke zdražení alkoholu, tabáku, zápisů v katastru nemovitostí a k vyšší daně z loterií.   

Dne 16. ledna by se dožil 70 let bývalý dlouholetý starosta Polanky pan Přemysl Kapřík 

 (1950 - 2013). 

V pátek 17. ledna byla v Polance zahájena Obecním plesem nová plesová sezóna. Po celou 

plesovou sezónu, která trvala až do 29. února, bylo v Polance uskutečněno 13 plesů, a to 12 

v Dělnickém domě (obecní, volejbalový, sousedský, multižánrový, dětský MŠ, myslivecký, 

hokejový, rybářský, házenkářský, společný ples zahrádkářů a chovatelů a 2 plesy zde pořádaly 

spolky ze Svinova). V hospůdce U Machů se ještě konal ples lidovecký. Zde je nutno 

poznamenat, že v této plesové sezóně se již neuskutečnil hospodský a fotbalový ples a 

v budově základní školy se nekonal letos ples rodičovský a ani dětský maškarní. Rovněž na 

Janové se v této plesové sezóně nekonal dětský ples.    

Každoroční Tříkrálová sbírka proběhla v lednu a v Polance obcházeli koledníci v šesti 

skupinách s přáním štěstí, zdraví a pokoje. Ti v naší obci vykoledovali 34 589,- Kč. 

 

ÚNOR 

Na Hromnice 2. února bylo opět jako loni u nás nezvykle teplo, kdy teplota ráno vystoupila na 

7 °C a přes den bylo slunečno s teplotou 12 °C.   

Dne 3. února bylo teplé a slunečné počasí bez sněhové pokrývky, a tak se v zahradách objevily 

již první sněženky. 

Dne 4. února od nočních hodin i po celý den vytrvale pršelo. Hladina Polančice se zvedla o 70 

cm. V jihozápadní Francii v přímořském letovisku bylo naměřeno neuvěřitelných + 27 °C. 

V tento den zemřel ve věku 69 let pan Alois Neisar, předseda KDU-ČSL v Polance. 

Dne 10. února v 10 hodin zasáhla Polanku silná vichřice. Místní hasiči měli jeden výjezd na 

odstranění spadlého stromu ve Staré Bělé. V Polance se vyvrátil strom u základní školy a na 

cyklostezce u Odry. 

Dne 16. února krásné slunečné počasí pokračovalo a v Česku padaly teplotní rekordy. 

Nejtepleji bylo v Klatovech, kde padl teplotní rekord pro tento den s hodnotou 18,2 °C. 

Dne 19. února začala lyžařským slalomem na Skalce vesnická olympiáda, které se mimo 

Polanku zúčastňuje po celý rok i dalších 11 okolních obcí ve 12 různých disciplinách. Bohužel 

se z důvodu pandemie konalo jen šest závodů a celá soutěž tak nebyla vyhodnocena. 

V obřadní síni v Polance nad Odrou proběhlo 20. února první vítání občánků. Slavnostního 

obřadu se zúčastnilo celkem 9 miminek, a to za hojné podpory rodinných příslušníků. Obřad 

měl příjemnou sváteční atmosféru, kterou svým vystoupením zpestřili žáci ze základní 

umělecké školy a děti z mateřské školky. 

Dne 23. února byl v Česku opět silný vítr. Na Sněžce dosahoval rychlosti až 185 km za hod. 

Tento den zase padl teplotní rekord pro tento den, kdy na jižní Moravě byla teplota 16,3 °C. 

V Polance jsme naměřili 12 °C.    

Dne 27. února už i v Česku začala panika kvůli pandemii koronaviru. Lidé začali skupovat ve 

velkém trvanlivé potraviny a další produkty. 

Dne 29. února byla dětským maškarním plesem z mateřské školky ukončena plesová sezóna 

v Polance. 

 

BŘEZEN 

Dne 1. března se potvrdili tři nakažení koronavirem v České republice. K ochraně obyvatelstva 

a prevenci nebezpečí vzniku a rozšíření onemocnění covid-19 začala vláda vydávat mimořádná 

opatření. 
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Tohoto dne byla v neděli zahájena jarní házenkářská sezóna.  

Dne 5. března se v zahradách objevily na rozkvetlých sedmikráskách první včely.  

Dne 10. března vyšlo první opatření vlády v souvislosti k omezení šíření koronaviru. Od 18. 

hodiny bylo zakázáno shromaždování více jak 100 lidí.  

Dne 11. března byly v celé ČR zavřeny všechny stupně škol. Mateřské školy fungují dál. 

Dne 12. března vláda nařídila „Nouzový stav“. V tento den rovněž padaly teplotní rekordy pro 

tento den, kdy v pražském Klementinu neklesla v noci teplota pod 10,5 °C. 

Dne 15. března bylo u nás krásné a teplé slunečné počasí s teplotou 14 °C. U Odry bylo zcela 

zaplněno parkoviště i ostatní odstavné plochy, neboť všechna nákupní centra byla uzavřena, a 

tak lidi vyrazili houfně do přírody. Večer vláda vyhlásila v celé ČR karanténu. 

V tento den rovněž přiletěli dopoledne do Polanky první čápi do svého hnízda v zahradě pana 

Franka. Další čápi se pak uhnízdili i na hnízdě na ulici Za Humny, poblíž bývalé vodárenské 

nádrže. Čapí hnízdo na Skotnici zůstalo letos opět prázdné, a to i přes odbornou a složitou 

úpravu tohoto hnízda. 

Dne 19. března se po krásných a nadprůměrně vysokých teplotách objevily v zahradách 

kvetoucí meruňky. 

Dne 22. března bylo v Česku potvrzeno prvních 1 047 lidí nakažených koronavirem. V tento 

den zemřel v ČR první nakažený člověk. 

Posledním dnem v březnu byl splatný poplatek za psa. Výše poplatku se zvedla ze 120,- Kč na 

180,- Kč za psa v rodinném domku a poplatek v bytovém domě zůstal stejný 1 000,- Kč. 

  

DUBEN 

Dne 1. dubna byl u nás v noci opět silný mráz -6 °C, v Krkonoších bylo naměřeno -21,6 °C.  

Od tohoto dne byl dočasně zastaven provoz na autobusové lince č. 59, a to z důvodu malého 

vytížení v době nouzového stavu.  

Dne 7. dubna v noci rozzářil oblohu superúplněk. To znamená, že se Měsíc dostal mnohem blíž 

k planetě Zemi a byl tak opticky daleko větší než obvykle.         

Na velikonoční pondělí dne 13. dubna bylo u nás v noci nezvykle teplo a to 7 °C. Odpoledne 

k nám přišla první letošní bouřka a po dlouhé době vydatně zapršelo. 

Dne 28. dubna spáchal ve věku 60 let sebevraždu oběšením pan Václav Nytra. 

Dne 29. dubna se ve sdělovacích prostředcích objevila informace, že takové sucho bylo 

naposled před 500 léty. Řeky a potoky měly letos nejnižší hladiny v historii měření průtoků. 

 

KVĚTEN 

Dne 1. května si naše obec připomněla 75. výročí osvobození Polanky od německé okupace 

(1945).  

Na 1. máje bylo celé dopoledne zataženo a po dlouhé době trochu zapršelo. 

Od 6. května se obnovily sportovní aktivity ve sportovních areálech. Hygienická pravidla dál 

zůstávají v platnosti.   

Od 8. května, poprvé po 55 dnech, si občané mohli zajít na opět čepované pivo, ale pouze za 

dodržení přísných hygienických pravidel (roušky, rozestupy). Výdej byl pouze zvenčí u 

výdejních okýnek a bez posezení. 

Na tři „zmrzlé muže“ dne 12. května bylo v Polance opravdu chladno. Ráno se ochladilo až o 

15 °C na +6 °C. V Krkonoších spadla teplota na -7 °C a napadalo 25 cm nového sněhu. 

Od 20. května začala na ulici 1. května 4. etapa výstavby nové kanalizace v Polance.  

Dne 25. května přišlo uvolnění protiepidemických opatření. Přestaly se na veřejnosti nosit 

roušky, otevřely se hospody i uvnitř po 72 dnech, dále hotely a nákupní centra.   

V sobotu 30. května byl na diecézním shromáždění Církve československé husitské zvolen 

Mgr. Tomáš Chytil biskupem Olomoucké diecéze. Mgr. Chytil působil od roku 2005 až 

doposud jako farář v Husově sboru v Polance.  
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Dne 31. května bylo od rána velice chladno a vytrvale mrholilo. Ve většině rodinných domků 

se muselo topit, neboť venkovní teplota byla přes den jen 10 °C.  

Mistrovství světa v ledním hokeji se mělo uskutečnit v květnu ve Švýcarsku. Bylo ale zrušeno 

z důvodu pandemie covidu-19.    

V průběhu měsíce května proběhla v parku u kostela rozsáhlá údržba zeleně a veškeré vzrostlé 

stromy byly ošetřeny odborným zásahem.  

 

ČERVEN 

Dne 8. června uplynulo přesně 80 let, kdy zahynul při plnění bojového úkolu ve II. světové 

válce náš rodák z Polanky, nadporučík Jiří Král, čs. vojenský pilot.  

Ve dnech 8.-9. června byly na tradičních 10 stanovištích v Polance přistaveny velkokapacitní 

kontejnery na objemný odpad z domácností. Podle potřeby měnil podnik OZO zaplněné 

kontejnery za prázdné, a to i o den později. Zájem našich občanů byl obrovský. 

V pátek 12. června proběhla v Polance akce s názvem „Noc kostelů“. Příchozí měli možnost si 

letos prohlédnout jen Husův kostel, a to v době jen od 18 do 20 hodin. Získali tak základní 

informace z historie i současnosti Husova kostela.  

Dne 15. června v dopoledních hodinách došlo k velkému úniku plynu z poškozeného potrubí 

při výkopových pracích na nové kanalizaci před radnicí a nákupním střediskem Hruška. Byla 

provedena evakuace všech osob z obecního úřadu, z nákupního střediska a z mateřské školky. 

Celá akce se obešla bez dalších komplikací. 

Dne 19. června časně ráno vystoupala hladina Polančice na III. povodňový stupeň a na ulici 

Sjednocení se vylila ze svého koryta.  

Dne 26. června bylo od rána zataženo a k večeru k nám přišel velký přívalový déšť. Polančice 

se vylila ze svého koryta na ulici Sjednocení a Nábřežní. Místní a okolní hasiči stavěli hráze 

s pytli s pískem kolem nejvíce zasažených obydlí. V našem kraji zasahovali hasiči u 266 

událostí spojených se záplavami. Nejvíce záplavy postihly lokality v okrese Nový Jičín. V noci 

v 21 hodin byla u nás silná bouřka s blesky a hustým lijákem, která se opakovala i ve 23 hodin. 

S posledním červnem skončil termín splatnosti poplatku za svoz komunálního odpadu, který 

opět činil i v tomto roce 498,- Kč za osobu.  

 

ČERVENEC 

Dne 4. července mohli lidé na severní noční obloze pozorovat pouhýma očima kometu, která 

patřila k nejjasnějším kometám za posledních 13 let. 

Dne 8. července poslanci ČR schválili zvýšení letošního schodku státního rozpočtu na 500 

miliard korun. Tento rekordní schodek byl v historii ČR nejvyšší. Důvodem byl koronavirus.  

Dne 19. července po silném dešti vystoupala Polančice na II. povodňový stupeň. 

Tradiční polanský krmáš připadl na neděli 26. července. Poprvé v historii se tato akce nekonala 

a to kvůli zákazu shromažďování osob v době koronaviru. Nekonala se ani tradiční dvoudenní 

výstava chovatelů drobného domácího zvířectva, doprovázená hudební produkcí místní 

dechovky.  

Dne 28. července byla u nás zaznamenána nejvyšší teplota v tomto roce. V Polance bylo 32 °C 

a byl to bohužel poslední tropický den počasí v tomto roce.   

Dne 30. července se po šesti létech rekonstrukcí a oprav otevřela chata Libušín na Pustevnách. 

Ta kompletně shořela v roce 2014. 

Letní olympijské hry se měly letos uskutečnit v červenci v japonském Tokiu. Kvůli probíhající 

pandemii koronaviru bylo rozhodnuto o odložení olympijských her na rok 2021. Je to poprvé v 

historii, co byly olympijské hry odloženy, nikoli však zrušeny.  
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SRPEN 

Dne 8. srpna jsme si připomněli 12. výročí tragické železniční nehody ve Studénce, kdy 

mezinárodní rychlík narazil do spadlého železničního mostu. Ani po 12 létech nebyl nikdo 

odsouzen. Tehdy zemřelo 8 osob a 95 cestujících bylo vážně zraněno. O viníkovi nehody není 

stále jasno. 

Tento den došlo odpoledne v 17.50 hod. v Bohumíně k tragickému požáru. Šest lidí včetně tří 

dětí uhořelo, dalších pět osob se zabilo skokem z okna z 11. patra panelového domu. Příčinou 

byl žhářský útok. Pachatel byl na místě zadržen. 

Od 16. srpna začala skoro všude komáří kalamita. Nejen koronavirová nákaza znepříjemňovala 

lidem celé léto, ale i přemnožení komáři pili krev občanům na Ostravsku. Bez chemických 

přípravků se na zahradách nedalo sedět.     

Dne 27. až 30. srpna se s omezením účastníků a za přísných zdravotních opatření uskutečnil 26. 

ročník mládežnického házenkářského turnaje „Polanka Cup 2020“. Tohoto turnaje se 

zúčastnilo 34 družstev. Akce se uskutečnila ve třech sportovních areálech, a to u Dělnického 

domu, na fotbalovém hřišti a ve sportovní hale, kde byl turnaj v neděli zakončen finálovými 

zápasy. 

V tento den si museli na Ostravsku všichni uživatelé televizních programů přeladit svoji 

televizi na nový signál DVB-T2. Bylo nutno si zakoupit nový set-top box nebo zakoupit novou 

televizi. 

 

ZÁŘÍ 

Dne 1. září, po půl roku „prázdnin“, začal nový školní rok a všechny školáky od rána 

doprovázelo chladné a deštivé počasí, neboť bylo jen 13 °C. Do školy nastoupilo 34 prvňáčků.  

V sobotu 5. září prováděl v celé Polance MVDr. Roman Zedek za 160,- Kč očkování psů proti 

vzteklině. 

Tento den v 21 hodin byla u nás silná bouřka s blesky a deštěm. 

Dne 6. září večer dosáhla hladiny Polančice na III. povodňový stupeň. 

Dne 16. září schválilo zastupitelstvo „Program pro poskytování dotací na rok 2021“ na podporu 

sportu, kultury, sociální péče, volnočasových a zájmových aktivit pro polanské spolky a 

organizace ve výši 803 tisíc korun. 

V sobotu 12. září se konala za krásného a slunečného počasí (25 °C) v areálu Dělnického domu 

akce s názvem „Den obce“. Součásti této akce byla opět výstava ve velkém sále Dělnického 

domu, kde se prezentovaly i naše spolky a organizace. Bohatý kulturní program trval do 

pozdních nočních hodin. Hlavním tahákem této letošní akce bylo vystoupení populární české  

zpěvačky Ilony Csákové.  

V tento den, ještě dopoledne před Dnem obce, se v Polance konal již 4. ročník Polanského 

charitativního běhu, do kterého se přihlásilo 670 běžců a doprovod tvořilo dalších cca 

150 osob. Oddělení neonatologie Fakultní nemocnice Ostrava a Městská nemocnice Ostrava si 

odnesly výtěžek 100 tisíc Kč. Už od rána panovalo v Polance teplé a slunečné počasí.  

V sobotu 19. září se měl konat jubilejní 20. ročník Dne NATO, který byl největší bezpečnostní 

akcí v Evropě. Poprvé v historii se ale musel konat bez diváků. Veškeré dění z letiště 

v Mošnově tak mohli diváci sledovat pouze v televizi z přímého přenosu a mohli tak obdivovat 

leteckou techniku. Ta byla slyšet i u nás a občas byla i vidět na nebi nad Polankou.  

V tento den proběhl v areálu TJ Sokol sportovní den „Sokol spolu v pohybu“. Dopoledne 

proběhl rodinný florbalový turnaj Polanská hůl, odpoledne si příchozí mohli vyzkoušet různé 

rodinné sporty. 

Dne 20. září zemřel ve věku nedožitých 81 let pan Zdeněk Malík, dlouholetý předseda a 

funkcionář výboru volejbalového klubu v Polance. 

Už 26. září po několikadenním ochlazení začala topná sezóna.  
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Dne 30. září proběhla v Polance i celé ČR dobrovolná sbírka v rámci celostátního „Českého 

dne boje proti rakovině“, a to formou prodeje žlutého kvítku, letos se zeleně zbarvenou 

stužkou. 

 

ŘÍJEN 

Ve dnech 2. a 3. října proběhly volby do krajských zastupitelství v celé ČR. V Polance byla 

účast 41,29 %, což bylo 1 664 oprávněných voličů. Hejtmanem Moravskoslezského kraje byl 

zvolen Ivo Vondrák z hnutí ANO. 

Dne 3. října bylo slavnostně otevřeno zrekonstruované fotbalové hřiště včetně celého areálu. 

Ve dnech 5.-6. října byly opět na 10 stanovištích přistaveny velkokapacitní kontejnery na 

objemný odpad z domácností. O tuto bezplatnou službu je mezi našimi občany velký zájem. 

I 13. října, opět po velice dešťových dnech, vystoupala voda v Polančici na II. povodňový 

stupeň. 

Dne 14. října stále vydatně pršelo a voda v Odře se vylila ze svého koryta a zaplavila louky 

směrem na Starou Bělou. Polančice zaplavila ulici Sjednocení a Nábřežní. 

Ještě po celý den 15. října byla Odra vylita na oderských loukách. 

Dne 16. října dosáhl počet nakažených koronavirem za jeden den čísla přes 10 000 osob. 

Dne 30. října došlo kolem 10 hodiny dopoledne k vážné dopravní nehodě. Na přechodu pro 

chodce nedaleko od nákupního střediska Hruška vběhla pod nákladní vozidlo 7letá holčička 

z Polanky (z Kraví hory). Dívenka utrpěla těžké poranění hlavy a dolních končetin.  

 

LISTOPAD 

Noci kolem 2. listopadu byly nezvyklé teplé s hodnotami kolem +9 °C. Přes den bylo 12 °C. 

Dne 21. listopadu byl u nás v noci první větší mráz -5 °C. 

Na případný nápor sněhu se připravovali i zaměstnanci údržby obecního úřadu i smluvní místní 

firma. Zimní údržba místních komunikací v Polance se provádí podle schváleného plánu a 

zabezpečuje ji Družstvo vlastníků z Polanky. Celková délka udržovaných komunikací 

v Polance činí 52 km, z toho je délka udržovaných chodníků 11 km a plocha udržovaných 

parkovišť je cca 5 000 m2.  

Tradiční rozsvícení vánočního stromu v areálu Dělnického domu se pro veřejnost v letošním 

roce muselo kvůli pandemii zrušit. Nově ale byly nazdobeny a rozsvíceny tři menší stromy, a 

to u bývalého obecního úřadu, dále před současnou radnicí a třímetrová jedlička v areálu 

Dělnického domu, která snad bude za několik desítek let důstojným a přírodním vánočním 

stromem.  

Dne 29. listopadu se nad ránem objevil v Polance první sněhový poprašek, který vydržel jen 

dopoledne.  

 

PROSINEC 

V pondělí 3. prosince si možná někteří polanští pivaři připomněli 50. výročí od uvaření první 

várky piva Radegast v Nošovicích. 

Od 13. prosince začal platit nový vlakový jízdní řád. Velká část osobních vlaků nadále 

zastavuje na zastávce v Polance „na znamení“. Žádné výrazné změny ve vlakových spojích 

však nenastaly. 

Dne 15. prosince dopoledne na železniční trati mezi rybníky na Dolní Polance ukončila svůj 

život skokem pod nákladní vlak teprve 22letá slečna z Brušperku.  

Zastupitelstvo městského obvodu v Polance schválilo dne 16. prosince vyrovnaný rozpočet na 

rok 2021 ve výši 65 960 000,- Kč. 

Dne 18. prosince byl ukončen provoz oblíbeného pohostinství Verdun v Klimkovicích. Ten 

navštěvovalo i spousta našich občanů, neboť stál na hranici s Polankou. 
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Dne 21. prosince došlo na večerní obloze k úkazu století. Vzácná konjunkce (úhlové přiblížení) 

Jupiteru se Saturnem, kdy obě planety dělilo pouhých 6 úhlových minut, tedy pětina průměru 

měsíčního úplňku. Takovéto těsné přiblížení těchto dvou planet nastalo naposledy v roce 1623 

a znovu se tak stane až v roce 2080 a dále 24. srpna 2417. Astronomické podívané však letos 

nepřálo počasí, neboť obloha byla v celé ČR zatažená. 

Stejně jako v předchozích létech tak i letos byl Štědrý den bez sněhu. Celé dopoledne vytrvale 

pršelo a odpoledne jen drobně mrholilo. Venkovní teplota ukazovala u nás +12 °C a v ČR byl 

naměřen rekord pro tento den s hodnotou +14 °C.   odpoledne na chvíli vysvitlo sluníčko. 

Poslední den v tomto roce se teploty pohybovaly kolem 0 °C. V noci panovala velká mlha a 

celkové půlnoční oslavy byly nezvykle klidné, a to hlavně z důvodu zákazu nočního vycházení 

v době od 21. do 5. hodin.   

V tomto roce padla zmínka o začátku výstavby vysokorychlostní železnice z Ostravy přes Brno 

až do Prahy. Začít se má v roce 2025 a přes Polanku má kopírovat současnou trať až do 

Jistebníku, kde bude dále vedena úplně novým koridorem. Vlaky po dokončení celé stavby 

mají dosahovat rychlosti do 320 km/hod.  

 

Covid migranty neodradil. Itálii či Španělsko vzali útokem, statistiky letěly nahoru. 

Ačkoliv koronavirová krize výrazně ztížila možnost nepozorovaně proniknout skrz hranice, 

příliv migrantů z afrických zemí do Evropy v roce 2020 sílil. Alespoň na mnoha místech 

jižního pobřeží. Itálie či Španělsko hlásilo strmý nárůst počtu příchozích migrantů oproti 

minulým rokům, stejně tak čelila náporu i Velká Británie. Migrační krize znovu nabírala na 

síle.   

V březnu nastala na řeckých hranicích apokalypsa, to, když Turecko oznámilo, že nadále 

nebude bránit migrantům ve vstupu do Evropy. Na desítky tisíc z nich se o to pokusilo, došlo 

na střety s policií i armádou. Situaci uklidnila až panika spojená s pandemií koronaviru. 

Jenže zatímco na turecko-řeckých hranicích nastal klid po bouři, migranti si cestičky do Evropy 

začali hledat jinde. Odnesla to v první řadě Itálie. 

Přes 34 tisíc migrantů v roce 2020 po Středozemním moři připlulo právě tam. Oproti 11 

tisícům příchozích migrantů z roku 2019 se jednalo o trojnásobný nárůst. 

Cílem se pro většinu z nich stal dříve malebný sicilský ostrůvek Lampedusa. Záchranné čluny 

tam migranty vozily klidně i po stovkách. Poslední takový případ se odehrál na druhý svátek 

vánoční. Uprchlické centrum na ostrově mělo kapacitu pouhopouhých 95 míst, dlouhodobě se 

tam ale nacházelo klidně i přes tisíc migrantů. Pospávali všude po ostrově, ignorovali 

nařízenou karanténu. Spousta z nich přitom přijela s covidem. 

Zásadní nárůst zaznamenalo také Španělsko. Tam se styčným bodem staly Kanárské ostrovy. 

Za celý rok 2020 tam dorazilo přes 11 tisíc migrantů, přitom v roce 2019 jich bylo 2 557 a rok 

předtím dokonce 1 307. 

Podle expertů šlo o logický vývoj, kdy migranti volili cestu po moři kvůli uzavřeným hranicím, 

ale migrační krizi jako takovou pandemie zásadně omezit nedokáže. 

 

Značná část příchozích migrantů si za cíl zvolila Velkou Británii, a i pro ni tak byl rok 2020 

kritický. Nebezpečnou cestou přes Lamanšský průliv do země přišlo 8 417 migrantů, což je 

oproti předchozímu roku více než čtyřnásobně víc. 

Migranti se průliv pokoušeli zdolat na všem možném. Mezi nafukovacími čluny či kajaky se 

našly i dětské bazénky. Není proto divu, že tak došlo i k několika desítkám případů úmrtí. 

 

Jak varovali experti, tak nás čeká obrovský problém, který svět nechce vidět.   
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Významná výročí a významné dny v Polance v roce 2020: 

 

  10. výročí založení spolupráce mezi ZŠ v Polance a školou v Košicích (2010) 

  20. výročí otevření Domu s pečovatelskou službou u Cihelny (8.9. 2000) 

  30. výročí otevření nového nákupního střediska u „staré školy“ (12.7. 1990) 

  65. výročí založení JZD (1955) 

  75. výročí osvobození Polanky od německé okupace (1.5. 1945)  

  80. výročí, kdy zahynul při plnění bojového úkolu ve II. světové válce náš rodák z Polanky,  

        nadporučík Jiří Král, čs. vojenský pilot (8.6. 1940) 

120. výročí vysvěcení kostela sv. Anny (22.4. 1900) 

125. výročí od narození akademické malířky Heleny Salichové (25.4. 1895)  

205. výročí od otevření první jednotřídní obecné školy v Polance, která byla zřízena na místě  

        pohostinství U Dluhoše (1815) 

 

22. KORONAVIROVÁ PANDEMIE od začátku… 

 

Koncem prosince 2019 byl v čínském městě Wu-chan poprvé diagnostikován koronavirus 

SARS-CoV-2, označovaný později jako covid-19. Šlo o vysoce nakažlivé infekční onemocnění, 

mezi jehož projevy patřila horečka, těžký kašel, bolest na hrudi, případně rýma a dušnost. 

Lehčí případy měly symptomy podobné chřipce nebo jinému nachlazení způsobenému viry, 

což značně komplikovalo rozpoznání nemoci, zvláště když někteří z lidí, kteří nemoci podlehli, 

údajně neměli teplotu. Koronavirus se přenáší kontaktem, za přirozený rezervoár nákazy jsou 

považováni netopýři, případně jiná zvířata. Rovněž se potvrdil přenos vzdušnou cestou, který je 

nejpravděpodobnější na rodinné příslušníky nebo zdravotníky, tedy na blízké kontakty a 

vzdálenost do dvou metrů, podobně jako tomu je u dalších kapénkových infekcí. Koronavirus 

napadá hlavně plíce. Způsobuje velmi těžký zápal plic, a právě ten může vést k tomu, že se 

organismus tak vyčerpá, že pacient pak zemře na jiné komplikace. Smrtelný průběh je 

pravděpodobnější u osob s oslabenou imunitou, ať už věkem nebo jinou příčinou, případně 

dojde vlivem nákazy k propuknutí jiné nemoci, kterou už pacient měl předtím. 

Na konci roku 2019 úřady čínského města Wu-chan informovaly, že jsou ve městě neustále 

odhalovány další případy onemocnění pneumonií (zápal plic) neznámého původu a počet 

nakažených se stále zvyšoval až na 59 osob. Čínské úřady místním médiím také potvrdily, že 

se lékaři snaží zjistit, o jaký druh onemocnění jde, a že pacienti byli léčeni v izolaci. 

 

Koronavirová krize neměla v novodobých dějinách obdoby. Miliardy lidí se ocitly v karanténě, 

desítky miliónů se nakazily, statisíce zemřely. Tohle je příběh pandemie, jak ho ještě nikdo 

nevyprávěl a nenapsal. Co ovlivňovalo rozhodnutí o životech miliónu lidí? Předkládám tak 

čtenářům této kroniky ty nejdůležitější informace o postupu nákazy jak v České republice, tak i 

částečně ve světě, a to, jak šly postupně v tomto roce. Dále se můžete dočíst, jaká opatření 

vlády byla přijata, aby se zamezilo šíření této nemoci.   

 

Leden 2020 

V čínském Wu-chanu zemřel první nemocný na nový typ koronaviru, dalších asi 40 

nemocných a několik set lidí jsou na lékařském pozorování, oznámili na městském výboru pro 

zdravotnictví. 

Koncem prosince 2019 ohlásily čínské místní úřady několik případů zápalu plic neznámého 

původu ve městě Wu-chan v provincii Chu-pej. Do 5. ledna bylo ohlášeno 59 případů. Ve 

čtvrtek 9. ledna čínští odborníci předběžně zjistili, že původcem choroby se stal nový typ 

koronaviru. 
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„Bylo zjištěno 41 případů onemocnění s předběžnou diagnózou „nový typ koronaviru“, dva 

lidé už byli z nemocnice propuštěni, sedm dalších pacientů je v těžkém stavu, jeden člověk 

zemřel, ostatní nemocní jsou ve stabilním stavu,“ uvádí se ve zprávě. 

Kromě toho je v současné době 739 lidí, z nichž je 419 zdravotníků, kteří byli v úzkém 

kontaktu s nemocnými, na lékařském pozorování a až dosud u nich nebyly zjištěny žádné 

symptomy onemocnění. 

Poté, co odborníci zjistili, že původcem choroby je nový typ koronaviru, ihned zkorigovali 

léčbu, a také metody pozorování a diagnostiky. Do 10. ledna byly zcela ukončeny výzkumy 

původce choroby za použití kyseliny nukleové. 

Jak se podotýká ve zprávě, od 3. ledna nebyly zaznamenány nové případy onemocnění. Nebyly 

dosud zjištěny ani případy onemocnění zdravotnického personálu, ani zjevné příznaky toho, že 

se nemoc přenáší od člověka na člověka. 

Koronaviry jsou čeleď z více než 30 virů rozdělených na dvě podčeledi. Poprvé byly odhaleny 

v roce 1965. Způsobují onemocnění lidí, domácích zvířat, ptáků, prasat a dobytka. Koronavirus 

může způsobit vážná onemocnění dýchacího ústrojí, trávicí a nervové soustavy. 

Dne 10. února 2020 pevninská Čína hlásí za neděli 97 dalších úmrtí způsobených nakažením 

novým typem koronaviru. Počet mrtvých tak dosáhl 908, oznámila v pondělí čínská Národní 

zdravotnická komise. Počet infikovaných v pevninské Číně už dosáhl 40 171 poté, co místní 

úřady v neděli evidovaly 3 062 nových potvrzených případů. 

 

* Dne 1. března se potvrdili tři nakažení v České republice. K ochraně obyvatelstva a prevenci 

nebezpečí vzniku a rozšíření onemocnění covid-19 způsobené novým koronavirem vydala 

vláda tato mimořádná opatření: 

* Zakazují se s účinností ode dne 10. března 2020 od 18 hodin divadelní, hudební, filmová a 

další umělecká představení, sportovní, kulturní, náboženské, spolkové, taneční, tradiční a jim 

podobné akce a jiná shromáždění, výstavy, slavnosti, poutě, ochutnávky, trhy a veletrhy, a to 

jak veřejné, tak soukromé, s účastí přesahující ve stejný čas 100 osob, a to do odvolání tohoto 

mimořádného opatření.  

Tento zákaz se nevztahuje na schůze, zasedání a podobné akce ústavních orgánů, orgánů 

veřejné moci, soudů a jiných veřejných nebo soukromých osob (např. valná hromada akciové 

společnosti), které se konají na základě zákona. 

* S účinnosti od 11. března se zakazuje: 

• osobní přítomnost žáků a studentů na základním, středním a vyšším odborném 

vzdělávání ve školách a školských zařízeních  

• osobní přítomnost studentů na studiu na vysoké škole  

* Virus se již rozšířil na všechny kontinenty, kromě antarktidy a také do všech států Evropské 

unie. K 10.3. bylo na celém světě evidováno 119 303 potvrzených případů a 4 290 lidí zemřelo.  

* Dne 12.3. vláda vyhlásila v České republice kvůli koronaviru nouzový stav. Od 13.3. tak 

platí zákaz shromažďování nad 30 osob, od soboty pak zákaz cestování do krizových zemí. 

Otevřené zůstanou školky, supermarkety, nemocnice, lékárny a během dne i restaurace. 

Omezená není ani hromadná doprava. Nouzový stav má platit po dobu 30 dnů. 

 

Co se zakázalo:  

Všechna divadelní, hudební, filmová a další umělecká představení, sportovní, kulturní, 

náboženské, spolkové, taneční, tradiční a jim podobné akce a jiná shromáždění, výstavy, 

slavnosti, poutě, přehlídky, ochutnávky, trhy a veletrhy, vzdělávací akce, a to jak veřejné, tak 

soukromé s účastí přesahující ve stejný čas 30 osob.  

Přítomnost veřejnosti v posilovnách, koupalištích, bazénech, soláriích, saunách, hudebních a 

sportovních klubech, zábavních zařízeních, wellness, knihovnách, galeriích. Otevřená zůstávají 

venkovní sportoviště. 
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Restaurace musí od pátku 13. března zůstat zavřené v době od 20 do 6 hodin. Provozovny 

stravovacích služeb v nákupních centrech nad 5000 m2 zůstanou zavřené po celý den. Ve 

čtvrtek jsou tak restaurace ještě otevřené bez omezení.  

Zavřené zůstávají také základní, střední, vysoké a nově i umělecké školy. 

 

Co zůstává v provozu:  

Školky zůstávají otevřené. 

Otevřené zůstávají supermarkety i menší obchody, lékárny a nemocnice.  

V provozu zůstává městská hromadná doprava. 

Restaurace jsou v provozu od 6 do 20 hodin. Může v nich být i více než 30 lidí. 

Zákaz se nevztahuje také na pohřby a na schůze a zasedání ústavních orgánů a veřejných osob 

na základě zákona. 

 

Kdo nesmí do Česka: 

Od soboty 14. března od půlnoci platí zákaz vstupu do ČR pro všechny cizince z těchto zemí: 

Čína, Jižní Korea, Írán, Itálie, Španělsko, Rakousko, Německo, Nizozemí, Švýcarsko, Švédsko, 

Norsko, Belgie, Dánsko, Francie a Velká Británie. 

 

Kam nesmí Češi:  

Platí zákaz cestování pro Čechy nebo cizince, kteří mají trvalý nebo přechodný pobyt v ČR nad 

90 dnů do těchto zemí: Čína, Jižní Korea, Írán, Itálie, Španělsko, Rakousko, Německo, 

Nizozemí, Švýcarsko, Švédsko, Norsko, Belgie, Dánsko, Francie a Velká Británie. 

Přes hranice budou moci přejíždět i lidé zaměstnaní v zahraničí, kteří se ale budou muset 

prokázat potvrzením od zaměstnavatele. Hranice bude možné překročit pouze na vybraných 

hraničních přechodech.  

* Od soboty 14. března platí také zákaz přepravy cestujících přes hranice ČR nad 9 osob pro 

všechny dopravce mezinárodní, silniční a osobní dopravy. Výjimka platí pro řidiče nákladní 

kamionové dopravy, vlakové čety, piloty letadel a příslušníky záchranářského systému. 

* Dne 14.3. vláda v noci na sobotu navíc přišla s dalšími restrikcemi. Od 6 hodin platí na 

10 dnů uzavření obchodů s výjimkou prodejen potravin, lékáren, drogerií, čerpacích stanic a 

některých dalších. Se stejnou účinností kabinet zakázal přítomnost veřejnosti v provozovnách 

stravovacích služeb, výjimkou je například zaměstnanecké stravování. Od 6 hodin také do 

odvolání platí zákaz provozu heren a kasin. Na 10 dní je také zakázána činnost provozoven 

stravovacích služeb v nákupních centrech s plochou přes 5000 metrů čtverečních a dále 

všechny restaurace a hospody. 

* Dne 15.3. v Česku je 214 potvrzených případů nákazy novým koronavirem, uvedlo 

ministerstvo zdravotnictví. Od sobotního večera přibylo 25 nových případů, během soboty 

přibylo 39 nakažených. 

Tohoto dne vláda v neděli večer poprvé v historii České republiky vyhlásila karanténu v celé 

ČR tj. zákaz volného pohybu osob na území celého státu. Spolu rozhodla o dalších opatřeních,  

která se dotkla života obyvatel země. Zde je jejich souhrn v přehledné formě. 

 

Omezení volného pohybu osob:  

Platí od pondělí 16. března od půlnoci do úterý 24. března do 6 hodin do rána. To se nevztahuje 

na cesty do zaměstnání k výkonu podnikání, nezbytné cesty za rodinou, pro základní životní 

potřeby nebo do zdravotnických zařízení.   

Zákaz není uvalen na cesty za účelem vyřízení neodkladných úředních záležitostí. Netýká se 

ani pobytu v přírodě nebo parcích.  

Zakázána není účast na pohřbu.  
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Omezení se nevztahuje na veřejnou hromadnou dopravu, služby pro obyvatele včetně 

zásobování, rozvážkovou službu nebo veterinární péči. 

Sankce vláda neoznámila, podle ministra vnitra jde o osobní odpovědnost každého za zdraví a 

životy svých blízkých. Premiér připomněl, že šíření koronaviru je trestný čin a za porušení 

individuální karantény hrozí pokuta tři miliony korun. 

* Dne 17.3. Česká republika má 434 nakažených koronavirem, uvedlo v úterý večer 

ministerstvo zdravotnictví. 

* Dne 19.3 celá Evropa čelí epidemii koronaviru, v České republice je ke čtvrtku evidováno již 

572 případů. Ven je dovoleno chodit jen s rouškami a od 10 do 12 hodin jsou obchody 

vyhrazené seniorům. Itálie ohlásila ve středu večer 475 obětí za 24 hodin. Naopak v Číně se 

situace zlepšuje, ve Wu-chanu nebyl zaregistrován žádný nový případ. 

* Dne 21.3. v Česku je už 904 nakažených, uvedlo to v sobotu ráno ministerstvo zdravotnictví. 

Celkový počet provedených testů 13 704. Vyléčili se čtyři lidé. Nejvíc nakažených má Praha. 

* Dne 22.3. Česká republika má první oběť nákazy novým typem koronaviru. V pražské 

nemocnici Na Bulovce zemřel 95letý muž. 

* Dne 24.3. v Česku je 1 394 nakažených koronavirem, dva lidé zemřeli, oba byli ale vážně 

nemocní. Osm lidí se z onemocnění už zotavilo. Vyplývá to z údajů ministerstva zdravotnictví 

zveřejněných v úterý odpoledne, ráno byl údaj o potvrzených nákazách na čísle 1 289. 

Testovaných v ČR bylo zatím více než 19 600 lidí. 

Itálie hlásí už téměř 70 000 nakažených koronavirem a 6 820 obětí, Španělsko 39 676 

nakažených a 17 454 zemřelo a v Německu bylo 31 370 nakažených a 133 lidí zemřelo. 

Olympijské hry v Tokiu se letos v létě kvůli pandemii koronaviru neuskuteční. Japonský 

premiér se v úterý s prezidentem Mezinárodního olympijského výboru dohodl v telefonickém 

rozhovoru na přeložení her na příští rok. Budou se konat nejpozději v létě 2021. 

* Dne 29.3. počet nakažených nemocí covid-19 v České republice stoupl v neděli ráno podle 

ministerstva zdravotnictví na 2 669. Za sobotu jich přibylo 262. Zemřelo již 13 lidí. 

* K dnešnímu dni a času (30. 3. 2020 a 11.00) je ve světě 723 740 případů lidí nakažených 

covid-19. Z toho 34 018 zemřelých a 151 833 vyléčených. Celkový počet nakažených a počet 

zemřelých se od minulého týdne více než zdvojnásobil, počet vyléčených vzrostl zhruba o 50 

%. Největší nárůst za uplynulý týden zaznamenaly USA s celkovým počtem 142 735 případů, 

z tohoto počtu je drtivá většina případů stále aktivní (135 684). To je téměř čtyřnásobný počet 

oproti minulému týdnu.  

Jak si ve statistikách vede Česká republika? 

Česká republika momentálně eviduje 2 837 případů nakažení novým koronavirem. To je 2,4 x 

více oproti minulému týdnu (1 165). Celkově se u nás v ČR z covid-19 vyléčilo zatím 11 lidí a 

17 lidí zemřelo. V žebříčku počtu nakažených jsme tedy ve světě na 22. místě, o trochu výše 

nežli minulý týden (24.). V žebříčku počtu nakažených na 1 milion obyvatel bychom byli ale 

až na 39. místě. 

Je samozřejmě důležité zmínit, že poskytnutá čísla pravděpodobně nereprezentují přesný počet 

nakažených, neboť denně lze otestovat pouze omezený počet lidí a všechny země testují svojí 

populaci jiným tempem. 

* Dne 31.3. případů nákazy novým typem koronaviru v Česku přibylo na 3 330. Uzdravilo se 

45 lidí, zemřelo 32. Ve vážném stavu v nemocnici je 64 lidí. Otestovaných je celkem 

55 017 lidí. Za jeden den bylo v ČR otestováno rekordních 6 206 lidí, 22 % nakažené populace 

v Česku patří do věkové skupiny nad 60 let. 

* Dne 3.4. počet lidí pozitivně testovaných na koronavirus se v ČR zvedl na 4 194, obětí je 56, 

zatímco 74 osob se vyléčilo. 

* Dne 7.4. v České republice je k úternímu datu potvrzených 4 944 případů nákazy 

koronavirem, 88 lidí zemřelo. Z nemoci covid-19, kterou nový typ koronaviru způsobuje, se 

zotavilo 172 lidí. Za den přibylo 235 případů nákazy. Rekordní nárůst počtu obětí hlásí stát 
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New York. Úřady nově hlásí 5 489 obětí, což je o 731 více než v pondělí. Podobný vývoj hlásí 

také Velká Británie. 

* Dne 12.4. Velikonoční neděle – Česko eviduje k nedělnímu ránu 5 905 nakažených 

koronavirem, zemřelo 132 lidí, 422 se uzdravilo. 

* Dne 13.4. Velikonoční pondělí – Počet lidí nakažených koronavirem v České republice se 

dostal nad 6 000, k pondělnímu večeru jich bylo 6 022, počet obětí stoupl na 143, počet 

uzdravených na 519. 

* Dne 23.4. v Česku stoupl počet lidí s prokázaným onemocněním covid-19 na 7 188. Ve 

čtvrtek přibylo 55 nových případů, což je nejnižší nárůst od 14. března. S koronavirem zemřelo 

213 lidí, uzdravilo se 2 186. 

* Dne 1.5. v ČR narostl počet potvrzených případů nákazy na 7 689 případů. V noci přibylo 

sedm potvrzených případů. Vyléčilo se 3 314 lidí, 237 osob v souvislosti s covid-19 zemřelo. 

Aktuálně se s nákazou potýká 4 138 osob, 344 je hospitalizováno.  

* Dne 6. 5. příznivý trend ve vývoji nákazy novým typem koronaviru pokračuje v Česku 

i nadále. Ve středu přibylo 78 nových případů nákazy, tedy stejně jako o den dříve. Aktuálně 

má země 7 979 potvrzených případů. Vyléčilo se už 4 214 lidí. Zcela opačnou situaci zažívá 

Brazílie či Rusko, kde přibylo přes 10 tisíc infikovaných. Spojené státy sice hlásí nižší počet 

úmrtí, nicméně za posledních 24 hodin tam zemřelo dalších 2 073 pacientů. 

* Dne 9.5. celkový počet potvrzených nákaz koronavirem v ČR stoupl na 8 078, což znamená, 

že přes noc přibyl pouze jeden případ. Aktuálně nemocných je 3 391, z toho 251 pacientů je 

hospitalizováno. Zotavených je 4 414. Počet zemřelých zůstává podle údajů ministerstva 

zdravotnictví ze sobotního rána 273. 

* Dne 14.5. podle dat ministerstva zdravotnictví je v České republice dosud 8 269 potvrzených 

případů a 290 úmrtí. Vyléčených je lehce přes pět tisíc lidí. 

* Dne 21.5. v České republice se ve středu nárůst počtu potvrzených případů covidu-19 opět 

zrychlil, přibylo 74 infikovaných. Ve čtvrtek ráno jich bylo 8 725. Zemřel další infikovaný, 

takže obětí je 304. Vyléčilo se 5 836 lidí, celkem se s nákazou potýkalo 8 725 osob.  

Počet potvrzených případů ve světě překročil pět milionů. Světová zdravotnická organizace 

oznámila rekordní počet nových případů, přispěl k tomu i rekordní počet 20 000 nově 

nakažených v Brazílii. 

* Dne 24.5. v Česku přibylo v neděli 65 potvrzených případů nemoci covid-19. Celkem je 

potvrzených případů nemoci 8 957, zemřelých zůstává 315. Vyléčených je 6 083, aktuálně se 

s nemocí potýká 2 559 lidí. 

Nákaza se šíří na Karvinsku v Dole Darkov. Hygienici tam evidují celkem 221 nakažených, na 

výsledky dalších testů se čeká. Mezi nakaženými zaměstnanci těžební společnosti OKD na 

Karvinsku jsou i tři z Dolu ČSM-Jih a jeden z Dolu ČSA. 

* Od pondělí 25.5. se v Česku mohou konat hromadné akce ve venkovních i vnitřních 

prostorách s účastí nejvýše 300 osob. Dnes se také v zemi otevírají například restaurace a 

hotely a po dvouapůlměsíční pauze se do škol mohou vrátit žáci prvního stupně základních 

škol. 

Od pondělí 25. května není nutné nosit venku roušky, pokud je možnost dodržet rozestup 

alespoň dva metry. Zakrytá ústa a nos ale lidé i nadále musí mít ve vnitřních prostorách, tedy 

například v MHD nebo v obchodech. 

* Dne 31.5. v České republice je potvrzeno 9 233 případů nákazy SARS-CoV-2, během soboty 

tedy přibylo 34 nových případů. Zemřelo 319 infikovaných, poslední oběť je z 28. května. 

Aktuálně nemocných je 2 368. Vyléčilo se 6 546 osob. Uvedlo to v neděli ráno ministerstvo 

zdravotnictví s tím, že během prvního víkendového dne přibylo celkem 34 případů.  

Velmi vážná je situace v Brazílii, kde se nově nakazilo více než 33 tisíc lidí. Epidemiologové 

tak tento stát označují za nové ohnisko nemoci. Naopak pozitivní zprávy přichází z pevninské 

Číny, kde přibyly pouze dva nové případy nákazy. 
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Počet případů nákazy nemocí covid-19 ve světě překonal hranici šesti milionů. Z více než šesti 

milionů nakažených dosud přes 367 000 lidí na komplikace související s infekcí podlehlo. 

* Dne 8.6. počet potvrzených případů nákazy koronavirem v ČR stoupl na 9 629.  S nemocí 

covid-19 se aktuálně potýká 2 405 osob, 6 896 lidí se již vyléčilo a 328 v souvislosti s nemocí 

zemřelo. Hospitalizováno zůstává 117 lidí. 

* Dne 20.6. v České republice je celkem evidováno 10 406 pozitivně otestovaných na infekci 

covid-19, počet aktuálně nemocných v poslední době opět mírně stoupá. 

S nemocí covid-19 se aktuálně potýká 2 598 osob, 7 473 lidí se již vyléčilo a 335 v souvislosti 

s nemocí zemřelo. Hospitalizováno zůstává 140 lidí. 

* Dne 27.6. koronavirus není ani zdaleka na ústupu. S rychle rostoucím počtem nakažených 

bojují v Americe i v Indii. V Česku během pátku přibylo 168 nových případů, nejvíce od 

poloviny dubna. Aktivních případů celkem je v České republice k sobotnímu ránu evidováno 3 

021, celkově se z koronaviru vyléčilo téměř osm tisíc lidí, 349 zemřelo. 

* Dne 3.7. v Česku za středu přibylo 132 infikovaných koronavirem. Celkem je u nás 

potvrzeno 12 178 případů nákazy koronavirem a 353 úmrtí na nemoc covid-19. Aktivních 

případů jsou 4 003, vyléčených pak 7 822. Nárůst počtu případů nemoci covid-19 v Česku ve 

čtvrtek po třídenním zpomalování opět zrychlil. 

* Dne 17.7. moravskoslezská hygiena znovu rozšířila s okamžitou platností koronavirová 

opatření, která jsou nyní povinná na Karvinsku pro celý kraj. Povinné roušky jsou nově ve 

vnitřních prostorách i veřejné dopravě. V celém kraji platí také uzavření prostor restaurací a 

barů mezi 23. až 8. hodinou a konání hromadných akcí jen do 100 osob. Narychlo se tak 

musely zrušit dlouho dopředu naplánované kulturní a společenské akce. 

* Dne 18.7. v Česku je aktuálně rekordních 4 764 nakažených koronavirem. Zhruba 

o 30 případů tak bylo překonáno dosavadní maximum z první poloviny dubna. V sobotu 

laboratoře v ČR odhalily 113 nových případů, denní přírůstek popáté v řadě překročil stovku. 

Od března se v zemi nakazilo 13 855 lidí, vyléčilo se jich 8 733, obětí je 358.   

* Dne 25.7. v Česku za pátek přibylo 281 prokázaných případů nemoci covid-19. Je to 

nejvýraznější denní nárůst od konce června. Celkový počet nakažených od začátku epidemie 

v Česku je 15 259. Aktuálně nemocných je rekordních 5 290 lidí. Více než tři pětiny z nich se z 

nemoci vyléčily. Naopak 369 lidí v souvislosti s koronavirem zemřelo. V českých nemocnicích 

je 142 lidí s covidem-19. Stav 20 z nich je vážný. 

* V celém Česku platí od soboty povinnost nosit roušky na vnitřních hromadných akcích nad 

100 lidí, jde o kulturní a sportovní akce, ale také svatby a pohřby uvnitř budov. Od pondělí pak 

bude omezena kapacita těchto akcí na 500 osob, nyní činí 1 000 lidí. Počet potvrzených 

případů nákazy koronavirem v Česku od pondělí stoupá, v posledních třech dnech byl denní 

nárůst vyšší než 200. 

Ve světě dál bojují s nákazou nejvíc Spojené státy, kde denně přibývají desetitisíce 

infikovaných. 

* Ve čtvrtek 14.8. přibylo v Česku 330 nově potvrzených případů nemoci covid-19, nejvíc od 

3. dubna. Od 1. března, kdy se v republice objevili první nakažení koronavirem, bylo v Česku 

zaznamenáno celkem 19 401 případů. K tomuto datu bylo uskutečněno celkem 775 991 testů. 

Počet zotavených byl 13 574. Na covid-19 zemřelo 391 lidí. 

* Dne 21.8. čísla pozitivně testovaných lidí na covid-19 zlomila rekord. V pátek za jeden den 

přibylo 502 potvrzených případů. Dosavadní rekord z 27. března byl 377 osob.   

* Dne 1.9. za pondělí laboratoře v Česku potvrdily 257 nových případů koronaviru, což je 

nejmenší denní nárůst za posledních osm dní. Za celý minulý týden odhalily laboratoře v zemi 

zhruba 2 440 případů koronaviru, což bylo oproti předchozímu týdnu o víc než pět stovek víc. 

K tomuto dni bylo v ČR provedeno celkem 901 751 testů, z toho byl covid potvrzen u 24 618 

osob. Vyléčeno bylo již 17 807 lidí a 424 osob na covid-19 zemřelo.  
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Od úterý 1.9. je v Česku znovu povinné zakrývat si ústa a nos při cestách hromadnou 

dopravou, na úřadech, při návštěvě zdravotnických a sociálních zařízeních nebo na vnitřních 

akcích od stovky účastníků. V Praze navíc povinnost nosit roušky platí ve vestibulech metra, 

v nádražních budovách a na letišti. 

* Dne 2.9. během úterý přibylo v ČR 503 nově potvrzených případů nákazy SARS-CoV-2, což 

je ještě o jeden více než byl dosavadní rekord z 21. srpna. Celkem už se v zemi nakazilo 25 117 

lidí, z nichž 425 zemřelo. Počet aktuálně nemocných vzrostl na 6 576. 

* Dne 3.9. neuplynul ani den a Česko zaznamenalo nový rekordní přírůstek potvrzených 

případů nemoci covid-19, který poprvé přesáhl hranici 600 za jeden den. Ve středu přibylo 

650 nakažených, což je zatím nejvyšší denní přírůstek od vypuknutí epidemie před půl rokem.  

* Dne 8.9. v úterý přibylo v Česku rekordních 1 164 potvrzených případů nákazy koronavirem, 

dosavadním maximem přitom bylo pátečních 796 případů. Rekordní je také počet aktuálně 

nemocných, kterých je 9 272. U většiny z nich má nemoc mírný průběh, mnozí jsou bez 

příznaků. Hospitalizováno s covidem-19 je 234 lidí, ve vážném stavu je podle posledních údajů 

ministerstva zdravotnictví 62 pacientů, nejvíce od 29. dubna. Celkem 424 osob na covid 

zemřelo. Nejhorší je situace nadále v Praze. 

* Dne 10. 9. ve čtvrtek přibylo v Česku 1 382 nakažených koronavirem, což je nový rekord. 

* Dne 11.9. v ČR přibylo během pátku rekordních 1 447 případů nákazy novým koronavirem. 

Denní přírůstek počtvrté v řadě překonal tisícovku. V zemi je aktuálně 12 260 nakažených. 450 

lidí nemoci podlehlo. 

* Dne 12.9. nárůst potvrzených případů koronaviru zrychlil v ČR i o víkendu. V sobotu přibylo 

v zemi rekordních 1 541 nakažených, což je o téměř 100 více než v pátek. Ve volných dnech 

přitom laboratoře většinou testují méně. 

* Dne 16.9. v České republice poprvé přibylo víc než 2 000 nových případů koronaviru za 

jeden den. Ve středu testy potvrdily nákazu u 2 139 lidí, což je o 464 více než v úterý. Za více 

než půl roku se nakazilo 41 032 lidí. Aktuálně má nákazu 17 619 lidí a 482 osob viru podlehlo. 

* Dne 18.9. čtvrteční denní přírůstek 3 130 nakažených poslal Českou republiku mezi 

nejpostiženější země EU. V přepočtu na 100 000 obyvatel přibylo během jediného dne 29 

infikovaných lidí. Horší situaci zažily pouze Španělsko a Lucembursko. 

* Dne 25.9. Česko zaznamenalo ve čtvrtek nejvyšší denní přírůstek nově nakažených 

koronavirem za posledních osm dnů. Přibylo 2 913 infikovaných. Hospitalizovaných zůstává 

s nemocí covid-19 670 lidí a 567 osob viru podlehlo. Nejhorší situace nadále vládne v Praze. 

* Dne 28.9. celosvětový počet úmrtí s onemocněním covid-19 překonal hranici jednoho 

milionu. Počet případů nákazy koronavirem překročil 33 milionů. V Česku za neděli testy 

potvrdily 1 035 nových pacientů. Od začátku je tak celkem 64 597 nakažených a 606 lidí u nás 

na covid  zemřelo. 

* Dne 1.10. denní přírůstek počtu případů koronaviru v Česku byl ve čtvrtek rekordní. Přibylo 

3 493 nakažených, aktuálně jich je 39 391. Většina z nich má lehký nebo bezpříznakový 

průběh nemoci, v nemocnicích je podle údajů ke středě 1 028 lidí s onemocněním covid-19. Ve 

vážném stavu je 198 hospitalizovaných. Dosud hygienici v Česku potvrdili 74 255 případů 

koronaviru. Denní nárůst nově odhalených nakažených překročil 3 000 podruhé od březnového 

začátku šíření nákazy v Česku. S covidem-19 zatím zemřelo 678 lidí, za čtvrtek úmrtí přibylo 

12.  

* Dne 2.10. hygienici za pátek zaznamenali 3 793 nových případů koronaviru v České 

republice. Od vypuknutí epidemie se jedná o dosud nejvyšší číslo. O 12 vzrostl počet lidí, kteří 

nemoci covid-19 podlehli. Aktuálně jich je už 699. 

* Dne 6.10. denní nárůst počtu případů nemoci covid-19 v Česku dosáhl v úterý rekordních 4 

457. Předchozí rekord z pátku tak překonal o skoro 700 případů. Od březnového začátku 

epidemie již bylo v zemi potvrzeno přes 90 000 případů nákazy. V úterý také přibylo dalších 

13 úmrtí lidí nakažených koronavirem na celkových 794. 
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* Dne 7.10. ve středu počet nově potvrzených případů nákazy koronavirem v České republice 

dosáhl rekordních 5 335. Od 1. března, kdy byly zaznamenány v zemi první případy nákazy 

koronavirem, potvrdily testy infekci u celkem 95 360 lidí, z nichž 829 zemřelo. 

* Dne 8.10. třetí den po sobě stoupl v Česku počet nově nakažených, za čtvrtek jich podle 

oficiálních údajů ministerstva zdravotnictví bylo 5 394. Stoupá také počet zemřelých, za 

poslední čtyři dny o desetinu z jejich celkového počtu, celkově zemřelo 869 lidí, jen ve středu 

42 z tohoto počtu. 

* Dne 9.10. za pátek laboratoře v Česku prokázaly nákazu u rekordních 8 618 lidí, nejvíc za 

jediný den od začátku epidemie v zemi a přes tři tisíce víc než dosavadní maximum ze čtvrtka. 

Denní rekord padl v tomto týdnu počtvrté za sebou. V nemocnicích bylo podle posledních 

údajů ministerstva zdravotnictví 1 893 pacientů s koronavirem, z toho 412 je ve vážném stavu. 

Počet úmrtí s covidem se zvýšil na 905. 

Vláda přistoupila ke zpřísnění opatření proti koronaviru. Omezení se týkají kulturních akcí, 

volnočasových aktivit, restaurací, škol i sportovních utkání.  

Co platí od pátku 9. října (na dva týdny): 

Zavřeny jsou posilovny, fitness centra, sauny, solária, tělocvičny a vnitřní sportoviště 

Zavřeny jsou zoologické zahrady 

Zavřeny jsou herny, kasina 

Zavřeny jsou zájmové kroužky pro děti 

Restaurace, bary a diskotéky mohou mít otevřeno pouze od 6 do 20 hodin. U stolu mohou            

sedět maximálně čtyři osoby 

Do obchodů, obchodních center a podniků se může vstoupit pouze ve dvou 

Co platí od pondělí 12. října (na dva týdny):  

Zavřená jsou divadla, kina, muzea, galerie, hrady a zámky, hvězdárny, veletrhy apod. 

Nekonají se jak amatérské, tak profesionální sportovní soutěže 

Bohoslužeb se může účastnit jen 10 lidí 

* Dne 13.10. od půlnoci z úterý na středu 14.10. začala v Česku platit další, přísnější opatření 

platná do 3. listopadu. Až do konce nouzového stavu se uzavírají hospody, restaurace, bary a 

kluby. Povoleno je pouze výdejní okénko s provozem do 20 hodin. Dále je zákaz sdružování 

více než šesti osob a zákaz pití alkoholu na veřejně přístupných místech. 

Uvnitř i venku se v jednu chvíli může shlukovat maximálně šest lidí. Výjimky mají rodiny či 

různá zasedání, například politických stran, zastupitelstev a podobně. Výjimku naopak nemají 

ani sportovci. 

Změna týkající se roušek platí už od úterý 13. října. Nejsou nově povinné jen ve vnitřních 

prostorách a v hromadné dopravě, ale také na venkovních zastávkách a nástupištích hromadné 

dopravy. 

Od středy se učí na dálku už všichni žáci a studenti, tedy jak na základních, tak středních, 

vyšších odborných i vysokých školách. Pouze mateřské školy a školy pro žáky se speciálními 

vzdělávacími potřebami zůstanou v běžném provozu. 

Státem bude zajištěna péče o děti pracovníků integrovaného záchranného systému a 

zdravotních sester, lékařů a sociálních pracovníků. 

Zavřené budou i školní družiny, zakazují se školy v přírodě a zakazuje se i výuka na základních 

uměleckých školách v podobě jeden na jednoho. 

Zakazuje se praktická výuka na středních školách, která měla dosud výjimku. 

Změna se týká také ubytování žáků a studentů. Zakazuje se jejich pobyt na internátech, 

v domovech mládeže i pobyt vysokoškoláků na kolejích.  

* Dne 14.10. v Česku přibylo v úterý 8 325 pozitivních testů. Je to druhý nejvyšší denní nárůst 

po pátečním rekordu, který byl ještě o 292 případů vyšší. V ČR bylo k dnešnímu dni provedeno 

1 625 524 testů a bylo zjištěno 129 747 pozitivních lidí. Na covid-19 zemřelo už 1 106 osob a 

v nemocnici s tímto onemocněním je hospitalizováno 2 503 lidí. 
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* Dne 15.10. v ČR přibylo během středy 9 544 prokázaných nákaz koronavirem, což je dosud 

nejvyšší číslo. Aktuálně nakažených je přes 77 000, uvedlo po středeční půlnoci ministerstvo 

zdravotnictví. Počet obětí z řad nakažených stoupl za středu o 35 na celkových 1 172. 

* Dne 16.10. v Česku se za čtvrtek koronavirem nakazilo 9 721 lidí, což je nové denní 

maximum. Aktivních případů je přes 84 tisíc, přes 63 tisíc lidí se už zotavilo. Za uplynulý den 

přibylo také 24 úmrtí, jejich celkový počet se vyšplhal na 1 230. Aktuálně hospitalizovaných je 

2 920, těžký průběh má nemoc covid-19 u 543 pacientů.    

* Dne 17.10. denní nárůst potvrzených případů koronaviru v Česku přesáhl poprvé od začátku 

epidemie 10 000, v pátek laboratoře zjistily 11 105 nakažených. Do statistik od pátečního 

podvečera přibylo dalších 11 úmrtí, celkem s onemocněním covid-19 zemřelo 1 283 lidí. Podle 

posledních údajů na webu ministerstva zdravotnictví je v nemocnicích 3 120 pacientů 

s covidem, ve vážném stavu je 551 z nich. 

* Dne 19.10. v pondělí přibylo v Česku dalších 89 úmrtí lidí nakažených koronavirem, což je 

nejvyšší počet zemřelých za den od začátku epidemie. 

* Dne 20.10. během úterý přibylo v České republice 11 984 potvrzených případů nákazy 

koronavirem, což je nejvyšší přírůstek od začátku epidemie. Roste také počet mrtvých, podle 

aktualizované tabulky jich v pondělí zemřelo 97 a celkem už 1 619 osob. Rekordní počty nákaz 

a obětí oznámily i Slovensko, Polsko, Rusko a Ukrajina. 

V ČR ode dneška platí povinnost nosit roušky i venku na území obcí, pokud je člověk blíže než 

dva metry k jinému. 

* Dne 21.10.  ve středu v Česku přibylo 14 968 nakažených. V zemi je tak nyní zhruba 124 

tisíc nakažených. Denní nárůst nových případů koronaviru v Česku opět zrychlil. Ve středu jich 

přibylo 14 968, zhruba o 3000 více než v úterý. Od března se v ČR nákaza prokázala u 208 915 

lidí, z nich se 83 136 vyléčilo. Většina nakažených má sice mírný průběh nemoci, ale počet 

hospitalizovaných v posledních dnech výrazně roste. V nemocnicích je s koronavirem 4 417 

pacientů, přibližně čtyřikrát více než na počátku října. S covidem-19 dosud v Česku zemřelo 1 

739 lidí, z toho zatím 253 tento týden. V pondělí bylo obětí 100, dosud nejvíce za jeden den. 

Právě začínají platit další opatření, jsou zavřeny některé obchody, omezena činnost úřadů a je 

omezen volný pohyb osob. 

* Dne 23.10. počet nakažených za pátek v Česku je 15 252. Více než 5 000 lidí je kvůli covidu-

19 v nemocnici. Počet zemřelých se blíží 2 000. Stoupá ale i počet testů. Ve čtvrtek překročil 

45 000, což je také rekordní množství. Třetina z nich byla pozitivní. 

* Dne 27.10. počet nových případů koronaviru v Česku se po čtyřech dnech vrátil nad 15 000. 

V úterý potvrzených 15 663 nakažených zhruba o 400 překonalo rekord z minulého pátku. 

Denně s koronavirem zemře kolem 100 osob. V nemocnicích je 893 lidí v těžkém stavu. Počet 

případů se tak ani přes přísná opatření nedaří výrazně snižovat.  

* Dne 28.10. vláda opět zpřísnila opatření k zamezení šíření koronaviru, a to od dnešní půlnoci 

jako např. zákaz volného pohybu osob s těmito výjimkami přes den (od 5 hodin ráno do 21 

hodin) 

• cesty do zaměstnání a zpět 

• nutný nákup potravin, léků, hygienických potřeb, krmiv pro zvířata, pohonných hmot,   

  nezbytných finančních a poštovních služeb, vynášení odpadu pro sebe a své blízké 

• nutné cesty za rodinou a blízkými 

• cesty do přírody 

 

Výjimky v noci (od 21 do 5 hodin) 

• cesty do zaměstnání a zpět, cesty k výkonu povolání 

• cesty k zajištění bezpečnosti a pořádku, ochrany zdraví, veřejné hromadné dopravy,  

  zásobování a rozvážkové služby 

• nutné cesty z důvodu ochrany života, zdraví či majetku 
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• venčení psa do 500 metrů od bydliště 

 

Zákaz maloobchodního prodeje 

• každý den od osmi večer do pěti ráno 

• v neděli po celý den 

 

Zákaz prodeje na tržištích a trzích 

• s výjimkou na prodej potravinářských výrobků, především ovoce, zeleniny, pečiva, masa,  

  mléka a vajec 

• nutné jsou odstupy mezi stánky alespoň 2 metry. V jeden čas nesmí být přes 20 lidí na  

  400 metrů čtverečních 

 

Přikázaná práce z domova 

• tam kde je to nutné a potřebné, přikazuje se práce z domova 

 

* Dne 2.11. tempo růstu nakažených koronavirem v Česku zpomaluje. Za pondělí se infikovalo 

9 241 lidí. Aktuálně však v Česku bojuje s nemocí 176 634 lidí. V nemocnicích se podle údajů 

ministerstva zdravotnictví léčí 7 486 pacientů, 1 163 jich je v těžkém stavu. Už pátým dnem 

potřebuje intenzivní péči přes tisíc lidí. Z důvodu této epidemie je počet zemřelých v ČR  

3 654. Počet pozitivních testů u lidí je od začátku 350 896. 

* Dne 4.11. v ČR přibylo za středu 15 729 případů nákazy koronavirem. To je zatím nejvíce od 

začátku epidemie. Počet pozitivních testů u lidí je od začátku 378 716. V předchozích dnech 

tempo růstu nových případů nemoci v zemi zvolňovalo. S nemocí dosud zemřelo 4 133 lidí. 

Nejvyšší za celou dobu epidemie je nyní podle posledních údajů i počet hospitalizovaných, v 

nemocnicích se léčí téměř 8 300 pacientů s koronavirem, z toho 1 244 bylo ve vážném stavu. 

* Dne 15.11. nově nakažených osob opět v ČR výrazně ubylo. V posledních dnech se však 

méně testuje. V neděli přibylo 1 887 případů. Aktuálně je v zemi 126 602 nakažených, celkem 

se už nakazilo 460 116 lidí, z nichž 6 208 zemřelo. Od začátku listopadu zemřelo v ČR přes 2 

700 infikovaných. Počet pozitivních testů u nás je od začátku 460 116.  

* Dne 18.11. trocha rozvolnění a trocha zpřísnění. Od středy se opět mění vládní nařízení. Do 

škol se nově vrátí žáci 1. a 2. tříd. Opatření se naopak zpřísní v obchodech, nově bude moci 

nakupovat pouze jeden člověk na 15 metrů čtverečních. Svateb, pohřbů či bohoslužeb se od 

středy smí účastnit 15 lidí, dosud to bylo deset. 

* Dne 20.11. počet lidí nakažených koronavirem, kteří zemřeli, přesáhl v ČR hranici 7 000, 

uvedlo v noci na sobotu ministerstvo zdravotnictví. Od konce října se počet obětí zdvojnásobil. 

V pátek hygienici odhalili 5 809 případů nákazy, o 1 548 méně než před týdnem a o 665 méně 

než ve čtvrtek. 

* Dne 26.11. laboratoře odhalily ve čtvrtek v České republice dalších 4 048 nakažených. 

Představuje to další pokles, ve středu jich přibylo 4 931 nakažených a v úterý 5 860. Aktuálně 

nemocných je 71 867 lidí. Celkem se v ČR nakazilo 511 520 osob, z nichž 7 779 zemřelo. 

* Dne 30.11. v neděli přibylo v ČR 1 074 případů nákaza SARS-CoV-2, nejméně od 20. září 

a zhruba o 400 méně než předchozí neděli. Klesl i počet aktuálně nakažených na 67 179. Počet 

obětí klesl po oba víkendové dny pod stovku. 

* Dne 3.12. po sedmi týdnech se znovu otevřely v omezené podobě a za přísných hygienických 

opatření restaurace, všechny obchody a služby. Uskutečnit bude možné třeba i vánoční trhy, 

avšak lidé na nich nebudou moci přímo konzumovat zakoupené potraviny. Skončil také zákaz 

vycházení a zákaz nedělního prodeje. 

* Dne 7.12. v Česku za pondělí přibylo 4 239 nakažených, což je o 666 více než ve stejném dni 

minulý týden. Aktivních případů je v zemi 57 253. Asi o 200 vzrostl počet hospitalizovaných, v 

https://www.seznamzpravy.cz/clanek/pocet-nakazenych-cr-koronavirus-120166
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nemocnicích je 4 348 lidí. Ministerstvo zdravotnictví eviduje 9 036 úmrtí, za pondělí to bylo 52 

lidí. 

* Dne 9.12. ve středu bylo provedeno v ČR 22 951 testů na koronavirus, pozitivních jich vyšlo 

27,89 procenta, což je nejvyšší poměr pozitivních z celkového počtu testů od 14. listopadu. 

Během středy přibylo 6 402 potvrzených případů nákazy koronavirem. Je to ještě více než v 

úterý, kdy jich bylo 5 852. O týden dříve, 2. prosince, jich bylo 4 561. Aktivně nakažených je 

60 161, hospitalizovaných 4 326.  Ve vážném stavu je 545 z nich. Celkem se v zemi nakazilo 

už 563 333 lidí, z nichž 9 226 zemřelo.   

* Dne 16.12. v České republice přibylo 8 235 potvrzených případů nákazy koronavirem. 

Aktuálně s infekcí bojuje 69 719 lidí, z nichž je v nemocnicích 4 609. V těžkém stavu na 

jednotkách intenzivní péče je 595 pacientů. V souvislosti s koronavirem zemřelo během úterý 

154 lidí. Od počátku pandemie skonalo 10 036 osob. Rekordní počet nově nakažených 

zaznamenalo Slovensko, Německo i Maďarsko. 

* Dne 18.12. od dnešního dne vláda opět přitvrdila opatření k zamezení šíření koronaviru. Po 

14 dnech se opět zavírají všechny bary a restaurace, jsou uzavřené hotely a penzióny, zavřely 

se vnitřní sportoviště, sauny a bazény, platí zákaz nočního vycházení od 23 do 5 hodin, školy 

mají prodloužené vánoční prázdniny, 

* Dne 23.12. i den před Vánocemi počet nově odhalených případů nemoci covid-19 v Česku 

dále stoupá. Ve středu testy potvrdily 14 054 nových pacientů, to je o 5 700 více než před 

týdnem. Počty nakažených stoupají také v sousedních státech. 

* Dne 24.12. na Štědrý den přibylo 4 363 nově nakažených. Podíl pozitivních PCR testů dosáhl 

ve čtvrtek téměř 43 procent, nejvíce od začátku epidemie. Laboratoře jich ale udělaly jen 

zhruba 10 000, tedy zhruba o tři čtvrtiny méně než ve středu. Do statistik ale přibylo dalších 83 

úmrtí, celkem zemřelo už 10 859 lidí. 

* Dne 27.12. od 27. prosince se v Česku kvůli nepříznivému vývoji nemoci zpřísní opatření. 

Znovu se uzavřou provozovny služeb, prodávat se budou jen základní potřeby. Zákaz nočního 

vycházení bude už od 21 hodin, setkávání lidí mimo vlastní domácnost se omezí na dvě osoby. 

V neděli 27.12. časně ráno se v Česku začalo očkovat proti nemoci covid-19, a to ve čtyřech 

pražských a dvou brněnských nemocnicích. Aktuálně je k dispozici 9 750 dávek vakcíny. Ty 

jsou učeny především zdravotníkům a seniorům. Jako první dostal v Ústřední vojenské 

nemocnici Praha vakcínu předseda vlády Andrej Babiš.  

* Dne 28.12. v Česku přibylo za pondělí 10 811 nových případů nákazy koronavirem, oproti 

minulému pondělku jde o nárůst o zhruba 3 000 případů (bylo jich 7 945). Je to třetí nejvyšší 

údaj od 7. listopadu. Podíl pozitivních případů stoupl na 42,26 procent, dosud nejvíce. Aktivně 

se s nákazou potýká 97 401 lidí, v nemocnicích se léčí 5 395 nakažených, což je nejvyšší počet 

za poslední měsíc. Za jeden den přibylo v nemocnicích téměř 500 lidí. Do dnešního dne 

zemřelo u nás už letos na koronavirus 11 302 lidí.  

* Dne 29.12. epidemie koronaviru v Česku sílí. Testy v úterý odhalily 16 329 pozitivních 

případů, což je dosud nejvíc. Rekordní je také podíl pozitivních případů na počtu testů, což je 

48,5 procenta. Zhoršuje se i situace v nemocnicích, kde se v úterý léčilo nejvíc pacientů s 

covidem-19 za poslední měsíc. Z 5 712 hospitalizovaných bylo 826 ve vážném stavu. 

Od začátku března, kdy se epidemie koronaviru začala v Česku šířit, už počet potvrzených 

případů přesáhl 700 000. Aktuálně je nakaženo přes 105 000 lidí, což je nejvíc od 8. listopadu. 

Od začátku epidemie zemřelo v Česku 11 429 nakažených. 

* Dne 30.12. ve středu přibylo v ČR 16 939 potvrzených případů nákazy koronavirem. 

Ministerstvo zdravotnictví evidovalo 32 644 provedených testů. Pozitivních tak bylo 

rekordních 52 procent testů. Počet úmrtí v souvislosti s koronavirem vzrostl o 75 na 11 580 

osob. Aktuálně se s chorobou potýká 114 500 lidí. Hospitalizováno je 5 893 pacientů. 

Celosvětový počet mrtvých s covidem-19 překonal hranici 1,8 milionů. O posledních 100 tisíc 

se zvýšil za deset dní.  
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Na Slovensku zaznamenali rekordních 6 315 nových případů nákazy koronavirem. 73 lidí viru 

podlehlo. V nemocnicích je 2 659 pacientů s potvrzeným covid-19, z toho 196 na JIP a 220 na 

plicní ventilaci. Celkově bylo v zemi dosud pozitivně testovaných 179 543 lidí a od začátku 

pandemie na Slovensku zemřelo 2 138 lidí. 

* Dne 31.12. konec roku 2020 kalí skutečnost, že se Česko opět vrací mezi nejzasaženější 

země, v nichž se nákaza covid-19 dostala na úroveň, kdy ji zdravotníci jsou schopni zvládat jen 

za cenu absolutního vyčerpání. Světovým tabulkám v úrovni nákazy vévodila Česká republika 

už na přelomu října a listopadu. Potom začaly zabírat karanténní opatření a následoval nadějný 

ústup pod hranici 5 tisíc případů denně. Ovšem po dalším rychlém povolování šroubů 

v ekonomice i ve školství čísla od začátku prosince znovu rostou k rekordním hodnotám. Je tu 

podle všeho třetí vlna, a to v ještě větší síle, než byly dvě předešlé. 

Za poslední den v roce v České republice přibylo 13 274 nových případů koronaviru 

z 26 547 testů. Celkem v tomto roce bylo v ČR provedeno 3 811 930 testů a z toho bylo 

potvrzeno 732 022 pozitivních případů. Na covid-19 zemřelo u nás 11 711 osob. 

 

Vinou koronaviru byly všechny odvětví služeb, obchodů, cestovního ruchu, ubytování a 

průmyslu zmrazeny. Svoji živnost do konce roku v ČR ukončilo nebo přerušilo 140 tisíc 

podnikatelů. Stát spustil několik záchranných covid programů, které alespoň částečně 

kompenzovaly výpadky příjmů těmto lidem. Schválený rozpočtový schodek na rok 2021 činil 

ale 500 miliard korun. 

 

Pandemie covid-19 a s ní související vládní opatření měly velký vliv také na Letiště Leoše 

Janáčka Ostrava. To v roce 2020 odbavilo 37 709 cestujících, tedy o 88 procent méně než 

v předchozím roce. Pokles osobní přepravy ale vynahradil historický rekord odbaveného 

nákladu. Celkově bylo v roce 2020 na ostravském letišti odbaveno 14 228 tun, což je 

sedmdesátiprocentní nárůst oproti předchozímu roku.   

 

A jak se vyvíjel celý rok pro restaurace, kavárny a bary? Nejtěžší byl první lockdown na jaře 

2020, kdy podniky nebyly na tak razantní omezení připravené. V půlce března tak ze dne na 

den zavřely tři čtvrtiny podniků a tržby se propadly o 87 procent. V dalších týdnech pak 

postupně výdejní okénka otevřelo 40 procent podniků a tržby se vyšplhaly asi na třetinu 

původních hodnot. Obor gastronomie stále bojoval o přežití. A výsledek? Tržby v oboru spadly 

o 72 miliard korun, tedy o 37 procent. 

 

Pandemie koronaviru a s ní související přetížení nemocnic netrápilo pouze pacienty s touto 

nemocí. Tvrdý dopad mělo i na lidi, kteří čekali na transplantaci některých orgánů nebo na 

plánované operace. Ty totiž často úplně ustaly, neboť zatížení intenzivní péče covidovými 

pacienty bylo obrovské. Transplantací se tak v tomto roce uskutečnilo o 41 % méně než loni.  

 

Virové tsunami odnesly v nemalé míře i děti, jež je nekosilo zdravotně, ale vzdělanostně. 

České školy byly jako vůbec první zavřeny už 11. března. Místo hledání cest, jak děti udržet 

v lavicích co nejdéle, vláda zvolila nejjednodušší způsob, a to okamžitý a dlouhodobý přechod 

na distanční výuku. Ukázalo se, že právě v oblasti vzdělávání může covid-19 napáchat citelné 

škody, neboť až 15 % žáků zůstávalo bez kontaktu se svými učiteli. 

 

Je velikou škodou, že se nemůžeme seznámit s přesnými čísly, která by se týkaly Polanky, 

neboť i v naší obci byla spousta spoluobčanů přímo tímto virem nakažena nebo byla 

v karanténě. Už se ani nedozvíme kolik našich spoluobčanů na toto onemocnění zemřelo, 

neboť dle instrukce Ministerstva zdravotnictví byly hygienické stanice oprávněné poskytovat 



 69 

data pouze na úrovni okresů, a proto také informace, či statistiky, které byly zveřejňovány, 

nelze dohledat na nižší územní celky (městské obvody).  

 

23. ZÁVĚREČNÉ SLOVO STAROSTY      

 

Jako vždy dáváme na závěr uplynulého roku 2020 poslední slovo starostovi Polanky  

nad Odrou panu Pavlu Bochniovi. 

Vážení čtenáři kroniky Polanky nad Odrou. 

Prožili jsme velice zvláštní rok. Rok, kdy se zastavil nejen společenský život. Celý svět zasáhla 

pandemie. Životy a zdraví lidí ohrozil virus Covid 19. Dle vládních nařízení byly většinu roku 

zavřené školy, sportovní zařízení, lidé se nemohli stýkat. Když toto píšu, není zdaleka vyhráno 

a stav nouze stále pokračuje. Ale pevně věřím, že se postupně vrátíme k normálnímu životu a 

poučíme se z chyb, které nám tato doba přinesla. 

 I přesto, ale mohu s velikou radostí a hrdostí konstatovat, že se nám podařilo dokončit a rozjet 

několik doslova strategických investičních akcí.  Proběhla tolik očekávaná výstavba Polních 

komunikací, které odvedou větší část zemědělské techniky mimo centrum obce. Byl kompletně 

zrekonstruován sportovní areál u základní školy, proběhla rekonstrukce bývalé radnice na 

pečovatelské byty a rekonstrukce se dočkal také bytový dům zdravotního střediska 545 (bývalé 

učitelské byty). Byly opraveny další komunikace, byla zahájena nejsložitější etapa budování 

kanalizace ve větší části páteřní komunikace 1. května.  

Také musím zmínit, že se v roce 2020 po dlouhých letech sucha objevilo velké množství 

srážek, které se projevily na celém území Polanky. Příroda pookřála a zaradovali se zemědělci 

a zahrádkáři. Ale větší množství vody přineslo s sebou i potíže. Voda se opět začala objevovat 

nejen v povodňové aktivitě na Polančici, ale i novými přítoky z polí či vyvěrajícími prameny v 

různých částech našeho území. Abychom problémům, které větší vodní srážky způsobovaly, 

dokázali do budoucna předejít, budeme se muset zaměřit na jejich řešení. 

Po přečtení celé kroniky Polanky nad Odrou za rok 2020 získáte informace nejen o veškerém 

dění v našem městském obvodě – podrobně rozepsané investiční akce, omezený společenský 

život našich spolků a sportovních organizací, ale i o vlivu celosvětové pandemie na životy nás 

všech.  

Za to vyslovuji veliké poděkování kronikáři Polanky nad Odrou panu Stanislavu Výtiskovi. 

Dále děkuji všem, kteří se o rozvoj Polanky nad Odrou zasloužili, ale i těm, kteří nám fandí a 

jakýmkoliv způsobem nás podporují a tím i pomáhají. 

Pavel Bochnia, starosta Polanky nad Odrou 

 

 

 

 

 


